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حقوق کارمندان در سال ۱۴۰۴ متغییر شد
صفحه3

معاون پارلمانی رئیس جمهور:
کشور نیازمند اصلاحات مدیریتی و 

اقتصادی است
معــاون رئیس جمهــور با تأکید بــر ضرورت 
جلوگیری از هدر رفت انرژی و منابع کشــور 
گفت: ســالانه حدود ۱۲۷میلیارد دلار یارانه 
مخفی برای انرژی در کشور توزیع می شود که 

بخش عمده آن هدر می رود، لذا باید...

 رئیس جمهور:
 تحریم های یک جانبه هنجارهای 
جهانی را به چالش کشیده است

رئیس جمهور در ســخنرانی خود در اجلاسیه 
بریکــس پلاس گفت: تحریم هــای یک جانبه 
هنجارهای بین المللی را به چالش کشیده است
مسعود پزشکیان در نخستین نشست بریکس 

پلاس، »نشست مشترک سران بریکس با... 22

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران: 
 مکتب مقاومت روزبه روز 

تقویت می شود
 فرمانده کل ارتش جمهوری اســلامی  ایران 
نوشت: خون پاک بی گناهان وشهیدان کارزار 
مبارزه بــا ظلم، موجب رویــش رزمندگان و 
پویندگان مکتب مقاومت بــرای ادامه صراط 

حق و گسترش امواج انسانی در جای جای... 2
تی
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پاک سازی 
سیصدو هشــت وپنج روز از آغاز جنایات 
رژیــم صهیونیســتی در باریکــه غــزه گذشــت. رژیم 
صهیونیستی در غزه اکنون بیش از ۴۲ هزار فلسطینی را 
به شهادت رسانده و هیچ چشم اندازی برای پایان آن در 
شرایط کنونی وجود ندارد. با گذشت سیصدو هشت وپنج 
روز از جنگ در غزه، جنایات و کشــتار اشــغالگران در 
شــمال این باریکه همچنان به شــدت ادامه دارد، با این 
حال رزمندگان فلسطینی نیز همچنان توانایی خود برای 
ضربه زدن به پیکره ارتش صهیونیستی را حفظ کرده اند، 
اما طرح ها و عملیات برای مــردم بی دفاع تمامی ندارد. 
حال طرح»ژنرال ها« در حال اجرا است. هدف این طرح 
ادعایی تضمین پیروزی در نوار غزه عنوان شــده اســت؛ 
در ســاده ترین حالت، این پیشــنهاد گروهی از نیرو های 
ذخیره ارشــد شامل پاکسازی قومی شــمال نوار غزه از 
مردم و ســپس محاصــره منطقه، از جملــه توقف ورود 
 تــدارکات بشردوســتانه، برای گرســنگی دادن به افراد

 باقی مانده است. 
حــالا در دور جدید حملات وحشــیانه ارتش اشــغالگر 
اســرائیل علیه ساکنان شــمال غزه به بیست و یکمین 
روز خود رسیده اســت. این جنگ که سیصدو هشتاد و 
پنج روز از آغاز آن می گــذرد، با جنایتی هولناک همراه 
شده است و محله به محله در حال جنایت هستند. رژیم 
صهیونیســتی عملًا پاکسازی قومی نواحی شمالی غزه را 
آغاز کرده و قصد دارد هر فلســطینی که در این منطقه 

مانده را به شهادت برساند. 
رســانه ای انگلیســی در مقاله ای با اشــاره به اظهارات 
مقامــات و تحلیلگــران صهیونیســت، هشــدار داد که 
طــرح صهیونیســت ها برای پاکســازی قومــی در غزه 
آغاز شــده و آن هــا می خواهند نواحی شــمالی غزه را 
به اشــغال خــود درآورند. طــرح رژیم اشــغالگر برای 
 پاکســازی قومی در نواحی شــمال غزه در جریان است
 و صهیونیست ها قصد دارند هر شهروند فلسطینی که در 

این منطقه باقی مانده را به شهادت برسانند. 
در ایــن میــان امــا هیــچ اراده و خبــری از تحرکات 
جوامع بین المللی نیســت. همزمان بــا این حمله، رژیم 
صهیونیســتی محاصره همه جانبه را علیه مناطق شمالی 
نوار غزه اعمال کرده و از رسیدن هرگونه اقلام حیاتی به 

این مناطق جلوگیری می کند.

ایرنا- فرزندان رهبر انقلاب روز گذشــته با حضور در دفتر نمایندگی 
جنبش مقاومت اسلامی فلسطین )حماس(، ضمن ابلاغ سلام حضرت 
آیت ا... خامنــه ای به این جنبش مقاومت، مراتب تبریک و تســلیت 
ایشان را به مناسبت شهادت فرمانده مجاهد فلسطینی و رئیس دفتر 
سیاسی حماس، یحیی السّــنوار، به نماینده ی این جنبش در تهران 

ابراز کردند.
فرزندان رهبر انقلاب در این دیدار، ضمن ابلاغ ســلام حضرت آیت ا... 
خامنه ای، مراتب تبریک و تسلیت ایشان را به مناسبت شهادت آقای 

یحیی السّنوار به نماینده ی حماس در تهران اعلام کردند.
ایشان در این دیدار، همچنین با اشاره به تصریح اخیر حضرت آیت ا... 
خامنه ای برای کمک به مردم فلسطین و لبنان، به تشریح کمک های 
مردمی ملّت ایران پرداختند و پویش ملیّ »ایران همدل« را نمونه ای 
از این کمک ها برای همراهی با رزمندگان و مردم مقاوم فلســطین و 

لبنان اعلام کردند.
نماینده ی جنبش مقاومت اسلامی فلسطین با تشکّر از پشتیبانی های 
مردم و دولت ایران از مقاومت، بــه حمایت های ویژه ی رهبر انقلاب 
اسلامی اشاره و از این حمایت ها تشکّر کرد و از فرزندان رهبر انقلاب 
خواســت تا ســلام گرم رزمندگان مقاومت در فلســطین و غزّه را به 

حضرت آیت ا... خامنه ای برسانند.
در رهبری مقاومت احساس خلأ وجود ندارد

خالــد قدومی نماینده  جنبش حماس در تهران، با تشــریح وضعیّت 
رهبری مقاومت فلســطین پس از شهادت شهید سنوار، اظهار داشت: 
ایشــان، در دوران حیات و پیش از شــهادتش، ســازوکاری را برای 
رهبری مقاومــت طرّاحی کرده بود تا در صــورت نبودنش، کار گره 
نخــورد. الان هــم کار بر طبق همان روال در حال انجام اســت. این 
ابتکار توسّط خود ایشان صورت گرفته بود و الان هم با وجود شهادت 

ایشان، خلأیی در رهبری مقاومت احساس نمی شود.
نماینده  جنبش مقاومت اســلامی فلســطین )حماس( در تهران، در 
ادامه افزود: اکنون هرچند رهبران شناخته شــده ی مقاومت در لبنان 
و فلســطین به شهادت رســیده اند، امّا کار توسّــط لایه ی دیگری از 

مســئولان و فرماندهان جلو می رود که اتفّاقاً برای رژیم صهیونی هم 
شناخته شده نیســتند و همین برای رژیم به یک بحران تبدیل شده 
اســت. الان می بینید که نیروهای حزب ا... چطور در میدان رزم عمل 
می کنند و فشار بر رژیم را تشدید کرده اند. حیفا در مناطق مرکزی تر 
اراضی اشــغالی هم مثل کریات شــمونه در نزدیکی مرز، زیر ضربات 

رزمندگان مقاومت قرار گرفته است.
قدومی با اشــاره به اینکه در نوار غزّه هم ســازمان رزم حماس زنده 
و فعّال اســت، افزود: عملیّات چندی قبل جبالیا که در شــمال نوار 
غــزّه انجام و موجب هلاکت تعدادی از نظامیان رژیم صهیونی شــد، 
توسّــط بخشــی از نیروهای مقاومت انجام گرفت که بعد از عملیّات 

طوفان الاقصی جذب سازمان رزم مقاومت شده اند.
دشمن در دشمنی هیچ جنبه ی انسانی را رعایت نمی کند

قدومی با اشاره به پیگیری های مقاومت برای کاهش رنج و آلام مردم 
در نوار غزّه گفت: مقاومت علاوه بر میدان نبرد، در سایر عرصه ها هم 
همه ی توان دیپلماتیک و سیاســی خود را به میدان آورده تا در حدّ 

توان، بتواند مشکلات مردم را حل کند.
نماینده  جنبش مقاومت اســلامی فلســطین )حمــاس( در تهران، 
همچنین با اشــاره به وضعیّت نابســامان انســانی در نوار غزّه، گفت: 

گذرگاه رفح کاملًا مســدود اســت و کمک های بشردوستانه و انسانی 
صرفاً از طریق دو گذرگاهی که توسّــط رژیم کنترل می شوند به نوار 
غزّه می رسند که آن هم به شدّت ناکافی است. نیازهای روزانه ی مردم، 
پیش از جنگ، توسّــط هزار کامیون و تریلی در روز تأمین می شد که 
ایــن عدد در حال حاضر و وضعیّت جنگــی منطقه به چهل کامیون 

رسیده است.
قدومی گفت: هرچند مردم صابر و ثابت قدم هستند امّا از نظر شرایط 
زندگی و وضعیّت انســانی، اوضاع بســیار ســنگین است. دشمن در 
دشــمنیِ خود هیچ جنبه ی انســانی، قانونی و سیاســی ای را رعایت 
نمی کند و همه ی زیرساخت های شــهری را هم تخریب کرده است. 

اصولاً عملیّات طوفان الاقصی نیز به همین دلایل انجام گرفت.
نماینده  جنبش مقاومت اسلامی فلسطین در تهران، در بخش دیگری 
از این دیدار، با اشــاره به نگاه ضدّانســانی مســئولان رژیم صهیونی 
در راســتای انســانیّت زدایی از دیگر انســان ها گفت: مسئولان رژیم 
در ته دل خودشــان واقعاً به این اعتقاد دارند که خداوند در انســانِ 
صهیونیست حلول کرده و به همین دلیل فقط صهیونیست ها انسانند 

و دیگر انسان ها مادون صهیونیسم قرار دارند!
عصر آمریکا تمام شده است

قدومی همچنین با اشــاره به بعضی اخباری کــه درباره ی مذاکرات 
آتش بس از سوی مقامات آمریکایی عنوان شده است گفت: وزیر امور 
خارجه ی آمریکا، با خرســندی از شهادت شهید سنوار، گفته است تا 
وقتی ســنوار بود امکان توافق نبــود و الان می توانیم توافق کنیم. او 
نمی داند که ســنوار زنده بود و هنوز هم زنده است. آمریکایی ها تصوّر 
می کنند که الان فرصت خوبی برای محو کردن مقاومت اســت، ولی 

به امید خدا این اتفّاق نخواهد افتاد. عصر آمریکا تمام شده است.
وی، در پایان این دیدار، با تشــکّر از حضور فرزندان رهبر انقلاب در 
دفتر نمایندگی جنبش حماس در تهران، گفت: عمر دشمن کم شده 
و نابودی او نزدیک است. این جنایت ها هم ناشی از بحرانی است که از 
این ناحیه بر دشمن وارد شده است. ما هم با یاری خداوند در میدان 
هستیم و خواهیم ماند. خداوند حضرت آیت ا... خامنه ای را حفظ کند. 

در جریان دیدار فرزندان رهبر انقلاب از دفتر مقاومت فلسطین در تهران مطرح شد؛

عصرآمریکا تمام شده است
 وزیر راه و  شهرسازی:

دهک های یک  تا سه در اولویت 
خانه دار شدن هستند

 مهر- وزیر راه و شهرســازی بر ضرورت بررســی انواع 
مدل های اقتصادی برای تأمین مســکن محرومین تأکید 
کــرد. فرزانه صادق وزیر راه و شهرســازی گفت: باید به 
ســمت تسهیلگری ساخت مسکن محرومین پیش برویم 
و بــرای تأمین مالــی آن، از همــه ظرفیت های ممکن 
بهره مند شــویم. صادق با تأکید بر ضرورت محاســبات 
دقیق و همکاری بین بخش های مختلف در این موضوع، 
گفت: وعده های دور از واقعیت دادن، نظام تصمیم گیری 
اجرایی ما را تحــت تأثیر قرار می دهد و برای حرکت در 
مســیر درســت ایفای تعهدات دولت؛ باید مستندسازی 
وضع موجود، شناســایی ظرفیت ها و تعامل با نهادهای 
مرتبط و اقدام براســاس اولویت های مکانی در دســتور 
کار باشد. وزیر راه و شهرسازی افزود: انتظار دارم تعیین 
مکان های در اولویت برای ســاخت پروژه های مســکن 
محرومین براساس توجه دقیق به شاخص های محرومیت 
باشد، تصمیم گیری و اقدام مشترک بخش های مختلف 
بــا روش همکاری هم افزا برنامه ریزی شــود و همچنین 
پیگیــری و پایش اجــرای برنامه ها و ارائــه گزارش های 

نوبه ای دقیق در دستور کار این گروه تخصصی باشد.

عرضه انبوه سکه در هفته جاری
 

با  بانک مرکــزی اعلام کرد:  مدیر روابط عمومی  ایرنا- 
تمهیــدات بانک مرکزی و در راســتای مدیریت بازار، از 
هفتــه آینده معاملات حراج ســکه در مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران در امروز، دوشنبه و چهارشنبه انجام می شود 
و عرضه ســکه در این دوره، انبــوه خواهد بود. مصطفی 
قمــری وفا افزود: متقاضیان انواع ســکه ربع، نیم و تمام 
بهــار آزادی به تاریخ ۱۴۰3 نیز بــه زودی می توانند این 
ســکه های جدید را از طریق معاملات حراج مرکز مبادله 
دریافت کنند. بیســت و ششمین جلسه حراج سکه طلا 
نیز امروز، ۵ آبان ماه ۱۴۰3 از طریق سامانه معاملات این 
مرکز به نشانی اینترنتی market.ice.ir برگزار می شود. 
همه اشــخاص حقیقی با تابعیت ایرانی بالای ۱۸ ســال 

تمام شمسی می توانند در این حراج شرکت کنند.

سالمندان، ۱۱/۵ درصد از جمعیت 
کشور

ایسنا- رئیــس مرکز جوانی جمعیت، سلامت خانواده و 
مدارس وزارت بهداشــت با بیان اینکه سالمندان حدود 
۱۱/۵ درصد از جمعیت کشور را تشکیل می دهند، گفت: 
تنهایی، چالش اصلی سالمندان در تمام جهان محسوب 
می شــود و این موضوع با ســالمند شدن جامعه، کاهش 
جمعیت جوان و کاهش فرزندآوری بیشتر می شود. صابر 
جباریا دامه داد: براساس ارزیابی های انجام شده در سال 
۱۴۰3، اگر آغاز ســن ســالمندی را ۶۰ سالگی در نظر 
بگیریم، سالمندان حدود ۱۱/۵ درصد از جمعیت کشور 
را تشــکیل می دهند که ۴۷/۷ درصد مــرد و ۵۲/3 نیز 
زن هستند. بر همین اســاس ایران هم مانند بسیاری از 
کشورهای جهان در مســیر زنانه  شدن سالمندی پیش  

می رود.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل:
ارتقای آمادگی ملی با تدوین برنامه های 

پدافند غیرعامل
رئیس  صداوسیما- 
پدافنــد  ســازمان 
گفــت  غیرعامــل 
چندین دستورالعمل 
برای ارتقای آمادگی 
با  کشــور در مقابله 
ابلاغ  و  تهیه  دشمن 

شده است.
غلامرضــا  ســردار 

جلالی گفت: برنامه های این ســازمان با توجه به ضرورت 
افزایــش آمادگی هــا و ارتقای آمادگی ملی بیشــتر جنبه 

اجرایی و عملیاتی به خود گرفته است. 
وی افزود: به منظور اینکه به ســناریو های تهدید دشــمن 
پاســخ داده شــود دســتورالعمل هایی بــرای بخش ها و 
حوزه های مختلف در حوزه سایبری، زیرساختی و حفاظت 

از زیرساخت ها تهیه شه است.
وی ادامه داد: با تصویب شــورای امنیت کشور که به همه 
دســتگاه ابلاغ شــده دســتورالعمل خاصی برای تشکیل 
اقدامات استان ها با عنوان دستورالعمل شهید کاظمی تهیه 

و ابلاغ شده است.
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل اضافه کرد: دستورالعملی 
هــم به عنوان دســتورالعمل عملیاتی شــهید عباس نیل 
فروشــان تدوین شــده که بتوانیم آمادگی ها را در مقابل 

تهدیدات دشمن ارتقا دهیم.
ســردار جلالی تأکید کرد: قدرت دفاعی کشور کاملًا قادر 
اســت به تهدید های دشمن پاسخ بدهد، اما طبیعتاً ارتقای 
آمادگی هــا در بخش های کشــوری هم می توانــد به این 

موضوع کمک کند.

وزیر جهاد کشاورزی:
 حذف ارز ترجیحی گوشت قرمز شایعه 

است
ایسنا- وزیر جهاد کشاورزی انتشار اخباری درباره حذف 
ارز ترجیحــی گوشــت قرمز را تکذیب کــرد و گفت: این 
شــایعات برای ایجاد التهاب در بازار اســت و مشکلی در 

تأمین گوشت قرمز و تأمین ارز آن وجود ندارد.
به گزارش ایســنا، غلامرضا نــوری اظهار کرد: ما دام مازاد 
آماده پروار زیادی برای کشــتار در کشور داریم ضمن این 
که روند منظم تأمین ارز و تأمین کالاهای اساســی ادامه 
دارد. وی خاطرنشــان کرد: در تولید گندم تولیدمان کافی 
است و ذخایر استراتژیک هم بیشتر از مصوبات است و بازار 

هم از یک آرامش نسبی برخوردار است.
وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: در بحث ثبت سفارش ها 
برای آن که دور از خطا و امضای طلایی انجام شود، تلاش 
شــده کارها سیستمی انجام شــود اگر چه هر سیستمی 
ممکن است ایراد و اشکال داشته باشد. وی گفت: به دنبال 
حل مشکلات سیستم هستیم و این هیچ ارتباطی به بازار 
و تأمین کالا ندارد بلکه دولت در تلاش است بازار به سمت 
شــفافیت بیشــتر حرکت کند تا کمترین هزینه بر کشور 

تحمیل شود.

تسنیم- رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: متأسفانه اندازه برُد 
موضوعات اقتصادی ما هم اندازه موشــک هایمان نیست است. این در 
حالی اســت این موضوعات باید حتماً به ســرعت بر هم منطبق و به 
یک اندازه شوند. محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی در 
اولین نشست میدان دار در سال تحصیلی جدید با حضور دانشجویان 
بسیجی دانشگاه های سراسر کشور برگزار شد، حضور پیدا کرد و پای 
صحبت و دغدغه های جوانان نشســت. بیش از ۱۰ تن از دانشجویان 
بسیجی حاضر در ابتدای این جلسه صمیمانه، مسائل خود را پیرامون 
حوزه مقاومت و چگونگی کنشــگری  بــرای تقویت این جبهه و ادامه 

مسیر آن مطرح کردند که قالیباف به آنها پاسخ داد.
امروز »مقاومت« موضوع نخست کشور است

وی با تأکید بر اینکه دغدغه ما باید مقاومت باشد، به آن ایمان داریم 
و موضوع مقاومت را جزو موضوعات نخســت کشور می دانیم، عنوان 
کــرد: امروز به صورت عینی و ملموس همــه ابعاد مفهوم جبهه ظلم 

و جبهه باطل به معنای استکبار، ارتجاع و صهیونیسم روشن است.
برُد اقتصاد کشور باید به اندازه برُد موشک هایمان باشد رئیس مجلس 

با بیان اینکه براساس بیانات مقام معظم رهبری که تأکید دارند جوان 
پیشــرو، متدین، انقلابی، مؤمن و خلاق باید از مســیری که می رود، 
شــناخت دقیقی داشته باشد، اظهار کرد: جبهه مقاومت صرفاً جنوب 
لبنان نیســت و این تنها یکی از مصادیق آن اســت و جبهه مقاومت 
صرفا شــلیک موشک نیست بلکه موشــک یکی از ابزارهای مقاومت 
اســت.قالیباف در ادامه با بیان اینکه در کنار برُد تأثیرگذاری ۲ هزار 
کیلومتری موشک هایمان نیاز به برُد اقتصادی نیز داریم، عنوان کرد: 
متأســفانه اندازه برُد موضوعات اقتصادی ما هم اندازه موشک هایمان 
نیست است. این در حالی است این موضوعات باید حتماً به سرعت بر 

هم منطبق و به یک اندازه شوند.
مجلس در بین همه دســتگاه ها برای پیگیری مسأله فلسطین پیشرو 

بوده است
وی در ادامــه تأکیــد کرد: با این نگاه، اگر موضــوع مقاومت موضوع 
نخست هر کسی نباشــد، یعنی نمی خواهد در جبهه حق قرار بگیرد 
و حتی اگر قرار هم بگیرد معلوم اســت مرد میدان نیست که هزینه 
آن را بدهد زیرا جبهــه حق هزینه دارد و باید هزینه آن را پرداخت.

رئیس مجلس در پاســخ به یکی از دانشــجویان در خصوص حمایت 
مجلس از فلســطین و مقاومــت، عنوان کرد: قطعــاً مجلس در یک 
دهه گذشــته به ویژه در ســال های اخیر نسبت به سایر دستگاه ها در 
حوزه مســأله فلسطین پیشرو بوده اســت؛ البته قبول دارم که همه 
ما در حوزه فلســطین، جبهه مقاومــت و حرکت هایی که باید انجام 
شــود می توانســتیم بهتر عمل کنیم اما در این بین مجلس وضعیت 
بهتری نســبت به بقیه دستگاه ها چه در قانونگذاری برای خود و چه 
در قانونگذاری برای ســایر دستگاه ها دارد و برای ۱۸ دستگاه در این 

خصوص تکالیفی معین کرده است.
وحدت امروز امت اسلام مرهون صدور انقلاب اسلامی ایران است

قالیباف در ادامه با تأکید بر اینکه نباید تردید کرد که امروز مقاومت 
به فضل الهی جای خود را در دنیا باز کرده اســت، خاطرنشان ساخت: 
تردید نکنید که نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران که همواره به 
دنبــال صدور انقلاب بود امروز این کار را انجــام داده تا جایی که تا 
کنون شــاهد چنین وحدتی در امت اسلامی نبودیم که سنی و شیعه 

در کنار هم مبارزه کنند.

رئیس مجلس شورای اسلامی: 

برد اقتصاد کشور باید به اندازه برد موشک هایمان باشد

پیام رهبر انقلاب در پی شهادت مجاهد رشید و فداکار سیدهاشم صفی الدین؛

حزب ا... زنده 
و روینده است

پیام رهبر انقلاب اســلامی در پی شهادت سید مجاهد 
رشــید و فــداکار جنــاب »سیدهاشــم صفی الدین« 
رضوان ا... علیه. حضرت آیــت ا... خامنه ای رهبر انقلاب 
اسلامی در پیامی خطاب به جوانان عزیز جبهه مقاومت 
با تجلیل از شخصیت جناب »سیّدهاشم صفی الدین« 

رضوان ا... علیه رئیس شــورای اجرایــی حزب ا... لبنان 
تأکیــد کردند: امروز هــم حــزب ا... قوی ترین مدافع 
لبنان و مســتحکم ترین سپر در برابر طمع ورزی رژیم 
صهیونی اســت که از دیرباز تجزیــه ی لبنان را هدف 

صفحه ۲گرفته بوده است. متن پیام...

نرخ تورم سالانه در 
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پیامرهبرانقلابدرپیشهادتمجاهدرشیدوفداکارسیدهاشمصفیالدین؛

حزب ا... زنده و روینده است
پیام رهبر انقاب اســامی در پی شــهادت سید 
مجاهد رشــید و فــداکار جناب »سیدهاشــم 
صفی الدیــن« رضوان ا... علیــه. حضــرت آیت ا... 
خامنه ای رهبر انقاب اسامی در پیامی خطاب به 
جوانان عزیز جبهه مقاومت با تجلیل از شخصیت 
جناب »سیّدهاشــم صفی الدین« رضوان ا... علیه 
رئیس شــورای اجرایــی حزب ا... لبنــان تأکید 
کردند: امروز هم حزب ا... قوی ترین مدافع لبنان 
و مستحکم ترین ســپر در برابر طمع ورزی رژیم 
صهیونی اســت که از دیرباز تجزیــه ی لبنان را 
هدف گرفته بوده اســت. متن پیام رهبر انقاب 
به این شرح است: جوانان عزیز جبهه ی مقاومت؛ 
سید مجاهد رشــید و فداکار، جناب سید هاشم 
صفی الدیــن رضــوان ا... علیه به صف شــهیدان 
مقاومت پیوســت و ســتاره  درخشــان دیگری، 

و یار و همراه همیشگی جناب سید حسن نصر ا...  او از برجسته ترین شخصیت های بزرگ حزب ا... آسمان جهاد در راه قدس شریف را مزین کرد.

بود. حزب ا... با تدبیر و شجاعت رهبرانی چون او 
بود که باز هم توانســت لبنــان را از خطر تجزیه 
و فروپاشــی مصون دارد و تهدید رژیم غاصب را 
که ارتش شــقی و ظالم آن، گاه تا بیروت را لگد 
مال میکرد خنثی سازد. شــهامت و فداکاری او 
و دیگر فرماندهــان و مجاهدان محور نصر ا... بود 
که خطر غصب و اشــغال جنوب لیطانی و صور 
و دیگــر شــهرهای آن ناحیه و انضمــام آن به 
فلسطین مغصوب و اشــغال شده را از سر لبنان 
رفع کرد و جان و مال و آبروی ارزشمند حزب ا... 
را در راه حفظ تمامیت ارضی آن کشور به میدان 
آورد، و رژیــم صهیونــی متجــاوز و جنایتکار را 
ناکام گذاشــت. امــروز رهبرانی چــون نصر ا... و 
صفی الدین به ظاهر در این نشــئه حضور ندارند 
ولــی روح و رهبری آنان در میدان حاضر اســت 
و از لبنــان و مردم بی دفــاع آن دفاع می کند. 

امــروز هم حــزب ا... قوی ترین مدافــع لبنان و 
مســتحکم ترین ســپر در برابر طمع ورزی رژیم 
 صهیونی است که از دیرباز تجزیه  لبنان را هدف

 گرفته بوده است.
 دشــمن کوشــش می کند نقــش فداکارانه ی 
حزب ا... بــرای لبنــان را انکار کند. دلســوزان 
لبنــان نگذارند این ســخن باطــل از حنجره ی 
آنان شنیده شــود. حزب ا... زنده و روینده است 
و نقش تاریخی خــود را ایفاء می کند. جمهوری 
 اسامی نیز مانند همیشــه به مجاهدان قدس و
 مقاومــت کننــدگان در برابر اشــغالگری باند 
جنایتکار غاصب فلســطین کمــک خواهد کرد 
باذن  ا.... اینجانب شــهادت سید عزیزمان جناب 
صفی الدیــن را بــه خانواده  گرامی و بســتگان و 
همرزمانــش در همه  جبهه  مقاومــت تبریک و 

تسلیت عرض می کنم.

رئیسمرکزوکلایقوهقضائیه:
 نقش آمریکا در اجرای عملیات تروریستی 

در حرم شاهچراغ)ع( روشن است
مهر-رئیس مرکز وکا قــوه قضائیه با بیان اینکــه نقش آمریکا در 
اجرای عملیات تروریســتی در حرم شــاهچراغ)ع( روشن است،گفت: 
با اخذ وکالت از خانواده شــهدای حرم دادخواســت علیه دولت آمریکا 

تنظیم خواهد شد.
حســن عبدلیان پور در نشست بررسی ابعاد حقوقی حمات تروریستی 
به حرم شاهچراغ )ع( با بیان اینکه شعبه ۵۵ بین المللی دادگاه حقوقی 
تهران در خصوص ۱۸ تن از مقامات ارشــد وزارت دفاع و امور خارجه 
ایالات متحده آمریکا صادر شــده اســت، گفت: این رأی با دادخواست 
خانواده های معظم شهدای مدافع حرم و تاش کمک وکای کشور در 
خصوص همکاری دولت متخاصم آمریکا در کمک به داعش صادر شد.
وی با اشــاره به این موضوع که دست جنایت کارانه آمریکا در حوادث 
تروریســتی مشخص اســت، ادامه داد: داعش دســت پرورده آمریکا 
اســت و بعد از حادثه تروریســتی حرم رسماً مســئولیت این حمله را 
بر عهده گیرند.رئیس مرکز وکا قوه قضائیه با بیان اینکه دادخواســت 
ما در خصوص دادرســی علیه مقامات آمریکایی دارای نقش در حمله 
تروریســتی حرم کامل مشخص و شفاف اســت، افزود: با کمک بسیج 
حقوقدانان و مردم اخذ وکالت خواهد شــد و دادخواست تقدیم دادگاه 
می شــود.عبدلیان پور با اشــاره به اینکه اصل قانون حقوقی بین الملل 
مجــوز را برای پیگیری حقوقی حادثه حرم را به ما می دهد، گفت: اگر 
کم کاری در این زمینه صورت گیرد تاریخ از ما سوال می کند که برای 
پیگیری موضوع چه اقدامی انجام داده اید. رئیس مرکز وکا قوه قضائیه 
در ادامه به پیگیری رأی دادگاه شــهدای غواص اشــاره کرد و گفت: با 
دادخواست و برگزاری دادگاه به زودی رأی صادر علیه آمریکا می شود 

زیرا این عملیات را آمریکایی ها لو داده است.

فرماندهکلارتشجمهوریاسلامیایران:
مکتب مقاومت روزبه روز تقویت می شود

ایسنا-فرمانــده کل ارتش جمهوری اسامی  ایران نوشت: خون پاک 
بی گناهان وشــهیدان کارزار مبارزه با ظلــم، موجب رویش رزمندگان 
و پوینــدگان مکتب مقاومت برای ادامه صراط حق و گســترش امواج 
انسانی در جای جای جهان درمحکومیت جنایات بی سابقه سردمداران 
 جنایتکارشــده و ایــن نهضت بــا عنایات الهــی روز بــه روز تقویت 

خواهد شد.
امیر سرلشــکر سید عبد الرحیم موسوی در پیام تسلیتی برای شهادت 
رئیس شورای اجرایی حزب ا... لبنان نوشت: »شهادت مظلومانه حضرت 
حجت الاسام و المسلمین سید هاشــم صفی الدین، مجاهد راه آزادی 
قدس شریف؛ رئیس شــورای اجرایی حزب ا... لبنان و هم رزم فداکار 
شهید عزیز سید حسن نصرا... به دست ناپاک رژیم غاصب صهیونیستی 
را به مردم شــریف لبنان، بیت مکرم آن شــهید عالیقدر و رزمندگان 

جبهه مقاومت تسلیت عرض می نمایم.
شــهادت فرماندهان و رهبــران ورزمندگان راه عــزت و آزادی، ادامه 
مسیرمقابله با ظلم و ســتم رژیم خونخوار صهیونی و دفاع از کودکان 
ومردم بی گناهی اســت که جسم نحیفشان با بمب های اهدایی امریکا 

درمدارس، بیمارستانها و منازل مسکونی قطعه قطعه می شود.
خون پاک بی گناهان وشــهیدان کارزار مبارزه با ظلم ، موجب رویش 
رزمنــدگان و پوینــدگان مکتب مقاومــت برای ادامه صــراط حق و 
گسترش امواج انســانی در جای جای جهان درمحکومیت جنایات بی 
سابقه سردمداران جنایتکارشده و این نهضت با عنایات الهی روز به روز 
تقویت خواهد شــد.از خدای متعال علو درجات آن شهید سعید، صبر 
و اجر بازماندگان محترم و انسجام امت اسامی  در گستره جهان برای 
ریشــه کنی جرثومه فساد و سردمدار جنایات علیه بشریت؛ رژیم جاد 

صهیونی را آرزومندم.

فرماندهنیرویدریاییارتشجمهوریاسلامیایران:
 باید حداکثر استفاده را از اقیانوس ها داشته باشیم

فارس- فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اســامی ایران گفت: 
باید حداکثر اســتفاده را از ظرفیت اقیانوس ها داشــته باشیم، نیازمند 

توجه ویژه بودجه ای مجلس هستیم.
امیر شهرام ایرانی فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسامی ایران 
پس از دیدار با اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
خاطرنشان کرد: در نشستی که با اعضای کمیسیون امنیت ملی مجلس 
داشــتیم از دو منظر به ارایه مطالب پرداخته شــد که نخســت بخش 
راهبردی و  نگاه ویژه به دریا است. وی افزود: در هر جایی که ما نیاز به 
توســعه پیدا می کنیم و به بخش اقتصاد هم متصل است، حوزه امنیت 
حتماً ناخواسته باید ورود کند لذا نقش نیروی راهبردی نیروی دریایی 
ارتش بیشــتر قابل طرح بود که برای نمایندگان تشــریح شد. وی در 
ادامه گفت: از نمایندگان در حوزه راهبردی و نگاهداشــت ســواحل و 
توزیع جمعیتی کشــور در سواحل مخصوصا در جنوب شرق و سواحل 
 مکران که بســیار ضعیف اســت تقاضای کمک بــرای تقویت در این 

حوزه کردیم.
وی تصریــح کــرد: در بخش تجهیزات چون ما بایــد حضور مداوم در 
عرصه های اقیانوســی داشته باشــیم و امروز اقتصاد کشور دیگر دریا 
محور نیست و با توجه به  توصیه  های معظم له اقتصاد اقیانوسی مطرح 
اســت و باید حداکثر اســتفاده را از ظرفیت اقیانوس ها داشته باشیم، 

نیازمند توجه ویژه بودجه ای مجلس هستیم.

رئیسجمهور:

 تحریم های یک جانبه هنجارهای جهانی را به چالش کشیده است

رئیسسازمانبسیجمستضعفین:

عملیات وعده صادق ۲ با الهام از وعده صادق یک طراحی شد

ایرنا- رئیس جمهور در ســخنرانی خود در اجاسیه بریکس 
پاس گفت: تحریم های یک جانبه هنجارهای بین المللی را به 

چالش کشیده است
مسعود پزشکیان در نخستین نشست بریکس پاس، »نشست 
مشترک سران بریکس با کشورهای مدعو و دوستان بریکس« 
در کازان روسیه تصریح کرد: گستره جغرافیایی بریکس فرصت 
بی نظیری است برای تســهیل ارتباطات فراقاره ای و تحصیل 
منافع مشــترک جمعی، فرایندی که نتیجه شگرفی بر کاهش 
شــکاف موجود در روند توســعه یافتگی و افزایش سطح رفاه 

مردمی برجای خواهد گذاشــت. آینده متعلق به کشــورهایی 
اســت که بیشترین نقش را در ایجاد هم گرایی و برقراری نظم 
جدیدی از مناســبات نهادینه شــده بر مبنای گفتمان وفاق و 

عدالت داشته باشند.
رئیس جمهور با بیان اینکه پایه های معادلات یکجانبه و توازن 
برخاســته از محوریت تک قطبی به شدت سست و لرزان شده 
است، گفت: ائتاف گرایی و تاش برای ایجاد مناسباتی سازنده 
و دوستانه، بخشــی از واقعیت امروز و خواسته جمع زیادی از 
کشورها و بازیگران بین المللی است تا از فضای یکجانبه گرایی 

رهایی یابند.
  یکجانبه گرایی آمریکا برای بسیاری از کشورها ناپسند بود

رئیس جمهور همچنین در بازگشــت از سفر روسیه و اجاس 
بریکس در فرودگاه مهرآباد تهران گفت:  یکجانبه گرایی آمریکا 
برای بســیاری از کشــورها ناپســند بود و با عملیاتی شــدن 
دستاورهای سفر بریکس، توطئه آمریکا و کشورهای همراهش 

خنثی خواهد شد.
وی پس از بازگشــت از قازان روســیه در فــرودگاه مهرآباد با 
اشــاره به حضور اولیــن بار ایران در ســطح رئیس جمهور در 
اجاس سران بریکس، اظهار کرد: امنیت ملی کشورها، مسائل 
اقتصادی، اجتماعی  و مالی ســه پایــه اصلی وظایف بریکس 

اســت. آمریکا بوسیله دلار  یکجانبه گرایی در دنیا ایجاد کرده 
است و هر وقت دلش خواست هر کشوری را تحریم و مشکات 
اقتصادی درســت می کند که این مســاله برای سایر کشورها 

ناپسند است.
وی ادامه داد: ۵ کشــور پیش از این بــرای مقابله با این روند 
پیمان بسته بودند. در این اجاس ۳۰ کشور و ۶ رئیس سازمان 
بین المللی شرکت کرده بودند. بحث این اجاس این بود که به 
جای صندوق بین المللی پول که سیاست های آمریکا را دنبال 
می متد، صندوق دیگری ایجاد شــود تا کشورها به هم کمک 

کرده و تحریم های آمریکا را خنثی کنند.
پزشــکیان با اشــاره به اینکــه در روز اول نشســت بریکس، 
اعضای اصلی شــرکت داشــتند کــه من هم دو ســخنرانی 
داشــتم. در روز دوم کشورهایی که مایل بودند به عنوان ناظر 
باشــند، شــرکت کردند. بریکس قدرت خود را  نشان داد که 
اگر اعضا متحد باشــند می تواند تحریم هــای آمریکا را خنثی 
کنــد. بیاینه پایانی بریکس هم بیاینه خوبی درباره محکومیت 
جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه و لبنان و همچنین تأکید 
 بر تقویت روابــط پولی، اقتصادی، فرهنگــی، علمی و امنیتی 

کشورهای عضو بود.
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: فرصت خوبی هم برای ما برای 

دیدار با سران سایر کشــورها فراهم شد. این دیدارها با چین، 
مصر، آفریقای جمنوب و ســایر دیدارها ســازنده بود. دردیدار 
با رئیس جمهور مصر، وی گفت صحبت ســفرای کشــورهای 
اروپایــی با ما درباره ایــران، با آنچه ما الان می بینیم بســیار 
متفاوت اســت و شما باید روابط خود با کشــورهای عربی را 
تقویت کنید. الان چهره و سیاســت های ما را ســایر کشورها 

برای همسایگان تبیین می کنند.
وی افــزود: امیر قطر و امارات مایل بودند به ایران بیایند. امیر 
امارات نیز مانند رئیس جمهور مصــر معتقد بود باید خودمان 
بنشــینیم و مشکات مان را حل کنیم و اجازه دخالت ندهیم. 
درباره مسائل منطقه هم گفت و گو کردیم که انشاا... می تواند 

دستاوردهای خوبی داشته باشد.
رئیس جمهور در پایان گفــت: در دیدار با رئیس جمهور چین 
قرار شــد پیمان های قبلی عملیاتی بشــنود. دیدار با ســران 
روســیه، ترکیه و باروس، آفریقای جنوبی برای هر دو طرف 
مفیــد بود. آفریقای جنوب خیلی مایــل بود که روابط خود با 
ایران را صمیمی تر و بیشتر کند. من تصور می کنم اگر آنچه در 
بریکس مطرح شــد و گفت وگو با کشورهای همسایه را بتوانم 
عملیاتی کنیم، توطئه های آمریکا و کشــورهای طرفدارش را 

می توانیم به مرور خنثی کنیم.

مهر-ســردار غامرضا ســلیمانی، رئیس ســازمان بســیج 
مســتضعفین گفت: نیروهای مسلح ایران عملیات وعده صادق 
۲ را بــا الهام گرفتن از عملیات وعده صادق ۱ طراحی و خلق 

کردند.
رئیس ســازمان بسیج مستضعفین با اشــاره به مناسبت های 
پرتعــداد پیش رو در نیمه دوم ســال از ۱۳ آبان و ۱۶ آذر و 
ســالروز شهادت حاج قاسم سلیمانی تا مراسمات دهه فاطمیه 
و اعیــاد ماه هــای رجب و شــعبان، عنوان کــرد: باید با یک 
برنامه ریزی منســجم و قوی در خصوص مناســبت های پیش 
رو و با بهره گیری از همه ظرفیت های ممکن اعم از مســاجد، 
مدارس، ادارات، سالن های اجتماعات شهرهای مختلف، فضای 
مجازی و … چهره کریه و جنایات ســبعانه و وحشیانه رژیم 

جعلی صهیونی را برای مردم تبیین کنیم.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین تصریح کرد: در مقوله جهاد 
تبیین باید با دقت، کارشناســی شــده و به صورت مســتند 
به ابهامات پاســخ داد؛ بــدون تردید، آگاهی مــردم از عمق 
پلیدی هــای رژیم صهیونی، نقش قابل توجهی در اســتحکام 
صفوف ملت و وحدت و انســجام ملی در مقابله این دشــمن 
جنایتکار خواهد داشــت. افزایش آگاهی مردم و امیدوار کردن 
آحاد مختلف جامعه به آینده، شاه کلید پیروزی ما خواهد بود.

وی افزود: آنچه در شــرایط خطیر کنونــی از اهمیت فراوانی 
برخوردار اســت، شــناخت دقیق صحنه و شناخت منطبق بر 
واقعیت بازیگران صحنه اســت؛ چنانچه ما صحنه را به درستی 
نشناسیم دچار خطای راهبردی خواهیم شد و خسارات بزرگی 
را متحمل می شویم؛ شناخت صحنه ی امروز، مستلزم شناخت 

دقیق صهیونیســم است؛ از سوی دیگر شــناخت بازیگران در 
صحنه نیز باید به صورت عمیق، دقیق و موشکافانه انجام شود.
رئیس سازمان بسیج مســتضعفین ادامه داد: امروز شناساندن 
صهیونیســم و بازیگــران در صحنــه، یک اقــدام ضروری و 
اولویت دار اســت؛ مــا باید در امر شناســاندن بازیگران هر دو 

طرف این نبرد، تاش داشته باشیم.
وی افزود: انقاب اســامی  ایران در موضوع فلسطین و آزادی 
قدس شــریف، تحول بزرگی را در سطح جهان رقم زد؛ امروز 
مشــاهده می کنیم که ملت یمن در برابر ۴ قدرت اتمی آمریکا، 
انگلیس، فرانسه و رژیم جعلی صهیونیستی ایستادگی می کند 
و این در حالی است که آمریکایی ها با بمباران اتمی  هیروشیما 
و ناکازاکی پس از جنگ جهانی دوم ســعی کرده بودند قاعده 
نانوشــته ای را در جهان به وجود بیاورنــد که هر ملتی با آنها 
مخالفــت کند باید پذیرای بمب اتم باشــد؛ این قاعده تا قبل 
از پیروزی انقاب اســامی  بهره های فراوانی را به آمریکایی ها 
رســاند و آنها با همین قاعده بر دنیا به ویژه غرب آسیا تسلط 
پیــدا کردند و منابع ملت های جهان را به غارت بردند؛ انقاب 

اسامی ایران این قاعده را منسوخ کرد.
ســردار ســلیمانی تصریح کرد: امام خمینی )ره( فرمودند که 
فلسطین مســئله اصلی جهان اسام اســت؛ انتفاضه دقیقاً از 
همین نقطه شروع شــد و انقاب اسامی یک رویش دوباره ای 
را در موضوع فلســطین ایجاد کرد. وی ادامه داد: امام راحل و 
عظیم الشــأن ما با تکیه بر قدرت نرم خود و بدون شلیک حتی 
یک گلوله، رژیم پهلوی را ســاقط کردنــد؛ در دوران مبارزات 
علیه رژیم ستمشــاهی هر فردی کــه نزد امام )ره( می رفت تا 

اجازه مبارزه مســلحانه علیه رژیم پهلوی را بگیرد با مخالفت 
ایشــان روبرو می شد؛ امام راحل با تکیه بر قدرت نرم و راهبرد 
غلبه خون بر شمشــیر، یک قدرت بزرگ منطقه ای وابسته به 
نظام ســلطه را سرنگون کردند و مفهوم قدرت را تغییر دادند؛ 
در حقیقت با راهبرد امام خمینی )ره(، قدرت سخت به عنوان 

یک راهبرد تعیین کننده، از حیّز انتفاع ساقط شد.
رئیس ســازمان بسیج مســتضعفین با بیان اینکه رمز پیروزی 
انقاب اســامی در برابر نظام ســلطه طی ۴۵ ســال گذشته 
همیــن مؤلفه تکیه بر قدرت نرم اســت، گفــت: »مقاومت« 
مفهومی تکامل یافته از قدرت نرم اســت که امام عظیم الشأن 
ما در انقاب اســامی آن را عملیاتی کــرد. ما در عرصه جهاد 
تبیین، باید با اســتناد به دلایل متقن، روشــن، شفاف و قابل 
دفاع، با مردم گفت وگو کنیم و زوایای حوادث بزرگی که امروز 
در مقابل دیدگان جهانیان در حال رقم خوردن اســت را برای 

مردم بازگو کنیم.
سردار ســلیمانی افزود: ما باید در زمینه شناساندن حزب ا... و 
قدرت عظیم آن، تاش بیشــتری داشته باشیم؛ شهادت سید 
مقاومت »شهید سید حسن نصرا...« نه تنها قدرت حزب ا... را 
محدود نکرد و از بین نبرد، بلکه این قدرت را شــعله ورتر کرد 

و توسعه بخشید.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشــاره به ابعاد و زوایــای مختلف عملیات وعده صادق 
دو گفــت: در جریان عملیات وعده صادق ۲ موشــک های ما 
از تمام ســامانه های پدافندی رژیم صهیونیســتی و همچنین 
رادارهای یکپارچه آمریکایی ها عبور کرده و به اهداف از پیش 

تعیین شــده اصابت کردند؛ وضعیت گنبــد آهنین در جریان 
ایــن عملیات به گونــه ای بود که ســامانه های پدافندی رژیم 
صهیونیســتی، ضدهوایی های شلیک شــده از سوی خودشان 
را هــم مورد اصابت قرار می دادند؛ از ســوی دیگر بخشــی از 
موشــک های پدافندی صهیونیســت ها نیز پــس از ناکامی در 
رهگیری موشک های ایران در همان اراضی اشغالی فرود آمدند 

و خساراتی را به تل آویو وارد کردند
وی افــزود: در جریــان عملیات وعده صــادق ۲ آمریکایی ها 
مجموعاً توانســتند ۱۰ موشــک شــلیک کنند؛ همین اتفاق، 
موجب شــد که صهیونیست ها از آنها گایه کرده و بگویند که 

شما در برابر ایران از ما حمایت نکردید.
ســردار ســلیمانی عنوان کــرد: نیروهای مســلح جمهوری 
اســامی ایران عملیات وعده صــادق ۲ را با الهــام گرفتن از 
عملیــات وعده صادق ۱ طراحی و خلق کردند؛ در جریان این 
عملیات، بیش از ۸۷ درصد موشک ها به اهداف مد نظر اصابت 
کرد. وی با اشــاره به انتشــار وســیع جهانی »سند ارسالی از 
ســوی رژیم صهیونیســتی به آمریکا« در خصوص چگونگی و 
کم و کیف مقابله آنها بــا عملیات وعده صادق ۲، گفت: خود 
آمریکایی ها اصالت این ســند را تأیید کردند و به دنبال یافتن 

چگونگی درز کردن آن هستند.

معاوناولرئیسجمهور:

آماده ایم تا سطح مبادلات با ازبکستان را به ۵ میلیارد دلار برسانیم
معاونپارلمانیرئیسجمهور:

کشور نیازمند اصلاحات مدیریتی و اقتصادی است
صداوســیما- معاون اول رئیس جمهور گفــت: با توجه 
به توانمندی های گســترده دو کشــور و مشترکات دیرینه 
فرهنگی دو ملــت، می توانیم »اقتصاد های مکمل« یکدیگر 
باشــیم و سطح همکاری های اقتصادی را تا ۵ میلیارد دلار 

افزایش دهیم.
 محمدرضا عارف در دیدار معاون اول رئیس جمهور و وزیر 
ســرمایه گذاری، صنعت و تجارت کشــور ازبکستان با بیان 
اینکه در روز های اخیر، دو دیدار مشــترک در سطح سران 
دو کشور برگزار شده است، گفت: در جلسه ای در عشق آباد، 
رئیس جمهور پزشکیان و رئیس جمهور ازبکستان با یکدیگر 
دیــدار و گفت و گو کردند، همچنیــن در دیدار با عارف اف، 
نخست وزیر ازبکستان، به بررسی راهکار های مشترک برای 
ارتقاء روابط دو جانبه در همه زمینه ها پرداختیم، اما نکته 
مهم این اســت که وجه مشــترک هر دو دیدار و مذاکره، 
»گله مندی« از ســطح پایین مبــادلات اقتصادی بین دو 

کشور بود.
معــاون اول رئیس جمهــور با تأکید بر مشــترکات دیرینه 
فرهنگــی و توانمندی های بالای دو کشــور در عرصه های 
مختلف گفت: ما می توانیــم »اقتصاد های مکمل« یکدیگر 
باشــیم و باید هرچه زودتر تفاهم نامه ها و موافقتنامه های 

امضاء شده برای گسترش همکاری ها، »عملی« شود.
عارف با بیان آنکه واقعیت آن اســت که ســطح مبادلات 
چند صد میلیون دلاری در شأن دو کشور نیست، گفت: بر 
اساس تفاهم نامه ها و توافقاتی که بین دو کشور امضا شده 
است، ســطح مبادلات تا پایان ۲۰۲۴ باید به یک میلیارد 
دلار برســد، اما نخست وزیر ازبکســتان پیشنهاد مبادلات 
تجــاری ۵ میلیارددلاری را مطــرح کردند که ما هم از آن 

استقبال می کنیم.

وی خطــاب بــه وزیر ســرمایه گذاری، صنعــت و تجارت 
ازبکســتان گفت: با مهندس اتابک، وزیــر صمت و رئیس 
ایرانی کمیســیون مشــترک ایران و ازبکســتان، جلسات 
مذاکــره تخصصی را برگزار و توانمندی های دو کشــور در 
تمام زمینه ها را بررسی کرده و به جمع بندی برسید و آنچه 
که از نتیجه این جلســات حاصل شــود، مورد تأیید دولت 
ایران است. معاون اول رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه 
اعضای کمیســیون مشترک دو کشــور لازم است به چند 
موضوع مهم توجه داشــته باشند، گفت : مهم ترین موضوع 
آن اســت که در اولین فرصت، شــانزدهمین کمیســیون 
مشــترک را که قرار اســت کشــور ما میزبان آن باشد را 
برگزار کنید که از نخســت وزیر ازبکستان نیز برای حضور 
در این اجاس یا هر زمان دیگری که صاح می دانند، برای 
جمع بنــدی و عملیاتی کردن تصمیمــات دعوت می کنم و 
دعوتنامه ای نیز برای ایشــان ارسال شده است. معاون اول 
رئیس جمهور افزود: رؤســای دو کشــور برای ارتقاء سطح 
مبادلات در زمینه هــای تجاری و همکاری های زیربنایی و 
خصوصا در حوزه »علم و فناوری های نوین« تأکید بسیاری 
دارند و خوشــبختانه در این زمینه ها تفاهم نامه و توافقات 
خوبی صورت گرفته است و نیاز است که دو طرف جدی تر 

درباره عملیاتی شدن آنها گام بردارند.
عــارف در ادامه با تأکید بر اینکه برای بهبود ســطح روابط 
تجاری دو کشــور، گام اول، اســتفاده از فرصت تعرفه های 
ترجیحــی و گســترش کالا هــای مشــمول تعرفه هــای 
ترجیحی اســت، گفت: در گام بعــدی همکاری های بانکی 
که تســهیل کننده فعالیت بازرگانان است باید مورد توجه 
قرار گیرد و خواســتار آن هستیم که فعالیت بانک صادرات 
در ازبکســتان، مورد حمایت آن دولت قرار گرفته و شاهد 

توسعه فعالیت های بانکی در آینده باشیم.
معــاون اول رئیس جمهور، همچنین با اشــاره به اینکه در 
اجاس اخیر اوراسیا، ایران به عنوان عضو ناظر حضورداشته 
اســت، گفت: در دیدار با نخســت وزیر ازبکستان، حضور 

مشترک و قدرتمند در بازار اوراسیا را پیشنهاد دادیم.
عــارف در ادامه با بیان اینکــه در زمینه میراث فرهنگی و 
گردشــگری مشترکات بســیار زیادی داریم و باید جایگاه 
ویژه ای برای گردشگری و ارتباطات مردم و تجار دو کشور 
قائل شــویم گفت: »سمرقند و بخارا برای هر ایرانی یادآور 
اصفهان و شیراز اســت و باید امکان سفر آسان تر مردم دو 

کشور فراهم شود«. 
معاون اول رئیس جمهــور همچنین همکاری در حوزه های 
علمی و فناوری های پیشــرفته، تســهیل رفت و آمد طرفین 
در ســطح مســئولان و مردم و لغو روادید از ســوی طرف 
ازبکســتان را خواســتار شــد و گفت: لغــو روادید برای 
شــهروندان ازبکستانی از سوی کشورمان انجام شده است، 
چون معتقدیم یکی از شــروط توســعه روابــط دو طرف، 

رفت و آمد شهروندان و بخصوص تجار است.

ایسنا- معاون رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت جلوگیری از هدر رفت 
انرژی و منابع کشــور گفت: سالانه حدود ۱۲۷میلیارد دلار یارانه مخفی 
برای انرژی در کشور توزیع می شود که بخش عمده آن هدر می رود، لذا 
باید رونــد اتاف بی رویه منابع، با رویکرد حمایتی از دهک های محروم 

و پایین جامعه اصاح شود.
شــهرام دبیری در جریان سفر به اصفهان برای شرکت در دومین رویداد 
هوش مصنوعی، در دیدار با نمایندگان استان اصفهان در مجلس شورای 
اســامی توزیع عادلانه یارانه در سطح جامعه و بین اقشار مختلف بویژه 
محرومین را مورد تأکید قرار داد و گفت: توزیع ناعادلانه یارانه ها مشکلی 
است که باید به سرعت برای آن چاره اندیشی شود و نباید یارانه مثا به 
خودرو و یا واحد مسکونی تخصیص یابد بلکه یک پیشنهاد این است که 

مثا بر اساس کد ملی به افراد تخصیص یابد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور تصریح کرد: حتی اگر دهک بندی ها تغییر 
نیابند، تغییر شــیوه تخصیص یارانه ها ضروری اســت تا مثا کسی که 
خودرو ندارد محروم از یارانه ســوخت نشود و در مقابل آن شخصی که 

چندین خودرو دارد، بیش از سهم خود، از یارانه سوخت بهره ببرد.
دبیری خاطرنشــان کرد: اصاحات مدیریتی و اقتصادی نیاز کشور است 
و ســامان دهی شرکتهای دولتی و بانک ها باید در دستور کار قرار گیرد، 
امروز شــاهدیم برخی بانک ها بجای بانکداری، بنگاه داری می کنند و در 
بنگاه داری نیز موفق نیســتند؛ لذا باید دست به دست هم بدهیم و این 

مشکات را حل نماییم.
وی با اشــاره به اهمیت چابک ســازی دولت، اظهار کرد: دولت می تواند 
بســیاری از امور را به شــهرداری ها و شــوراهای اسامی شهر و روستا 
تفویــض کند که اجرای این مهم کمک زیــادی به کاهش تصدی گری 

دولت خواهد کرد.
معاون رئیس جمهور تأکید کرد: واگذاری برخی شــرکت های دولتی به 
بخــش خصوصی واقعی و نه بخش خصولتی نیز می تواند منجر به چابک 

سازی دولت شود و بهره وری این شرکت ها را نیز افزایش دهد.
وی با اشــاره به اینکه برای حضور و ســخنرانی خود در دومین رویداد 
هوش مصنوعی گفت: هوش مصنوعی در حال تغییر دادن جهان در همه 
حوزه ها اســت و اگر بخواهیم جایگاه ایران را در دنیا ارتقا دهیم  باید به 

هوش مصنوعی بیش از پیش توجه کنیم.
وی افــزود: با وجود ظرفیت های علمی فراوان در کشــور بویژه در حوزه 
هوش مصنوعی متاســفانه از لحاظ اســتفاده از هوش مصنوعی جایگاه 
مطلوبــی نداریم و از برخی کشــورهای منطقه در ایــن زمینه عقب تر 
هستیم که باید با یک برنامه ریزی خوب برای ارتقای هوش مصنوعی به 
ســرعت قدم های بزرگی را برداریم و ورود بخش خصوصی در این حوزه 

می تواند راهگشا باشد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور همچنین پس از بحث و بررســی مطالبات 
و مشکات اســتان اصفهان که در راس آن ها »تنش آبی اصفهان« قرار 
داشــت بر ضرورت تاش برای حل این مشکل، بر مبنای اقدامات عملی 

و تعامل سازنده نمایندگان مجلس و دولت تأکید کرد.



حمید صادقی، رئیس کمیســیون شهرسازی شورای اسلامی شهر 
صدرا با اشــاره به اهمیت نقشــه پایه در شهرســازی گفت: نقشه 
پایه به عنوان یکی از اساســی ترین ابزارهای برنامه ریزی شــهری، 
اطلاعــات حیاتی درباره وضعیت موجود شــهر را ارائه می دهد که 
شــامل جزئیات دقیقی از عوارض جغرافیایی، خیابان ها، تأسیسات 
عمومی، کاربری های موجود و دیگر ویژگی های فیزیکی شهر است. 
صادقی با بیان اینکه برای طرح تفصیلی جدید شــهر صدرا، تهیه 
نقشــه پایه یک پیش نیاز ضروری بود، افزود: مشاور طرح تفصیلی 
نیــاز به اطلاعات دقیق و به روز از وضعیت موجود شــهر داشــت 
تا بتواند نواقص طرح قدیمی  را شناســایی کرده و بر اســاس آن، 

پیشنهادات بهتری برای توسعه و ساماندهی شهر ارائه دهد. 
وی گفت: با رویکرد تهیه طرح تفصیلی، ســال ۱۴۰۱ طرح پهپاد 
)نقشه برداری فتوگرامتری( به منظور تهیه نقشه ۵۰۰/۱ به روش 
هوایی آغاز شــد و پس از تهیه این نقشــه، اطلاعات مورد نیاز در 
اختیار مشــاور طرح تفصیلی قرار گرفت. ایــن مرحله نقطه مهم 
شــروع فرایند تجدیدنظر در طرح تفصیلی اســت. عضو شــورای 
اســلامی  شــهر صدرا درخصوص پیگیری ها و ضرورت تهیه طرح 
تفصیلی جدید صدرا گفت: با توجه به تاریخچه طرح تفصیلی قبلی 
صدرا که مربوط به ســال ۱۳۷۹ می باشد، نواقص متعددی در این 
طرح وجود داشــت. از طرفی، تقاضاهای گسترده شهروندان برای 

تغییر کاربری و ضوابط نیز به شدت احساس می شد. 
صادقی ادامه داد: پس از پیگیری های متعدد در ســال های اخیر و 
برگزاری جلسات با نهادهای مختلف از جمله شورای شهر، اداره کل 
 راه و شهرســازی و شرکت عمران، در نهایت در اواخر سال ۱۴۰۲، 

قرارداد تهیه طرح تجدیدنظر تفصیلی با مشاور منعقد شد. 
رئیس کمیسیون شهرســازی شورای اسلامی شهر صدرا در اهداف 
و مزایای طــرح تجدیدنظر تفصیلی گفت: با تکمیل طرح تفصیلی 
جدید هماهنگی دقیق تری بین نهادهای مربوطه مانند شهرداری، 
شرکت عمران و اداره کل راه و شهرسازی ایجاد شود. وی ادامه داد: 
انتظار می رود با طرح تفصیلی جدید، مشــکلات متقاضیان تغییر 
کاربری و تغییر ضوابط به حداقل برســد و زمــان لازم برای طی 
کردن روند قانونی کمیسیون ماده ۵ کاهش یابد. صادقی همچنین 
اظهار امیدواری کرد: میزان تخلفات ساختمانی و پرونده های ارجاع 
به کمیســیون ماده ۱۰۰ نیز با تکمیل طرح تفصیلی جدید به طور 
چشــمگیری کاهش یابد. عضو شورای اسلامی شــهر صدرا گفت: 
تکمیل این طــرح می تواند به ایجاد یک محیط شــهری پایدارتر 
و بهینه تر کمک کند و نیازهای قانونی و اجرایی مرتبط با توســعه 

شهری را پاسخگو باشد.
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حجم بارش های باران طی یک شــبانه روز در 
شــهر شــیراز باعث آبگرفتگی برخی از معابر و 
زیرگذرهــا در مناطق یک و چهار شــهرداری 
شــد. این حجم از بارندگی علاوه بر ترافیک در 
بعدازظهر روز پنج شــنبه گذشته باعث شده که 
در برخــی از محلات خودروها در انبوهی از آب 
در حال حرکت باشــند. هرچند که درباره علت 
عدم تخلیه آب باران و تجمع آب در معابر باید 
از مســئولان شهری پرسش شود اما چیزی که 
ملموس بود اینکه حجم بارندگی بصورت مدوام 
صورت گرفت و این حجم از بارش  ها تخلیه آب 
در معابــر از طریق جداول را بــا کندی مواجه 
کرد. خوشــبختانه در بارش های دو روز گذشته 
 حوادث مرتبط با سیل دروازه قرآن در سال ۹8

که منجر به جان باختن ۲۱ نفر از هموطنان شد 
را شاهد نبودیم چراکه شهرداری شیراز با اقدام 
لوله گذاریی از محل آبگیر دروازه قرآن تا رودخانه 
 خشک مســیر بارش های باران را هدایت کرد. 
درباره حجم بارش های باران آنطور که مدیرکل 

 هواشناســی فارس اعلام کرد:  تا ساعت ۶ و ۳۰ 
ســپیدان  شهرســتان  گذشــته  روز  دقیقــه 
میــزان  بیشــترین  با۱۱۳ویک دهم میلی متــر 
بارندگــی پاییزی فارس را بــه خود اختصاص 
داد. قاســم حســینی بیــان کــرد:  میانگین 
بــارش اســتان هم بــه ۳۳ میلی متر رســیده 
ایســتگاه  ۳۵ در  اخیــر   اســت.بارندگی 

هواشناســی فــارس بــه ثبت رســیده و پس 
 از ســپیدان که صدرنشــین شــد، کوهچنار با
۷۵ میلی متر، شیراز با ۶8 و یک دهم، صفا شهر 
 با ۶8 و پنج دهم، کوار با ۶۷، تخت جمشــید با
 ۶۶ و ۶ دهم، کازرون با ۶۴ و سه دهم و زرقان با
۶۴ و هفــت دهــم در رتبه هــای بعدی جای 
 گرفتنــد و در شــهرک گلســتان شــیراز هم

۵۴ و یک دهم میلی متر گزارش شده است. 
وی اضافه کرد: در شهرســتان های خنج، زرین 
دشــت، منطقه فورگ داراب، گراش، لارستان، 
لامرد، مهــر، اوز و جویم باران گزارش نشــده 
است.پیشــتر هواشناســی فــارس در اطلاعیه 
وضعیت ســطح نارنجــی یکم آبانماه نســبت 
بــه بارش بــاران، وزش باد شــدید و بروز رعد 
و برق در شــیراز و دیگرمناطق اســتان از بعد 
از ظهرچهارشــنبه دوم آبان مــاه تا اواخر وقت 

پنجشنبه سوم همین ماه هشدار داده بود. 
پیــش از شــروع بارندگی روح ا... خوشــبخت 
معاون خدمات شــهری شــهرداری با اشاره به 
بارش رحمت الهی، آمادگی شهرداری شیراز را 
برای ارائه خدمات به شــهروندان اعلام و اظهار 
کــرد: از شــهروندان گرامی  تقاضا می شــود تا 
بازگشت شرایط جوی پایدار به هشدارها توجه 
و با مســئولان همکاری کنند. وی با تصریح بر 
انســداد کنارگذرهای رودخانه خشک شیراز به 
دلیل بارندگی و حفظ ایمنی شهروندان، افزود: 
شــهروندان هرگونه مشــکلی را به سامانه های 
مرکــز ارتباطات مردمی ۱۳۷ و ۱۲۵ ســازمان 

آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهرداری شیراز 
اطلاع داده تا همکاران ســتاد مدیریت بحران 
شهرداری شیراز در کمترین زمان ممکن برای 

رفع آن مشکل اقدام می کنند. 
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری 
شیراز تصریح کرد: با توجه به هشدار هواشناسی 
از ســفرهای غیرضروری با خودروهای شخصی 
در سطح شهر پرهیز کرده و از تجمع در حریم 
و بســتر رودخانه جداً خودداری شود. با وجود 
هشــدارها، بارش شــدید باران در بعد از ظهر 
پنجشــنبه سوم آبانماه در شــیراز و شماری از 
شهرستان های فارس موجب آبگرفتگی معابر و 
خیابان ها شد و مشکلاتی را برای شهروندان به 
وجود آورد و بسیاری از خودرو  ها در آب ماندند 
کــه مهمترین دلیل در کنــار تجهیز و تکمیل 
زیرســاخت  ها، به حجم بارندگی  ها برمی گردد. 
اوج غافلگیری باران مربوط به فروردین ماه سال 
۹8 بود که براساس بارش شدید باران در دروازه 
قرآن شیراز شــماری از مسافران جان خودرا از 
دســت دادند و خســارتی به خودرو  ها و منازل 
مردم به ویژه در شهرک سعدی شیراز وارد شد.

ضریب افزایش حقوق کارکنان دولت در ســال ۱۴۰۴ طبق 
قانون جوانی جمعیت محاســبه می شــود که حداقل ضریب 
افزایــش ۲۰درصد و حداکثر آن ۴۵درصد اســت. این نحوه 
افزایش به معنای افزایش حقــوق پلکانی در کارکنان دولت 
 نیست. ســخنگوی ســتاد بودجه ســازمان برنامه و بودجه 
 بــا ایــن اعلام خبــر، متغییــر بودن حقــوق کارکنــان را 

تأکید کرد. 
 پیشــنهاد افزایش حقوق کارمندان دولت برای ســال آینده
۲۰ درصد پیش بینی شده است. این رقم، از اقلام مهم لایحه 
بودجه کل کشــور است،   زیرا 8۰ درصد بودجه کل کشور را 
 به خــود اختصاص می دهد. ضریب افزایش حقوق ۲۰ درصد 
اســت، اما معافیــت حقوق بگیرانی که کمتریــن حقوق را 
 می گیرنــد، ۱۰۰ درصد افزایش می یابد. کســانی که تا الان

مالیــات  از  و  تومــان حقــوق می گرفتنــد  میلیــون   ۱۲
معــاف بودند، بــه ســقف ۲۴ میلیــون تومان می رســد، 
از پرداخــت مالیــات معــاف می شــوند. ایــن بخشــی از 
توضیحــات دربــاره لایحه بودجه اســت. با توجــه به رقم 
 اعلامــی  مقامات دولــت چهاردهم از افزایــش ۲۰ درصدی
حقــوق کارمندان در ســال آینده و این که این عدد بســیار 
پایین تر از نرخ تورم رسمی کشــور اســت، به نظر می رســد 
افزایش حقوق کارمندان در مقابل سد کسری سنگین بودجه 

قرار گرفته است.
 گزارش های رســمی دولت نشان می دهد که نرخ تورم برای 

خانوارهای کشور به ۳۴/۲ درصد رسیده است. 
 رئیس جمهــور دولت چهاردم با حضور در مجلس شــورای 
اسلامی، لایحه بودجه ۱۴۰۴ را به نمایندگان مجلس تقدیم 
کرد و ســاعتی بعد مشــخص شد که بر اســاس این لایحه، 
حقوق بازنشستگان و کارمندان دولت در سال آتی ۲۰ درصد 

افزایش پیدا خواهد کرد.
با این وجود در این لایحه توضیحی درخصوص میزان افزایش 
حقوق کارگران داده نشــده اســت. به اعتقاد کارشناسان در 
سال های بســیاری عملًا تنگناهای ناترازی مالی دولت، مانع 
افزایــش و جبران قدرت خرید، حقوق و دســتمزد کارکنان 

متناسب با تورم شده است.
ســخنگوی ستاد برنامه و بودجه گفت: ضریب افزایش حقوق 
کارکنان دولت در ســال ۱۴۰۴ طبق قانون جوانی جمعیت 
محاســبه می شــود که حداقل ضریب افزایش ۲۰ درصد و 
حداکثر آن ۴۵ درصد است. مژگان خانلو در توضیح متوسط 
افزایش نظام های پرداخت کارکنان دولت و ابهامات پیرامون 
آن اظهــار کرد: طبــق اعتبارات پیش بینی شــده در لایحه 
بودجه۱۴۰۴ متوسط افزایش نظام های پرداخت در کارکنان 

۲8 درصد است. 
وی افــزود: به موجب قانــون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت، آنچه در بودجه ۱۴۰۴ لحاظ شــده به این شــکل 
است که با توجه به افزایش عائله مندی افراد این ضریب روی 

احکام پرسنلی کارکنان تأثیر می گذارد. 
خانلو اضافه کرد: براســاس اصل طبقه بندی کارکنان دولت، 
هر اندازه که تعداد فرزندان فرد بیشــتر باشــد و بعُد خانوار 
گسترده تر باشد، ضریب افزایش حقوق بالاتر محاسبه می شود. 
این میزان از ۲۰ درصد برای فرد مجرد بدون حق عائله مندی 
 شــروع می شــود و تا حداکثــر ۴۵درصد افزایــش می یابد. 

مقایسه افزایش حقوق کارگران و کارمندان
 با توجه به اینکــه معمولاً حقوق کارگران در روزهای پایانی 

سال مشــخص می شــود، برای مشخص شــدن رقم دقیق 
افزایــش حقوق کارگران بایــد تا آن زمان منتظــر ماند اما 
شاید با مقایســه میزان افزایش حقوق کارگران و کارمندان 
در سال های گذشته بتوان میزان افزایش حقوق کارگران در 

سال آتی را تا حدودی پیش بینی کرد. 
 در سال ۱۴۰۳ حقوق کارمندان به نسبت سال قبل ۲۰ درصد
افزایش یافت، در حالی  که با تصویب شورای عالی کار، حداقل 

دستمزد کارگران به میزان ۳۵درصد افزایش پیدا کرد.
 در ســال ۱۴۰۲ نیز حقوق کارمنــدان ۲۰ درصد و حقوق 

کارگران ۲۷ درصد افزایش یافت. 
این رقم در ســال ۱۴۰۱ برای کارمندان به صورت پلکانی از 
۵ تــا ۲۹ درصد و برای کارگران ۵۷ درصد بود. همانطور که 
اشاره شد، بر اساس لایحه بودجه ۱۴۰۴ میزان افزایش حقوق 
کارمندان در سال آتی، ۲۰ درصد اعلام شده و با توجه به رویه 
سنوات گذشته می توان انتظار داشت که حقوق کارگران نیز 
بین ۲۰ تا ۳۰ درصد افزایش یابد. البته ممکن است بار دیگر 
 مانند سال ۱۴۰۱ حقوق کارگران با افزایش قابل ملاحظه ای 
همراه شــود اما با توجه به اینکه زمزمــه افزایش قابل توجه 
حقوق کارگران شنیده نمی شــود، این احتمال چندان قوی 

نیست.

فارس خیس باران شد
 سپیدان رکورددار و شیراز با 68ویک دهم در رتبه سوم

 چرا حوادث سیل 98 در دروازه قرآن تکرار نشد؟ 

نهضت پاسخگویی مدیریت شهری شیراز
 از طریق سامانه ارتباطات مردمی ۱۳۷

مدیران شــهرداری شــیراز در هفته پیش رو پاسخگوی مسائل شهری از 
طریق سامانه ارتباطات مردمی ۱۳۷ در طرح روی خط شهر خواهند بود.
 مدیران شهرداری شــیراز هر هفته در قالب پاسخگویی تلفنی مدیریت 
شهری به شهروندان  از طریق سامانه ارتباطات مردمی ۱۳۷ در طرح روی 

خط شهر پاسخگوی مستقیم شهروندان هستند.
شهرام سبزیان فرد، سرپرست شهرداری منطقه ۵ و مسعود قادری شهردار 
منطقه ۶ شــهرداری شیراز امروز و فردا از ســاعت ۱۰ تا ۱۱ پاسخگوی 

مسائل شهری از طریق سامانه ارتباطات مردمی ۱۳۷ خواهند بود.
در ادامه پاســخگویی تلفنی مدیران شــهرداری شیراز به مسائل مردمی؛ 
علی امینی، شهردار منطقه ۷ و حسام الدین اسدزاده، سرپرست شهرداری 
منطقه 8 و علی مصلی نژاد، سرپرســت شهرداری منطقه ۳ شیراز نیز به 
ترتیب در روزهای دوشــنبه، سه شنبه و چهارشــنبه ۷، 8 و ۹ آبان ماه از 

ساعت۱۰ تا ۱۱پاسخگوی شهروندان خواهند بود. 

نهضت پاسخگویی اعضای شورای اسلامی شهر  شیراز
 از طریق سامانه ارتباطات مردمی ۱۳۷

اعضای شــورای اسلامی شهر شــیراز در هفته پیش رو پاسخگوی مسائل 
شــهری از طریق ســامانه ارتباطات مردمی ۱۳۷در طرح روی خط شهر 
خواهند بود.  اعضای شــورای اسلامی شــهر شــیراز هر هفتــه در قالب 
پاسخگویی تلفنی مدیریت شهری به شهروندان از طریق سامانه ارتباطات 
مردمی ۱۳۷در طرح روی خط شــهر پاســخگوی مســتقیم شهروندان 
خواهند بود. ســیده مریم حســینی، رئیس کمیته محرومیت زدایی شورا 
و ناظر در شــهرداری منطقه ۹ شــیراز و محمدتقی تذروی، نائب رئیس 
شــورای اسلامی شهر و ناظر در شــهرداری منطقه ۲ شــیراز به ترتیب 
امروز و فردا از ســاعت ۱۱ تا ۱۲ پاســخگوی مسائل شــهری از طریق 
ســامانه ارتباطات مردمی ۱۳۷ خواهند بود. در ادامه پاســخگویی تلفنی 
اعضای شورای اسلامی شهر شیراز به مسائل مردمی مسعود زارعی، رئیس 
کمیسیون سلامت، محیط زیســت و خدمات شهری شورای اسلامی شهر 
و ناظر در شــهرداری منطقه ۶ شیراز نیز در روز چهارشنبه ۹ آبان ماه از 

ساعت ۱۱ تا ۱۲ پاسخگوی شهروندان خواهند بود. 

۱۷ سالن ورزشی تخصصی ویژه بانوان 
در سطح استان ساخته می شود

و جوانان  ورزش  مدیرکل 
ورزش  همایش  در  فارس 
بانــوان اســتان فــارس 
گفت: در ۲ ســال آینده 
ساخت ۱۷ سالن ورزشی 
تخصصی ویــژه بانوان در 
شهرســتان های استان را 
در دســتور کار خود قرار 
داریم تــا این اماکن تمام 
بانوان  در خدمــت  مدت 

قرار گیرد.عبدالرحیم خداجو، مدیرکل ورزش و جوانان فارس در همایش 
ورزش بانوان اســتان فارس گفت: خانواده ورزش در جامعه ارزش ویژه ای 
دارد و بانــوان نقــش پررنگی در این مهم دارند مانند ســاره جوانمردی 
که با راه اندازی گفتمان های جدید و کســب ۵ نشــان پارالمپیک در دنیا 
افتخارآفرینی  ها کرد و اینها همه حاصل تلاش  ها و سختکوشــی یه بانوی 
ایرانی اســت. وی افزود: ما دنبــال آنیم که این توانمندی  ها را توســعه 
دهیم مثل شــهیده ورزشکار راضیه کشــاورز که به عنوان قهرمان ملی 
الگو اســت.ما دنبال نسخه های خارجی که برای دخترانمان پیچیده اند و 
ما را از اصالت ایرانی اســلامی خود دور کنند، نیستیم  مدیرکل ورزش و 
جوانان فارس ادامه داد: لازم اســت دختران سرزمین ما با هویت مادری 
پرورش یافته و شایستگی های خود را به همگان نشان دهند.  عبدالرحیم 
خداجــو در پایان با تقدیر از رئیس گــروه ورزش بانوان گفت: برنامه های 
ورزش بانوان اســتان به خوبی برنامه ریزی و اجرایی شــده است و لازم 
 می دانم از ســرکار خانم خواســت خدایی و همکارانــش در گروه ورزش 

بانوان تشکر ویژه نمایم.

بیش از ۱۴۰ دانش آموز استعداد برتر در فارس 
تقدیر شدند

 طی مراســمی بیش از ۱۴۰ دانش آموز اســتعداد برتــر به همت مجمع 
خیّرین نخبه پرور فارس تجلیل شدند.

آئیــن پایانی معرفی صاحبان اســتعدادهای برتر اســتان فارس در قالب 
چهارمین جشــن دانش آموزی »ربیع« به همت مجمع خیّران نخبه پرور 
فــارس و با همــکاری اداره کل آموزش و پرورش اســتان در دانشــگاه 
صنعتی شــیراز برگزار شــد. ددر این آئین حبیب شــریف، رئیس بنیاد 
نخبگان اســتان فــارس و مدیرعامــل مجمع خیران نخبه پــرور فارس، 
فرشید قاســمی، مدیرکل آموزش و پرورش اســتان، علیرضا فخارزاده، 
مســئول واحد دانش آموزی مجمع خیّران نخبه پرور فارس و شــماری از 
مسئولان، چهره های دانشگاهی استان، خیّران نیک اندیش و دانش آموزان 
و خانواده هایشان حضور داشتند.  در این دوره ۵۱۰ دانش آموز شناسایی 
و یا معرفی شــده بودند که پس از داوری بیش از ۱۴۰ نفر در زمینه های 
مختلف برگزیده شــدند.  مدیرکل آموزش و پرورش استان فارس در این 
آئین با اشــاره به اهمیت هویت گفت: تصمیم گیری، حل مسأله، برقراری 
ارتباط، تصویرســازی ذهنی و کنترل هیجانــات از جمله عوامل مؤثر در 
هویت یابی اســت.  فرشید قاسمی با اشــاره به اهمیت توجه به هویت در 
سنین مختلف گفت: هویت این گونه نیست که ایستا باشد بلکه هویت ما 

در لحظه در حال تکمیل است.

مدیریت شهری شیراز در پی نخستین سامانه بارشی پاییزی 
ضمن آماده باش نیروها و تجهیزات خدمات شــهری با حضور 
شــبانه روزی و میدانی در نقاط مختلف این کلان شــهر برای 

خدمت رسانی به شهروندان تلاش کرد.
شــهردار شــیراز ضمن بازدید از نقاط مختلف ســطح این 
کلان شــهر، روند خدمت رسانی به شــهروندان را در جریان 

نخستین سامانه بارشی به طور میدانی بررسی کرد.
محمدحسن اسدی با بیان اینکه همزمان با اعلام بارش باران 
در شیراز، کارکنان خدوم خدمات شهری شهرداری از ساعات 
اولیه بارندگی تاکنون با تلاشی خستگی ناپذیر و شبانه روزی 
در حال ارائه خدمات در سطح شهر هستند، خاطرنشان کرد: 
همه تلاشــمان بر این اســت تا به نوعی رفاه و آرامش خاطر 

شهروندان را فراهم آوریم.
وی گفت: تمامی نیروهای خدمات شهری تا پایان فعالیت این 
سامانه بارشی، همراه با تمامی تجهیزات و ماشین آلات سبک 

و ســنگین به صورت آماده باش و در قالب اکیپ های مختلف 
در سطح شهر حضور دارند تا از خطرات ناشی از وقوع سیلاب 

احتمالی و یا آبگرفتگی معابر ممانعت کنند.
شهردار کلان شهر شیراز همچنین از تلاش شبانه روزی تمامی 
 عوامل اجرایی شــهرداری در خدمات رســانی به شهروندان 
قدردانی کرد. اســدی در بازدید از بند کنترل سیلاب سعدی 
و محور دروازه قرآن نیز تأمین ایمنی و حفظ جان شهروندان 
را برای مدیریت شهری مهم قلمداد کرد و گفت: در دو نقطه 
حســاس و مهم شهر شیراز یعنی شــهرک سعدی و ورودی 
شــهر )دروازه قــرآن(، برای جلوگیری از رخــداد خطرات و 
حوادث جبران ناپذیر، دو پروژه ســیل بند سعدی در بالادست 
شــهرک ســعدی و خط دو لوله گذاری دروازه قرآن به طول 
۱۳۴۰ تر در محور مهم و ورودی شــهر اجرا شــد و با وجود 
بارش های سیل آســا در اردیبهشت ماه و بارش های اخیر در 
شهر شــیراز، این دو پروژه از هرگونه خطرات ناشی از وقوع 

سیلاب ممانعت کردند.
 وی با بیان اینکه برای جلوگیری از آبگرفتگی معابر، اقدامات 
پیشگیرانه خوبی نیز در طول ایام سال از سوی شهرداری های 
مناطق انجام شده اســت، گفت: لوله گذاری هدایت آب های 
ســطحی، جدول و کانیواگذاری و لایروبی و پاکسازی مداوم 
منهول هــا و کانال های روباز و روبســته و .... بخشــی از این 
اقدامات هســتند. شــهردار کلان شهر شــیراز با اعلام اینکه 
تمامی نیروهای خدمات شهری شهرداری در قالب اکیپ های 
مختلــف بصورت ۲۴ ســاعته در نقاط مختلف شــهر حضور 
دارنــد، بیان کرد: ســامانه مرکز ارتباطــات مردمی ۱۳۷ نیز 
بصورت لحظه ای آماده دریافــت گزارش های مردمی  و اعزام 

نیرو جهت رفع مشکلات احتمالی در صورت نیاز است.
معاون شهردار شیراز نیز گفت: نیروهای شهرداری شیراز در 
طول ســامانه اخیر بارشــی در آماده باش به  سر برده و آماده 

خدمات رسانی به شهروندان بودند.

روح ا... خوشــبخت اظهار کرد: تمامی تجهیزات شــهرداری 
شــیراز اعم از پمپ ها، مکنده هــا و ژنراتورها درنقاط مختلف 
شهر تقســیم شــده  و  نقاط حادثه خیز در حال رصد بودند، 
ضمــن اینکه کنارگذرهــای رودخانه ها نیــز تحت کنترل و 

مسدود بودند.

تلاش مدیریت شهری شیراز در جریان نخستین سامانه بارشی پاییز

شهردار شیراز:

همه تلاشمان بر فراهم کردن آرامش خاطر شهروندان است

رئیس کمیسیون شهرسازی شورای اسلامی شهر صدرا: 

 تخلفات ساختمانی با اجرای طرح تفصیلی جدید صدرا 
کاهش می یابد

حقوق کارمندان در سال ۱۴۰۴ متغییر شد
 تورم یا دارایی صندوق، کدام یک تعیین کننده حقوق است؟

به منظور بررسی آخرین وضعیت اجرای قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت از معاون پیشگیری از وقوع 
جرم دادگســتری کل استان، رئیس شورای هماهنگی 
بانک ها، بنیادمســکن، راه و شهرسازی، دانشگاه علوم 
پزشکی و امور بانوان و خانواده استانداری به کمیسیون 
علمی و تخصصی بازرسی کل استان فارس دعوت شد 
و به بیان دیدگاه  ها و آسیب شناســی نحوه اجرای این 

قانون پرداختند. 
توجه به جمعیت کشور از جمله تأکیدات مقام معظم 
رهبری )مدظله العالی( اســت بر همین اساس نظارت 
بر اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت به 

جد در دستور کار بازرسی قرار دارد. 
در جریــان این نشســت، پیرامــون نارضایتی مردم 

درخصوص دوره انتظار برای دریافت تسهیلات، تأخیر 
در ابلاغ تســهیلات بانک مرکزی بــه مجموعه بانکی 
اســتان، وضعیت واگذاری زمین، آماده بودن شــرایط 
برای مادران در دســتگاه های اجرایــی و... موضوعاتی 
مطرح که مقرر شــد پیگیری و رفع این مشکلات در 

دستور کار باشد. 
اکرمی، بازرســی کل اســتان فارس در این نشست با 
بیان اینکه همه دستگاه های اجرایی دولتی، حاکمیتی 
و غیردولتی و همه دســتگاه هایی کــه در این قانون 
برای آنها تکالیفی مشــخص شده موظف هستند کلیه 
مفــاد این قانون را به صورت جــدی اجرا کنند،گفت: 
هیچگونه استنکاف و عذری مبنی بر عدم اجرای قانون 

از هیچ دستگاهی قابل پذیرش نیست. 
در ایــن قانون تکالیف تمامی دســتگاه های اجرایی در 
رابطه بــا فرزندآوری و جوانی جمعیــت پیش بینی و 
برای اجرای این تکالیف ضمانت اجرای کیفری در نظر 

گرفته شده است. 
بر همین اساس بازرسی کل استان فارس از زمان ابلاغ 
این قانون نظارت بر اجرای آن را در دســتور کار دارد. 
وی بر ضرورت پیگیری و رفع مشــکلات مطرح شده 
تأکید کرد و افــزود: هر کدام از شــهروندان چنانچه 
از عدم اجرا و اســتنکاف از اجرای این قانون توســط 
دستگاه های مسئول شکایت یا گزارشی دارند از طریق 

سامانهir.۱۳۶ به بازرسی کل استان اعلام کنند.

در راستای نظارت بر اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت؛ 

دستگاه های متولی به بازرسی فارس دعوت شدند  
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اروپا

آسیای غربی

ایالات متحده

صدراعظمآلمان:
اوکراین نمی تواند هم اکنون عضو ناتو شود

فارس-صدراعظم آلمان درخواست عضویت فوری اوکراین در ناتو 
طبق »طرح پیروزی« رئیس جمهور این کشور را رد کرد.

 »این مهم اســت که بدانیم که کشوری که در جنگ است به هیچ 
وجه نمی تواند عضو ناتو شود«. این را صدراعظم آلمان بیان کرد. وی در این باره افزود: 
»این را همه می دانند،  هیچ اختلاف نظری در این موضوع وجود ندارد.«صدراعظم آلمان 
در ادامه اظهار داشت: در ائتلاف ناتو دعوت نامه ها معمولاً به سرعت به عضویت کشور در 
آن ختم می شود. شولتز با اشاره به برنامه ها برای عضویت اوکراین در ناتو در بلندمدت 
افزود:  به غیر از این موضع لازم نیست تصمیم جدیدی در این باره اتخاذ شود.ولودومیر 
زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین در هفته های اخیر بر فشار های دیپلماتیک خود به سران 
کشورهای غربی برای حمایت از این کشــور و عضویت آن در ناتو افزوده است.وی در 
چارچوب »طرح پیروزی« خود خواســتار دعوت فوری از کی یف برای عضویت در این 

ائتلاف نظامی شده است که تاکنون مورد موافق قرار نگرفته است.
عضویت اوکراین در ناتو از جمله اصلی ترین دلایل آغاز جنگ روســیه با اوکراین بوده 
که قریب به ســه ســال به طول انجامیده و در این مدت اوکراین بالغ بر 15 درصد از 

سرزمین های خود را از دست داده است.

حماس شرط خود برای آزادی اسرای صهیونیست 
را تکرار کرد

ایســنا-یکی از رهبران حماس تأکید کرد: »تنها با توقف تجاوز 
و عقب نشینی کامل اســرائیل از غزه، اسرای نزد مقاومت بازخواهند 
گشت.« »اسامه حمدان« یکی از رهبران حماس افزود: »میانجی ها 
به هیئت جنبش از وجود داده هایی برای پیشبرد مذاکرات خبر دادند اما هیئت حماس 
از اصول جنبش شروع می کند.«حمدان در اظهارات مطبوعاتی اشاره کرد که »هیئت 
حماس برای شــنیدن ایده های ارائه شده به قاهره رفت، اما تغییری در موضع جنبش 

ایجاد نشده است«. 
وی افزود: »آنچه بلینکن گفت با آنچه آموس هوکشــتاین در تلاش برای تغییر دادن 
موضعی متناســب با منافع آمریکا و اسرائیل گفته تفاوتی نخواهد داشت.« حمدان با 
بیان اینکه آنچه در نوار غزه در حال رخ دادن اســت، تغییر در روند نسل کشــی چه 
طرح ژنرال ها یا چیز دیگری اســت، افزود: هیچ کس در دنیای منافقین درباره جنایت 

اشغالگران درباره حمله به یونیفل و همچنین تجاوز به آنروا صحبت نکرد.
وی با تأکید بر اینکه »اگر اشغالگران معتقدند با کشتار می توانند به دستاوردهایی دست 
یابند، در توهم هستند و ما طرفی که قبل از اشغالگران خسته می شود، نخواهیم بود«، 
افزود: »نیروهای مقاومت در شــمال غزه بیعت کرده اند به شهادت برسند و مصمم به 

ادامه مقاومت هستند.«

اتحادیه اروپا خواستار آتش بس
 و برگزاری انتخابات در لبنان شد

ایسنا- مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا بر آتش بس و برگزاری انتخابات در 
لبنان برای پایان تنش ها تأکید کرد. جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا، خواستار آتش بس در لبنان شد و خاطرنشان کرد: در بحبوحه خصومت های 

جاری هیچ راه حل نظامی  برای مناقشه خاورمیانه امکان پذیر نیست. 
وی همچنین از لبنان خواســت تا برای حل بحران سیاســی این کشور، انتخابات 

ریاست جمهوری که »برای مدت طولانی به تعویق افتاده« برگزار کند.
بورل همچنین تأکید کرد: نیرو های مسلح لبنان و یونیفل باید تنها نیروی نظامی در 
این کشــور باشند و به نیرو های حافظ صلح سازمان ملل در جنوب این کشور باید 
حکمیت جدید و بســیار قوی تر داده شــود. وی وعده داد که اتحادیه اروپا به ارائه 
کمک های بشردوســتانه به لبنان و حمایت اقتصادی پس از انتخاب رئیس جمهور 
جدید ادامه خواهد داد. مســئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا پیشتر گفته بود از 
حملات به صلح بانان سازمان ملل آگاه است و این را اقدامی »غیرقابل قبول« می داند. 
او پیرامون تشدید تنش ها در منطقه و حملات مداوم رژیم صهیونیستی علیه غزه 
و لبنان، گفت: آتش بس در اولویت مســائل منطقه ای قرار دارد. بورل همچنین در 
آستانه برگزاری نشست سران اتحادیه اروپا در بروکسل )شورای اروپا(، به خبرنگاران 
گفت: آنچه در خاورمیانه رخ می دهد فاجعه است. بحران انسانی در این منطقه مزمن 
شده است. 1۸ هزار کودک بی سرپرست، ۲۰ درصد جمعیت لبنان آواره و ۴۰۰ هزار 

کودک فقط در لبنان مجبور به ترک خانه های خود شده اند.

زلنسکی از امکان آغاز مذاکرات صلح با روسیه خبر داد
 

 ایرنا-ولودیمیر زلنســکی، رئیس جمهور اوکرایــن در اظهاراتی اعلام کرد: توقف 
حملات هوایی روسیه به تأسیسات انرژی و کشتی های باری اوکراین می تواند راه را 

برای آغاز مذاکره با مسکو با هدف پایان دادن به جنگ میان دو کشور هموار کند.
رئیس جمهور اوکراین با طرح پیشــنهادی به عنوان »امنیت انرژی« از این طرح به 
عنوان آغازی برای پایان دادن به جنگ میان روسیه و اوکراین یاد کرد و گفت: اگر 
مســکو به زیرساخت های انرژی ما حمله نکند، ما هم به زیرساخت های انرژی آنها 
حمله نخواهیم کرد و این می تواند تحولی اساســی در جنگ و شروعی برای انجام 

مذاکره درباره پایان دادن به درگیری میان روسیه و اوکراین باشد.
وی همچنین به حملات روسیه به کشتی های تجاری اوکراین در دریای سیاه اشاره 
کرد و افزود: پایان دادن حملات مسکو به کشتی های تجاری ما در دریای سیاه نیز 
می تواند نشــانه ای از آمادگی روسیه برای شروع مذاکره برای پایان دادن به جنگ 
تلقی شود. زلنسکی در ادامه با اشاره به برگزاری انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
در روز سه شــنبه 5 نوامبر ۲۰۲۴ )15 آبان ماه 1۴۰۳(، تأکید کرد: با این حال من 
فکر می کنم تمایل روسیه به آغاز مذاکره با اوکراین برای دستیابی به صلح بیش از 

هر چیز به نتیجه انتخابات آتی ریاست جمهوری آمریکا بستگی دارد.

بلینکن؛ به راهکار دیپلماتیک فوری برای لبنان نیاز است
فارس- وزیر خارجه آمریکا گفت: قطعنامه 1۷۰1 شورای امنیت سازمان ملل باید 

اجرا شود.
آنتونــی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا بر لــزوم اجرای کامل قطعنامه جهت دار 
1۷۰1 شورای امنیت سازمان ملل درباره لبنان تأکید کرد. بلینکن گفت: نیاز فوری 

برای دستیابی به یک راهکار دیپلماتیک برای درگیری در لبنان وجود دارد.
وی مدعی شد: »از آنجایی که اسرائیل عملیاتی را برای از بین بردن تهدید علیه خود 
و مردمــش در امتداد مرز با لبنان انجام می دهد، ما کاملًا واضح گفتیم که این کار 
نباید منجر به یک درگیری طولانی شود«. وزیر خارجه آمریکا ادعا کرد که واشنگتن 
در حال کار بر روی یک توافق دیپلماتیک است که به غیرنظامیان هر دو طرف در 

مرز اجازه می دهد تا به خانه های خود بازگردند.
بلینکن در ادامه ادعاهایش افزود: »اســرائیل باید اقدامات لازم را برای جلوگیری از 
تلفات غیرنظامیان انجام دهد و صلح بانان ســازمان ملل یا نیروهای مسلح لبنان را 

به خطر نیاندازد«. 

نخستوزیرووزیرامورخارجهقطر:

 درباره گسترش جنگ در منطقه هشدار داده بودیم
ایسنا- نخست وزیر و وزیر امور خارجه 
قطــر در اظهاراتی تأکید کــرد: دوحه 
از زمان شــروع جنگ غزه نســبت به 

گسترش درگیری ها هشدار داده بود.
 محمــد بــن عبدالرحمــن آل ثانی،  
نخســت وزیر و وزیر امــور خارجه قطر 
 در کنفرانــس مطبوعاتی مشــترک با 
»آنتونی بلینکن« همتای آمریکایی خود 
گفت:این جلســه مهم و مثمرثمر بود و 
درباره آخرین تحــولات غزه گفت وگو 

کردیم.
 آل ثانی اظهار کرد: از زمان شروع جنگ 
نسبت به گســترش درگیری ها هشدار 
داده ایم و امــروز می بینیم که جنگ به 

مناطق دیگر نیز کشیده شده است.
وی با اشــاره به محاصره ۲۰روزه شمال 
نــوار غزه توســط رژیم صهیونیســتی 

افزود: محاصره شــمال غــزه و بمباران 
 سیستماتیک بیمارســتان ها را محکوم
می کنیم. همــه باید نســبت به مردم 
بی گناه و غیرنظامیــان منطقه روحیه 

مسئولیت  پذیری داشته باشند.

وزیر امــور خارجه قطر ادامه داد: درباره 
اهمیت دستیابی به راه حلی پایدار برای 
مسئله فلســطین گفت وگو کردیم و به 
عقیــده ما راهکار موســوم به ۲ دولتی 

مرجع اصلی روند صلح است.

وزیر امور خارجه قطر ادامه داد: از نوامبر 
گذشــته، ما در تلاش برای دستیابی به 
توافقی برای پایــان دادن به جنگ غزه 
هستیم و امروز نتایج مذاکرات بلینکن 

در اسرائیل را بررسی کردیم. 
آل ثانــی همچنیــن افــزود: یک تیم 
مذاکره کننده آمریکایی به دوحه ســفر 
می کند تا راه های دستیابی به پیشرفت 
در مذاکــرات را بررســی کنند. نقش 
میانجــی در صورتی محدود اســت که 
طرفی وجود داشــته باشــد که فعالانه 
در مذاکره شرکت نداشته باشد و ما در 
۲ روز گذشــته با مقامات دفتر سیاسی 

حماس در دوحه دیدارهایی داشتیم.
بلینکن پیش از این نیز با امیر قطر دیدار 
و دربــاره تحولات جنگ در لبنان و نوار 

غزه رایزنی کرده بود.

دیپلماتروس:
روابط اقتصادی انگلیس و روسیه تقریباً به صفر رسیده است

 
ایرنا-ســفیر مســکو گفت: درحالی که روابط روســیه و انگلیس 
همچنان در پایین ترین ســطح خود قرار دارد، روابط اقتصادی میان 

آنها تقریباً به صفر رسیده است.
 آندری کلین اظهار داشت: اوضاع در روابط روسیه و انگلیس همچنان 
بد اســت. روابط تجاری و اقتصادی در بحران گســترده ای قرار داد و دلیل آن ریسک 
کردن بر روی »بازدارندگی راهبردی« اســت، همانطور که از سوی انگلیس از آن یاد 
می شــد و از سال ۲۰۲۲، ما در مورد »شکست راهبردی« کشورمان صحبت می کنیم.
ســفیر روســیه در انگلیس افزود: »اکنون هرگونه ارتباط میان دو کشور در بحبوحه 

تحریم های متعدد تقریباً غیرممکن است«.
فعالیت های واردات و صادرات میان روسیه و انگلیس به یک دهم میزان قبلی کاهش 
یافت. وی با اشــاره به اینکه کالاهای محدودی از انگلیس به روسیه راه پیدا می کنند، 
توضیح داد: آنها عمدتاً محصولات پزشکی و مواد غذایی هستند. واردات بریتانیا از روسیه 

نیز بسیار اندک است و در بیشتر موارد کالا نیستند، بلکه خدمات هستند.
جنــگ اوکراین در پی بی توجهی غرب نســبت به نگرانی های امنیتی مســکو درباره 
گســترش مرزهای ائتلاف نظامی ناتو )ســازمان پیمان آتلانتیک شمالی( کلید خورد. 
مسکو در پی نادیده گرفتن دغدغه های امنیتی خود از سوی غرب و به ویژه آمریکا در 

پنجم اسفند 1۴۰۰ به اوکراین حمله کرد.
این درحالی اســت که انگلیس از زمان آغــاز جنگ اوکراین به بازیگر فعالی در عرصه 
این نبرد تبدیل شده و با اتخاذ مواضع ضدروسی، ارسال تسلیحات و تجهیزات نظامی و 

اعمال تحریم  علیه روسیه به تنش  و درگیری ها دامن زده است.
این کشور تاکنون صدها شهروند و سازمان دولتی روسیه را تحریم کرده است.

رئیسجمهورترکیه:
 روی عادی سازی روابط با سوریه حساب می کنیم

فارس- رئیس جمهور ترکیه گفت: در گفت وگو با همتای روسی، روند 
عادی سازی روابط با سوریه را بررسی کرده است.

 »رجب طیب اردوغان«، رئیس جمهور ترکیه درباره روند عادی سازی 
روابط با سوریه صحبت کرد.

اردوغان گفت: آنکارا روی گام های ســازنده برای عادی سازی روابط با سوریه در آینده 
نزدیک حساب می کند. 

وی توضیح داد: طی گفت وگو با »ولادیمیر پوتین«، رئیس جمهور روســیه در حاشیه 
اجلاس گروه بریکس در کازان، درمورد روند عادی سازی روابط ترکیه و سوریه صحبت 

کرده است.
رئیس جمهــور ترکیه اظهار داشــت: »در جریان مذاکــرات کازان، تمایل پوتین برای 

آتش بس در اوکراین را مشاهده کردیم«.
 اردوغان همچنیــن افزود: »من با پوتین در کازان درباره تبادل زندانیان بین مســکو 

و کی یف صحبت کردم و آنکارا به تلاش های دیپلماتیک ادامه خواهد داد«.

اخبار کوتاه جهان

فارس- رئیس جمهور بلاروس در مصاحبه با روزنامه 
روســی به بررسی شــرایط بریکس، جنگ اوکراین و 

همچنین روابط بلاروس با ایران پرداخت.
 الکساندر لوکاشنکو، رئیس جمهور بلاروس به بررسی 
جایگاه بین المللی بریکس، روابط بلاروس با اعضای آن 

از جمله ایران، جنگ اوکراین و... پرداخت.
لوکاشــنکو به مخالفت کشــورهای غربی با بریکس 
اشاره کرد وگفت: »ایالات متحده آمریکا و بلوک غرب 
مبارزه ای را برای کاهش جایگاه بریکس راه انداخته اند.

 ما مثال هایی را می دانیم که فشــار هایی وجود دارد.« 
لوکاشــنکو در ادامــه افــزود: »اگر شــما در بریکس 
هســتید این بدان معنا است که شــما تحت تحریم 
خواهید بود، این به آن معنا است که ما )غرب( با شما 
تجارت نخواهیم کرد، این به آن معنا اســت که شــما 
سرمایه گذاری و وام دریافت نخواهید کرد.«لوکاشنکو   
از عضویت بلاروس در بریکس به عنوان »شریک« خبر 
داد که به گفته او قدمی ابتدایی برای پیوســتن به این 
سازمان است.رئیس جمهور بلاروس همچنین از دیدار 
خود با مسعود پزشــکیان، رئیس جمهور ایران سخن 
گفت. وی در این باره اظهار داشت: »ما با رئیس جمهور 
جدید ایران دیدار کردیم. ما برای سفر او )به بلاروس(، 
درباره اقدامات کمیسیون بین دولتی و همچنین درباره 
نقشــه و برنامه ها که در آینده اجرا خواهند شد، توافق 
کردیم.« لوکاشنکو افزود: تحول و نوسازی برنامه های 

همکاری میان ایران و بــلاروس در یکی دو ماه آینده 
انجام خواهد شــد و این کار با کشــورهای دیگر نیز 

پیگیری می شود.
رئیس جمهور بــلاروس در این مصاحبه بریکس را در 
جایگاه موازنه برای ســازمان ملل قرار داد که در حال 
پایه گذاری برای تبدیل به یک ســازمان جهانی است.

لوکاشــنکو با انتقاد از ناکارآمدی ســازمان ملل افزود: 
»من می خواهم که سازمان ملل کارآمد باشد تا شورای 
امنیت مســائل را حل  و فصل کند و فقط آن جا جمع 
نشــوند. اگر آمریکا چیزی را دوست ندارد، تمام است، 
وتو و تفرقه. نباید جنگی بدون تصمیم ســازمان ملل 
وجود داشته باشد و اگر سازمان ملل تصمیم بر توقف 

جنگ بگیرد، آن باید متوقف شود. 
آیا چنین چیزی وجود دارد؟ خیر. الکساندر لوکاشنکو با 
اشاره به درگیری های اوکراین گفت:  صلح در اوکراین 
با رضایت آمریکا و اروپا، بلوک غرب،  آنگلوساکسون ها، 
ممکن اســت و اکنون آنها بیشتر از ولودومیر زلنسکی 

خواهان صلح هستند. 
اثرگذاری بر روی او آســان اســت، به او پول ندهند، 
به او تســلیحات ندهند. این بســیار آســان است. نه 
آنگلوساکســون ها و نه بلوک غرب این مســیر را طی 
نمی کنند. اما آنها شاهد آنچه روی زمین رخ می دهند 
هســتند که روســیه بی پروا، کم کم و  قدم به قدم در 
جبهه ها پیشروی می کند. رئیس جمهور بلاروس  اظهار 

داشت:  روسیه می داند که اوکراین ممکن است از هم 
فروپاشــد و فروپاشــی اوکراین فروپاشی بلوک غرب 
خواهد بود، زیرا که آنها وارد این جنگ شــدند. اکنون 
آنها خواســتار ایجاد صلح به یک نحوی هســتند، اما 

ولادیمیر زلنسکی لجباز است. 
وی همچنیــن ادامــه داد: بلوک غرب در شــرایطی 
اســت که نمی تواند فشار زیادی بر ولودومیر زلنسکی،  
رئیس جمهور اوکراین وارد کند، زیرا که وجهه خود را 
از دست می دهد. لوکاشنکو در ادامه ابراز امیدواری کرد 
که روســیه به زودی و تا قبل از پایان ســال میلادی 

منطقه کورسک را بازپس  گیرد. 
ارتش اوکراین در حمله ای غافلگیرانه توانســته است 
بخشــی از استان کورسک روسیه را به کنترل خود در 
آورد. این حمله اولین تهاجم عناصر خارجی به داخل 
خاک روسیه پس از پایان جنگ جهانی دوم بوده است.

رئیسجمهوربلاروس:

غرب به دنبال کاهش جایگاه بریکس است
اروپا

آسیای غربی

اروپا

آسیای غربی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابررایشــماره14036031100100۲4۹4و14036031100100۲4۹5مورخ
1403/0۷/08هئیتاولموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضی
وساختمانهایفاقدسندرسمیمستقردرواحدثبتیحوزهثبتملکشیراز
-ناحیه1تصرفاتمالکانهبلامعارضمتقاضیآقایحســنفرجپورفرزند
قربانعلیبشمارهشناسنامه1۲۲16وکدملی۲۲۹1835۲54صادرهازشیراز
وآقایحسینفرجپورفرزندقربانعلیبهشمارهشناسنامه۲۲8۲۲86۹11
کدملی۲۲8۲۲86۹11صادرهازشیرازبالمناصفههریکنسبتبهسهدانگ
مشاعازششــدانگیکقطعهباغچهبابنایاحداثیبهمساحت۷00متر
مربعپلاک13فرعیاز110۷اصلیمفروزومجزیشــدهازپلاک1فرعی
از110۷اصلیواقعدرفارسبخشچهارحوزهثبتملکشیرازناحیهیک
خریداریازمالکسهممشاعیکریمباقریمحرزگردیدهاست.لذابهمنظور
اطلاععموممراتبدردونوبتبهفاصله15روزآگهیمیشــوددرصورتی
کهاشخاصنسبتبهصدورسندمالکیتمتقاضیاعتراضیداشتهباشند
میتوانندازتاریخانتشاراولینآگهیبهمدتدوماهاعتراضخودرابهاین
ادارهتسلیموپسازاخذرسیدظرفمدتیکماهازتاریختسلیم،اعتراض
دادخواســتخودرابهمراجعقضاییتقدیمنمایند.بدیهیصورتانقضای
مدتمذکوروعدموصولاعتراضطبقمقرراتسندمالکیتصادرخواهد

شد.
تاریخانتشارنوبتاول:1403/08/05
تاریخانتشارنوبتدوم:1403/08/۲0

889/م الف- محسن مظفری نیا
 رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه یک شیراز

آگهی فقدان سند مالکیت بخش ۲۵ فارس شهرستان لامرد 
احمدرضائیبهوکالتنامهشماره5۲۷۹باتسلیمدوبرگاستشهادیه
کهدردفتراسنادرسمیشماره1۲1لامردتنظیمگردیدهاستمدعی
استکهتعدادیکجلدسندمالکیتمربوطبهششدانگیکقطعه
زمینبهمســاحت۲۷0مترمربعپلاک318۲/11واقعدرقطعهیک
بخش۲5فارسشهرســتانلامردکهبهنامآقایمحمدزائرثبتو
سندمالکیتبهشمارهچاپی۹1800۷الف8۲صادربهموجبسند
شــماره۲۷444دفترخانه8۹گراشنزدبانکملیلامرددررهن
استبهعلتجابجاییاثاثیهمفقودگردیدهاستونامبردهتقاضای
صدورســندالمثنینمودهاســت.مراتبطبقماده1۲0اصلاحی
آئیننامهقانونثبتآگهیمیشودکههرکسنسبتبهملکمورد
آگهیمعاملهایکــردهویامدعیوجودســندمالکیتنزدخود
میباشدتادهروزپسازانتشارآگهیبهثبتمحلمراجعهواعتراض
خودراضمنارائهاصلسندمالکیتیاخلاصهمعاملهتسلیمنماید
واگرظرفمدتمقرراعتراضینرسیدهویادرصورتاعتراضاصل
سندارائهنشودادارهثبتسندمالکیتالمثنیراطبقمقرراتصادر

وبهمتقضیتسلیمخواهدکرد.
تاریخانتشار:1403/08/05

4888/م الف
منصور کشوری - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان لامرد

از طرف اسماعیل نوذری

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
چونآگهیوعملیاتتحدیدیششدانگیکقطعهزمینزراعیبه
مساحت۲03۲31/38مترمربعپلاک۲43/11واقعدرقطعههفت
بخش۲5فارسشهرســتانلامرد-بخشعلامرودشت-روستای
دهنوملکیآقایســیدعلیصالحیفرزندسیدابراهیمبرحسب
تقاضایمالککهدرخواستانتشارآگهیتحدیدحدوداختصاصی
نمودهوقتتحدیدحدوددوشــنبه1403/0۹/05تعیینوعملیات
تحدیدازســاعت8صبحدرمحلشروعوبهعملخواهدآمد.به
وسیلهاینآگهیازمتقاضیمزبوروکلیهصاحباناملاکمجاوربر
طبقمــاده14قانونثبتدعوتمیگرددکهدروقتمقرردرمحل
وقوعملکحضوربهمرسانندواخواهیمجاوریننسبتبهحدودو
حقوقارتفاقیبهاستنادماده۲0قانونثبتازتاریختنظیمصورت
مجلستحدیدتاســیروزپذیرفتهخواهدشدکهبایستیکتبابه
ادارهثبتمحلتسلیمورســیدعرضحالدریافتنمائیدضمنا
معترضازتاریختسلیماعتراضبهادارهثبتیکماهفرصتخواهد
داشتکهدادخواستخودرابهدادگاهصالحهتقدیموگواهیتقدیم
دادخواسترااخذوبهادارهثبتارائهنمایددرغیراینصورتسند

مالکیتبرابرمقرراتصادرخواهدشد.
تاریخانتشار:1403/08/05

48۵8/م الف 
منصور کشوری -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان لامرد

از طرف اسماعیل نوذری

آگهی مزایده اجاره املاک برخی مدارس آموزش و پرورش شهرستان کازرون
 

ادارهآموزشوپرورشکازروندرنظرداردبرخیمدارسومراکزخودراازطریقمزایدهعمومیبهصورتاجاره
یکسالهازتاریخ1403/۷/1تا1404/6/31واگذارنماید.متقاضیانواجدالشرایطمیتوانندجهتدریافتاسنادمزایدهبهسامانهستاد
مراجعهنمایند.هزینههایانتشــاروآگهیمزایدهوهمچنینحقالزحمهکارشناسیاملاکبرعهدهبرندگانمزایدهبودهوازتضمین

سپردهشرکتدرمزایدهکسرخواهدشد.

تاریخانتشار:1403/8/5
شناسهآگهی:181401۷

0/م الف 

وزیراطلاعرسانیلبنان:

قتل خبرنگاران به دست اسرائیل 
جنایت جنگی است

 وزیــر اطلاع رســانی لبنــان، قتل
۳ روزنامه نگار به دست رژیم اسرائیل 

را جنایت جنگی خواند.
زیاد مکاری، وزیر اطلاع رسانی لبنان 
گفته است که ارتش اسرائیل قبل از 
حمله هوایی عمــدی به خبرنگاران 
در منطقه حاصبیا در جنوب لبنان 
منتظر بــوده تا آنهــا بخوابند. زیاد 
مکاری با انتشــار پســتی در ایکس 
نوشت: ســه خبرنگار کشته شده از 
شــبکه های تلویزیونــی المیادین و 
المنار در حال مخابره »جنایات« رژیم اســرائیل به جهــان بودند. او گفت: »این یک 
ترور، پس از نظارت و ردیابی، با پیش اندیشی و برنامه ریزی است، زیرا 1۸ خبرنگار به 
نمایندگی از هفت نهاد رسانه ای در محل حضور داشتند. این یک جنایت جنگی است.«
پیشتر، شبکه خبری الجزیره گزارش داد که اسرائیل به محل اقامت تیم خبرنگاران در 

شهر »حاصبیا« در جنوب لبنان حمله کرده است. 
گفتنی اســت؛ رژیم صهیونیســتی از زمان آغاز جنگ غــزه در اکتبر ۲۰۲۳ عامدانه 
خبرنگاران را هدف حملات خود قرار داده است. کمیته حفاظت از خبرنگاران در ماه 
سپتامبر اعلام کرده بود 111 خبرنگار فلسطینی و ۳ خبرنگار لبنانی در جریان حملات 

اسرائیل کشته شده اند. 
فدراسیون بین المللی خبرنگاران شــهادت 1۳۰ خبرنگار فلسطینی و لبنانی در این 
جنگ را مستند کرده است. دفتر رسانه ای دولت غزه شمار خبرنگاران فلسطینی که به 

شهادت رسیده اند را 1۶۰ نفر اعلام کرده است. 

رأی دادن به »هریس«
به معنای جنگ اتمی است

ایسنا- رابرت اف.کندی جونیور در جدیدترین ویدئوی کارزار انتخاباتی خود گفت آنهایی 
که به کامالا هریس در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا رأی می دهند برای یک جنگ 

هسته ای جهانی رأی می دهند.
 کندی دموکراتی که تلاش کرد تا جو بایدن و هریس را زیر سوال ببرد، در اوت از ترامپ 

جمهوری خواه حمایت کرد.
رابــرت اف.کندی جونیور گفت: »یک رأی امروز شــما به کامالا هریس یعنی یک رأی 
بــه دیک چنی که او هم در دوران خــودش به ما درباره جنگی دروغ گفت که به مرگ 

میلیون ها نفر منجر شد.«
به گفته کندی، چنی در دوران ریاســت جمهوری جورج بوش پســر )۲۰۰1 تا ۲۰۰۹( 
نومحافظه کاری پیشرو بود و باعث شد تا جنگ آمریکا در عراق در ۲۰۰۳ آغاز شود که 
به کشته شدن یک میلیون عراقی و ۴۸۰ نیروی آمریکایی و سربازان متحد ایالات متحده 
منجر شد.وی افزود: آمریکا مدعی شد که برای یک اقدام پیشگیرانه در مقابل تسلیحات 
کشتار جمعی عراق این جنگ را آغاز کرد اما هیچ سلاح کشتار جمعی وجود نداشت. این 

در اصل یک دروغ نومحافظه کارانه بود.
کندی جونیور اســتدلال کرد: این اولین باری هم نبود که بخشــی از تشکیلات ایالات 
متحده برای شــروع جنگ دروغ می گفت. او به هشدار سال 1۹۶1 دوایت دی. آیزنهاور، 
رئیس جمهور وقت آمریکا در مورد »مجتمع نظامی-صنعتی« که به دنبال درگیری با اتحاد 
جماهیر شــوروی است، اشاره کرد. عموی او، جان اف کندی، رئیس جمهور وقت آمریکا 
پیشنهادات مبنی بر حمله اتمی غافلگیرکننده به اتحاد جماهیر شوروی، یا سرنگونی یک 

هواپیمای مسافربری غیرنظامی  را به عنوان بهانه ای برای حمله به کوبا رد کرد.
کنــدی جونیور در ادامه گفت: پس از تــرور جی.اف.کی، نهاد نظامی- اطلاعاتی ایالات 
متحده یک حمله ساختگی در »خلیج تونکین« به راه انداخت تا جنگ در ویتنام را توجیه 
کند.وی با اشاره به اینکه روسیه تسلیحات هسته ای بیشتری نسبت به آمریکا دارد و در 
برخی موارد ســلاح های بهتری هم دارد، خاطرنشان کرد: ایالات متحده تنها چند هفته 
پیش به جنگ نزدیک شد، زمانی که بایدن تقریبا به اوکراین اجازه استفاده از موشک های 

آمریکایی علیه روسیه و مسکو را داد. 
کندی جونیور همچنین گفت ســخنرانی هریس در کنوانسیون حزب دموکرات در اوت 
برای پذیرش کاندیداتوری حزب در انتخابات ریاست جمهوری نشان داد که اگر انتخاب 

شود، برای اثبات خود جنگی به راه می اندازد. 

مبلغ اجازه بهای ماهیانه نام مدرسه /مرکزشهر کازرونردیف
به ریال

مبلغ اجاره بهای سالانه 
به ریال

 پژوهشسرای علامه دوانی خیابان شریعتی1
)آموزشگاه فن آوران(

35/000/000420/000/000

190/000/0002/280/000/000مدرسه طاها )آموزشگاه امام مهدی(خیابان بهار آزادی2

120/000/0001/440/000/000مدرسه شاهد ارسال )آموزشگاه  سبحان( خیابان امام خمینی 3

530/000/0006/360/000/000مدرسه سعادت )علم و ادب(خیابان مطهری 4

100/000/0001/200/000/000مدرسه سعدی )پیام(خیابان حضرتی 5

55/000/000660/000/000مدرسه سمیه )نواندیشان(خیابان انقلاب6

360/000/0004/320/000/000بخشی از مدرسه سعادت )نورالهدی(خیابان مطهری7

125/000/0001/500/000/000آموزشگاه امامزادهخیابان حضرتی 8

105/000/0001/260/000/000دبستان شکوفه های انقلابخیابان حضرتی9
155/000/0001/860/000/000قسمتی از مدرسه بزرگ مجردمیدان ناصر دیوان10



مدیرعامل توانیر:
سالانه یک میلیون مشترک جدید

به مصرف کنندگان برق اضافه می شود
شرکت  مدیرعامل  ایرنا-   
و  انتقال  تولیــد،  مدیریت 
توزیــع نیروی بــرق ایران 
)توانیر( گفت: ســالانه یک 
میلیــون مشــترک جدید 
به مشــترکان صنعت برق 
اضافه می شــود که سالانه 
۳ هــزار و ۵۰۰ مــگاوات 
کشــور  برق  تقاضــای   به 

اضافه می کنند.
مصطفی رجبی مشــهدی پمپ های دســتگاه های آب شــیرین کن، مراکز دیتا 
ســنتر، گلخانه ها و شــیلات را از جمله تقاضاهای جدید برق دانســت و ادامه 
 داد: تلاش می شــود تقاضاهای جدید از طریق توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر

 پاسخ داده شود.
وی درخصوص تقاضاهای جدید صنعت برق گفت: رشــد مصرف برق در جهان 
حدود دو برابر اســت و در کشــور ما هم تقریباً همین حــدود تقاضای جدید 

وجود دارد.
مدیرعامل توانیر، ریشــه ناترازی برق را اقتصاد نامتوازن این صنعت دانست و 
افزود: صنعت برق اکنون ۱۲۷ هزار میلیارد تومان بدهی دارد و از طرف دیگر، 
یک صد هزار میلیارد تومان از دولت، طلب دارد که پرداخت آن به نفع صنعت 

برق خواهد بود.
رجبی مشــهدی بیان داشت: با پرداخت این مبلغ، بخش عمده ای از مشکلات 

برطرف شده و همین امر به تأمین پایدار برق کمک خواهد کرد.
وی خاطرنشــان کرد: البته ســازمان برنامه و بودجه وعده داده، بخشی از این 
طلب پرداخت شــود و تحقق این امر کمک خواهد کرد بخشــی از مشــکلات 

برطرف شود.

نرخ تورم سالانه در مهرماه به 33/6 درصد رسید
فارس- شــاخص قیمت مصرف کننده در مهر ماه ۱4۰۳ )۱۰۰ = ۱4۰۰( از 
 سوی مرکز آمار ایران منتشر شد. در مهرماه ۱4۰۳ شاخص قیمت مصرف کننده 
خانوارهای کشــور به عدد ۲۷/8 رسیده است که نسبت به ماه قبل ۲/۷ درصد 
افزایش، نســبت به ماه مشابه سال قبل، ۳۱/6 درصد افزایش و در دوازده ماهه 
منتهی به ماه جاری نســبت به دوره مشــابه ســال قبل، ۳۳/6 درصد افزایش 

داشته است. 
در مهر ماه ۱4۰۳ تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور، ۳۱/6 درصد بوده است؛ 
یعنی خانوارهای کشــور به طور میانگین، ۳۱/6 درصد بیشتر از مهر ماه ۱4۰۲ 
 برای خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده  اند. تورم نقطه 
 بــه نقطه مهر ماه ۱4۰۳ در مقایســه بــا ماه قبل، ۰/4 واحــد درصد افزایش 

داشته است.
 در مهر ماه ۱4۰۳ تورم ماهانه خانوارهای کشور برابر ۲/۷ درصد بوده است. تورم 
 ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات«، ۲/۳ درصد

و برای گروه عمده »کالاهای غیرخوراکی و خدمات«، ۲/9 درصد بوده است.
 منظــور از تــورم ماهانــه، درصــد تغییــر عــدد شــاخص قیمت، نســبت 

به ماه قبل است.

۵۰۰ هزار نفر متقاضی وام ازدواج هستند
فارس- به گفته معــاون اداره اعتبارات بانک مرکزی حــدود ۵۰۰ هزار نفر 
متقاضی وام ازدواج هســتند که از این تعداد ۳48 هزار نفر در صف قطعی وام 

ازدواج قرار دارند.
سارا جلالی، معاون اداره اعتبارات بانک مرکزی درخصوص میزان پرداخت وام 
ازدواج به متقاضیان اظهار داشت: شبکه بانکی کشور از ابتدای امسال تا امروز مبلغ 
 ۱4۳ هزار میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری به 66۰ هزار 
متقاضی پرداخت کرده اســت.وی ادامه داد: در ایــن مدت بیش از ۱۱8 هزار 
میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به ۳۵۵ هزار متقاضی پرداخت شده 
 است. همچنین مبلغ ۲۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات فرزندآوری به ۳۰۵ هزار 
متقاضی پرداخت شــده است. معاون اداره اعتبارات بانک مرکزی درباره تعداد 
متقاضیان در صــف وام ازدواج بیان کرد: متقاضیان در صف قطعی وام ازدواج 
۳48 هزار نفر هستند و با توجه به فراهم شدن پیش ثبت نام، ۱۰4هزار نفر هم 
در صف ذخیره قرار دارند و بانک مورد نظر خود را انتخاب کرده اند تا بلافاصله 

با تعلق گرفتن سهمیه به بانک ها به صورت اتوماتیک وارد صف قطعی شوند.
 جلالــی افــزود: نزدیــک بــه 4۰ هــزار نفــر هــم وجــود دارنــد کــه 
بانــک عامل خود را انتخاب نکرده اند؛ بنابراین حــدود ۵۰۰ هزار نفر متقاضی 

وام ازدواج هستند.

2 هزار میلیارد تومان مطالبات دارو پرداخت شد
سازمان  اعلام  اســاس  بر 
یارانه ها،  هدفمندســازی 
۲ هــزار میلیــارد تومان 
ملزومات  و  دارو  مطالبات 
حســاب  بــه  پزشــکی 
ذینفعــان نهایی پرداخت 

شد.
هدفمندسازی  ســازمان 
اجــرای  در  یارانه هــا، 
)الــف(  بنــد   ۲ جــزء 
تبصــره 8 قانــون بودجه 

 ۱4۰۳ کل کشــور، ســازمان هدفمندســازی یارانه هــا با ابــلاغ و تخصیص 
ســازمان برنامه و بودجــه اعتبارات یارانــه دارو بابت طرح دارویــار را طبق 
اســناد دریافتی از ســازمان تأمیــن اجتماعی به حســاب ذینفعــان نهایی 
 واریــز کــرد. مابقــی مطالبات بــه محض وصــول منابع، ابــلاغ و تخصیص 
ســازمان برنامه و بودجه و اسناد ارسالی از طرف سازمان های بیمه گر پرداخت 

خواهد شد.

 تکرار نوسانات الاکلنگی قیمت جهانی نفت 
 افزایش ۲۰ سنتی نفت برنت

 مهر- معاملات روز گذشته نفت برنت با افزایش ۰.4۳ درصدی به ۷4 دلار و ۷۰ سنت 
در هر بشکه رسید.

 معامــلات نفت خام برنت در حالی با افزایش ۰.4۳ درصدی به ۷4 دلار و ۷۰ 
سنت در هر بشکه رسیده است که معاملات روز گذشته با افت ۰.۷۷ درصدی 

)۵8 سنتی( در قیمت ۷4 دلار و ۳8 سنت بسته شده بود. 
گفتنی اســت، نوســانات قیمت نفت برنت در محدوده حمایتی ۷۵ دلاری در 
حالــی رخ می دهد کــه ابهامات پیرامون تلاطمات خاورمیانه شــدت گرفته و 
ســرمایه گذاران در حال رصد و منتظر اختلالات احتمالی عرضه در منطقه در 
صورت پاســخ رژیم صهیونیســتی به عملیات موشکی جمهوری اسلامی ایران 

هستند.
 نوســانات هفتگی قیمت نفت خــام WTI در محدوده حمایتی ۷۰ دلاری در 
حالی رخ می دهد که معاملات نفت وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با افزایش 

کمتر از ۲۵ سنتی به ۷۰ دلار و 44 سنت در هر بشکه رسید. 
 گفتنی اســت که معامــلات نفت خام WTI در حالی بــا افت ۰.8۲ درصدی
)۵8 ســنتی( در قیمت ۷۰ دلار و ۱9 سنت بسته شد که تا قیمت ۷۱ دلار و 

۵۵ سنت بالا رفته بود.

آگهی ثبتی و دادگستری

اقتصاد کلان

بانک

بانک

انرژی

5 سال سی ویکم  شماره 4608 اقتصادشنبه 1403/08/5

ایســنا- بخش معدن یکــی از عمده ترین و 
مهم ترین بخش هــای تأمین کننده مواد اولیه 
صنایع به شــمار می رود که با داشــتن ذخایر 
غنی مــواد معدنی به عنوان یک امکان بالقوه، 
نقش مؤثری در توســعه صنعتی کشــور دارد 
و راهگشای بســیاری از معضلات خودکفایی 

صنعتی کشور است.
معادن  اســتخراج  اقتصادی  فعالیــت  امروزه 
درحــال بهره بــرداری، بــه عنــوان یکی از 
زیربخش هــای عمــده  اقتصادی در کشــور 
محسوب می شود که با توجه به ماهیت آن در 

زمره فعالیت های اقتصادی پرخطر قرار دارد.
ســالیانه ۱۲۰۰ نفر در کشــور در اثر حوادث 
ناشــی از کار جان می ســپارند کــه خطر از 
دست دادن جان در معادن ذغال سنگ از همه 
کارگاه های اقتصادی بیشــتر اســت.به اعتقاد 
کارشناســان عدم یکپارچگی نظــام ایمنی و 
بازرســی، یکی از علل اصلی حوادث ناشــی 
از کار اســت. درحال حاضر بررســی بخشی 
از مســائل ایمنی کارگاه ها توسط وزارت کار 
صورت می گیرد،  بخشی برعهده سازمان ملی 
استاندارد است و بخشی دیگر از وظایف وزارت 

صمت و سازمان نظام مهندسی معدن است.
۳۱ شــهریورماه امســال حادثــه ای تلخ در 
معدن ذغال ســنگ طبــس رخ داد که منجر 
بــه جانباختن ۵۲ نفــر از کارگــران معدن 
شــد.این حادثه بر اثــر نشــت گاز متان در 
یکــی از تونل های معدن شــرکت معدنجو به 
قوع پیوســت. در همان زمان کارشناســان بر 
لزوم رعایت نکات ایمنــی در کارگاه ها تأکید 

کردند و ایجاد مراکز ایمنی و بهداشت کار در 
مجموعه های صنعتی را جهت آموزش کارگران 
خواستار شــدند. به اعتقاد آنها سرمایه گذاری 
در کارگاه های صنعتی و هزینه کرد کارفرما و 
پیمانکار درخصوص مسائل ایمنی و بهداشت 

کار امری ضروری است.
در طول سال های گذشــته وزارت کار تلاش 
کــرده با مجموعــه اقدامات صــورت گرفته، 
کمیته های حفاظت فنــی در واحدها افزایش 
یابــد به نحوی که تا امروز تعداد این کمیته ها 

رشد ۱۳۳ درصدی داشته است.
مشــترک  گــزارش  اخیــر  روزهــای  در 
کمیســیون های صنایع و معــادن، اجتماعی 
و اصل 9۰ مجلس درخصــوص حادثه انفجار 
معدن ذغال ســنگ طبــس در صحن مجلس 

قرائت شــد و ســخنگوی کمیســیون صنایع 
و معــادن در این گزارش، فقــدان نظارت بر 
نقشــه های تهویه معدن معدنجو، عدم انجام 
عملیات گاززدایی پیش از اســتخراج معدنجو، 
عدم نظارت مؤثر و اتخاذ ساز و کار رفع قطعی 
ایرادات توســط بازرســان کار و کارشناسان 
بهداشــت حرفه ای، عــدم توجه به هشــدار 
کارگران، ضعف نظــام نظارتی وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت در حوزه معــادن و صنایع 
معدنی و عدم ارائــه آموزش های ایمنی لازم 
به کارگران معدن را بــه عنوان موارد تخلف، 
ســوءمدیریت و عدم اجرای وظایــف قانونی 
محولــه در حادثــه انفجار معــدن معدنجوی 

طبس عنوان کرد.
در همین راستا، احمد میدری، وزیر تعاون،کار 

و رفــاه اجتماعــی بــه منظور ارائــه گزارش 
درخصــوص حادثه معدن طبــس در مجلس 

حضور یافت.
وی با تأکید بــر اینکه همه تجهیزات وارداتی 
معادن کشور فاقد استاندارد هستند، گفت: ما 
هنوز استاندارد تجهیزات و ماشین آلات معادن 
ذغال ســنگ و سایر معادن را تعریف نکرده ایم 
و یکــی از عوامل ایجاد حادثه می تواند همین 
تجهیزات باشــد. با توجه به آنکه مشــکلات 
تعطیلی معــدن را می دانیم، در هئیت وزیران 
 مصوب کردیم کــه بودجه لازم برای پرداخت

۳ مــاه حقــوق کارگرانی کــه در این معادن 
مشغول به کار هستند، انجام شود و در بودجه 
امسال ســازمان برنامه وبودجه، ردیفی را برای 

ایمنی معادن اختصاص داد.
بــه گفته وزیر کار، ســازمان آمــوزش فنی و 
حرفه ای و معاونت روابــط کار وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی، ســاختاری برای آموزش 
کارگــران طراحی کرده اند که در کل کشــور 
اجرایی شود. آنطور که میدری گفته 6۲ معدن 
در کشــور فاقد استاندارد است و و وزارت کار 
درخواســت تعطیلی ۷ معدن را به قوه قضائیه 
ارائه کرده است. اما از آنجا که تعطیلی معادن 
مشــکلاتی برای شهرها دارد در هئیت وزیران 
 مصوب شده بودجه لازم برای پرداخت حقوق

۳ ماه کارگرانی که در معادن متوقف شده کار 
می کردند، پرداخت شود.

در همین راســتا ســازمان برنامــه بودجه در 
لایحه بودجه ۱4۰4ردیفی را به منظور ایمنی 
معادن کشور اختصاص داده و شرایط کارگران 

در معادن ذغال سنگ تشریح شده است.
در لایحــه بودجه ۱4۰4 اقداماتــی از جمله 
انجام ارزیابی ریســک کلیه معادن ذغال سنگ 
کشور از طریق بازرســی با هدایت و راهبری 
کارگروهی متشــکل از وزارت تعــاون، کار و 
رفــاه اجتماعی، وزارت صمت،ســازمان نظام 
مهندسی معدن و سازمان استاندارد پیش بینی 
شــده اســت.همچنین تأکید شــده است که 
 معــادن فاقد شــرایط ایمنــی لازم به مدت

۳ مــاه تعطیل و کارگران آنها تحت پوشــش 
بیمه بیکاری قــرار گیرند. بهره برداران معادن 
ذغال ســنگ نیز موظف شده اند حداکثر ظرف 
۳ مــاه از تعطیلی اقدامــات لازم برای ارتقای 

ایمنی معادن را فراهم کنند.
طبق لایحه بودجــه ۱4۰4 وزارت تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی موظف شــده دوره آموزش 
ایمنی برای کلیه کارگران معادن ذغال ســنگ 
را بــه اجــرا درآورد و از زمــان تصویب این 
قانون، صرفاً کارگران دارای گواهی شرکت در 
دوره آموزشــی ایمنی مجاز به کار در معادن 
ذغال ســنگ هســتند. همچنین درآمد مازاد 
حقــوق مالکانه معادن به یک ردیف بودجه ای 

واریز تا صرف انجام اقدامات فوق شود.
طبق آمارها بیش از 9۰ درصد روش استخراج 
در معادن ذغال ســنگ با روش سنتی و تقریباً 
ناایمن صورت می گیرد، از این رو لزوم مکانیزه 
کردن معادن و خروج از ساختارها و روش های 
سنتی اســتخراج و رعایت مســائل ایمنی به 
جهت حفظ ســلامت کارگران معادن بیش از 

پیش ضروری است.

در لایحه بودجه 1404 پیش بینی شد؛

تعطیلی معادن فاقد ایمنی و پرداخت بیمه بیکاری به کارگران

بودجه

اقتصادی  مســائل  درخصوص  همتــی  عبدالناصر  ایرنا- 
اجلاس بریکس و دیدارهای حاشیه ای آن افزود: دیدارهای 
حاشــیه ای مهمی در اجلاس بریکس به انجام رســید که 
از آن جملــه با رئیس جمهور روســیه، رئیس جمهور چین، 
نخست وزیر هند و رئیس جمهور آفریقایی جنوبی بحث های 
مهمی درخصوص روابط اقتصادی داشتیم؛ این چهار کشور 

برای ما بسیار مهم هستند.
وی بیــان کــرد: در ایــن دیدارها قول های مســاعدی از 
ســوی سران کشــورهای یاد شــده برای حل مشکلات و 
 روابط اقتصادی انجام شــد که آنها را بسیار مثبت ارزیابی

می کنم.
همتی ادامه داد: هر چهار کشــور به خصوص چین و روسیه 

 درخصوص مسائل اقتصادی از مباحث استقبال کردند؛ به طور
مثال با کشور روسیه توازن تجاری نداریم و پوتین قول داد 
که این مشکل را پیگیری کند، همچنین با چین پروژه هایی 
تعریف کرده ایم که رئیس جمهور چین نیز قول مساعد برای 

پیگیری داد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی یادآور شد: درخصوص بریکس 
 اتفاقات مهمی در جهان در حال وقوع است و پس از 6۰ سال
 اتحــاد جنوبی هــا علیه شــمالی ها در حال شــکل گیری

است.
وی اظهــار داشــت: بیــش از ۳۰ رئیس جمهــور و رهبر 
کشورها در اجلاس بریکس شرکت کرده بودند و همایشی 
 جدی بود که همه ســران کشورها از »جنوب جهانی« یاد 

می کردند.
همتی توضیــح داد: در واقع این کشــورها می خواهند در 
مقابل سلطه بانک جهانی، صندوق بین المللی پول و اقتدار 
دلار قدرت خود را نشــان دهند و فرق آن با 6۰ سال قبل 
این اســت که در بریکس دو قدرت از پنج قدرت اقتصادی 
بــزرگ جهان یعنی چیــن و هند و همچنیــن دو اقتصاد 
نوظهــور جهانی یعنــی آفریقای جنوبــی و برزیل و دیگر 

کشورهای قدرتمند نظیر روسیه حضور دارند.
همتی تصریح کرد: به اعتقاد من بریکس به یک قطب مهم 

اقتصادی و سیاسی در جهان بدل خواهد شد.
وی اضافه کرد: در کشــورمان فشــار تحریم ها و همچنین 
اف ای تــی اف را داریم که بانک های ما نمی توانند با دیگر 

بانک هــا ارتباط برقرار کنند، در عین حال که این مســائل 
 را دنبــال می کنیم باید جایگاهمــان را در بریکس تقویت

کنیم.
این عضو کابینــه دولت چهاردهم خاطرنشــان کرد: باید 
زمینه و بســتر لازم را فراهم کنیم تا ضمن حل مشکلات 
اســتفاده بهتری از این اجلاس جهانی داشته باشیم و این 

مهم برای کشورمان امکان پذیر است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی: 

باید جایگاه مان را در بریکس تقویت کنیم

اقتصاد خرد

تسهیلات

اقتصاد کلان

نفت

تســنیم- بانک مرکزی به بانک هایی که در پرداخت تســهیلات 
قرض الحســنه مشاغل خانگی کم کاری کرده اند اخطار داد و تأکید 
کرد: پرداخت ســهمیه تعیین شده براســاس قانون متناظر )قانون 
ســاماندهی مشــاغل خانگی( الزامی بوده و در صورت عدم اجرای 

قانون،قابل پیگیری در مراجع ذی صلاح می باشد.
بانک مرکزی همچنین تأکید کرده که مدیران بانک ها دستور دهند 
واحدهــای ذی ربط به قید فوریت نســبت به تســریع در پرداخت 

تسهیلات مزبور اقدام نمایند.
این اخطار به بانک های تجارت، مهر ایران، رســالت، توسعه تعاون، 

صادرات، ملی، رفاه، ملت،سپه و پست بانک داده شده است.
طبق ماده ۱8 قانون ســاماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، بانک 
مرکزی موظف اســت هر ساله ســهمیه قابل اعطاء از محل منابع 
قرض الحســنه و منابع عادی سیســتم بانکی را به ستاد ارائه دهد 
تا ســتاد بر اساس اولویت انواع مشــاغل خانگی، نسبت به تعیین 

سهمیه استانی اقدام لازم را به عمل آورد.
برهمین اساس نیز بانک مرکزی در بخشنامه ای به بانک های عامل 
ملی، توســعه تعاون، صادرات، تجارت، ملت، سپه، رفاه، مهرایران، 
رســالت و پســت بانک ضوابط ابلاغ وام مشــاغل خانگی در سال 

۱4۰۳را ابلاغ کرد.
گفتنی اســت، وام قرض الحسنه اشــتغالزایی فردی در سال جاری 
۱۵۰ میلیون تومان و کارفرمایی به ازای اشــتغالزایی برای 4۰ نفر  

حداکثر 4 میلیارد تومان با سود 4 درصدی است.
گفتنی است، مطابق قانون ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، 
مشــاغل خانگی شامل آن دســته از فعالیت هایی است که توسط 
عضو یا اعضاء خانواده در فضای مسکونی در قالب یک طرح کسب 
و کار بدون مزاحمت و ایجاد اخلال در آرامش واحد های مســکونی 
همجوار شــکل می گیرد و منجر بــه تولید خدمت ویا کالای قابل 

عرضه به بازار خارج از محیط مسکونی می گردد.
بر اســاس مصوبات ستاد ســاماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، 
رشــته های مشــاغل خانگی در حوزه های صنایع دســتی، فرش 
دســتباف، امور تولیدات دامی، شــیلات، صنایع تبدیلی و تکمیلی 
کشــاورزی، عشــایری، امور تولیدات گیاهی، تولیــدی )صنعت و 
خدمات(، فعالیت های فرهنگی و هنری می باشد و بر همین اساس 
انواع مشــاغل خانگی و زیر بخش های آنها در سایت وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی قسمت مشاغل خانگی قرار گرفته است.
متقاضیان مشــاغل خانگی لازم اســت با مراجعه به سایت وزارت 
   www.mcls.gov.ir تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی( بــه نشــانی
متناســب با نوع فعالیت مورد نظر خود یکــی از فرم های ثبت نام 

)مستقل، تحت پوشش یا پشتیبان را تکمیل نمایند. 
فرم های تکمیلی توسط دســتگاه اجرائی ذیربط بررسی شده و در 
صورت تائید طرح در دستگاه اجرائی، پرونده متقاضی به اداره کل 
 تعاون، کار و رفاه اجتماعی ارســال و مجــوز مربوطه صادر خواهد

شد. 

 مهر- رئیس شــورای فقهی بانک مرکزی با بیان اینکه این 
شورا طی شش سال گذشته ۱۷ مصوبه راهگشا داشته است 
از تأثیرات مثبت اقدامات شــورای فقهــی بانک مرکزی بر 

کاهش نرخ تورم خبر داد.
غلامرضــا مصباحی مقدم گفت: از جمله مصوبات شــورای 
فقهــی بانک مرکزی می تــوان به مــواردی همچون نحوه 
تخصیص منابع به مشــتریان شــبکه بانکی، تعیین مبنای 
محاســبه وجه التزام در قراردادهای بین بانک و مشتریان، 
نحــوه انعقــاد قراردادهــای بانکی طبق عقود مشــارکتی، 
محاسبه و شناسایی درآمد تســهیلات اعطایی قراردادهای 
مبتنی بــر دین و همچنین اســتفاده از عقد خرید دین به 

عنوان یکی از عقود پرکاربرد در شبکه بانکی اشاره کرد.
تأثیرات مثبت اقدامات شورای فقهی بانک مرکزی بر کاهش 

نرخ تورم
رئیس شــورای فقهــی بانک مرکزی با بیــان اینکه یکی از 
اوراقی که توسط شورای فقهی این بانک طراحی شده، اوراق 
ودیعه بانک مرکزی اســت، افزود: این اوراق در سال گذشته 
مورد اســتفاده قرار گرفت و بانک مرکزی با استفاده از این 

اوراق توانست نرخ رشد نقدینگی را به زیر ۲۵درصد کاهش 
دهد که نقش مستقیم بر نرخ تورم داشت.

وی با اشــاره به مصوبه شورای فقهی در زمینه شیوه شرعی 
و درســت امهال برای بانک ها افــزود: مطالباتی که بانک ها 
از مشــتریان خود دارند، گاهی معوقه می شــود و مشتریان 
تقاضای امهال دارند. روش هایی که درگذشته بانک ها برای 
امهال اســتفاده می کردند، اشکال داشــت، اما اکنون شیوه 
شرعی و درست امهال برای بانک ها تصویب شده و از طریق 
بخشــنامه های مختلف به شــبکه بانکی اعلام شــده است. 
همچنین برخی از بانک ها فرآیند امهال را از طریق نرم افزار 

طراحی کرده اند که امکان تخلف را نمی دهد.
اوراق گام، استقراض بانک ها از بانک مرکزی را مشروع کرد

 مصباحی مقدم با اشاره به دیگر مصوبات شورای فقهی بانک 
مرکزی درخصوص انتشــار اوراق بهادار خاطرنشــان کرد: 
بانک ها نیازمند به اســتقراض از بانک مرکزی هســتند. در 
همین راستا شورای فقهی با طراحی اوراقی بستری را فراهم 
کرد تا اســتقراض بانک ها از بانک مرکزی برای رفع کسری 
و تأمین مالی آنها مشروع باشد. یکی از این موارد اوراق گام 

گواهی اعتبار مولد اســت که در حال حاضر از این اوراق در 
شبکه بانکی به صورت گسترده استفاده می شود.

 وی در ادامــه تصریح کرد: اوراق گام مانند اســناد تجاری 
اســت کــه میــان تولیدکننــدگان رد و بــدل می شــود. 
تولیدکنندگان می توانند اسناد تجاری با مبالغ بالای خود را 
بــه بانک آورده و به اوراق مالی با مبالغ کمتر تبدیل کنند و 
از این اوراق در زنجیره تولید، استفاده کنند. همچنین خرید 
و فروش این اوراق میان تولیدکننده و فروشــنده مواد اولیه 
می تواند به صورت اوراق گام باشــد و هر شرکتی می تواند از 
طریق اوراق با سررسید مشــخص بدهی خود را به دیگری 
پرداخــت کند. البته هر زمان هر کــدام از بنگاه های دارنده 
اوراق گام نیــاز به نقدینگی پیدا کننــد، می توانند آن را در 

بازار سرمایه تنزیل کنند.
رئیس شــورای فقهی بانک مرکزی انتشار اوراق خرید دین 
مبتنی بر مطالبات بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی را 
از دیگر اقدامات شــورای فقهی عنوان کرد و گفت: براساس 
این مصوبــه بانک ها می توانند مطالبات خــود را تبدیل به 
اوراق و اوراق را در بازار ســرمایه تنزیل و آن را به نقدینگی 

تبدیــل کنند. این امر هــم یک روش برای پیشــگیری از 
مراجعه بانک ها به بانک مرکزی برای اســتقراض و افزایش 
نقدینگی آنها اســت. همچنین از ایــن اوراق می توان برای 
پرداخت مطالبات دولت و شــرکت های دولتی به بانک ها و 

مؤسسات اعتباری غیربانکی استفاده کرد.
رئیس شــورای فقهی بانک مرکزی در پاسخ به پرسشی در 
زمینه تکلیف شرعی ســود دریافتی از سوی سپرده گذاران 
در شــبکه بانکی تأکید کرد: دریافت سود سپرده از بانک ها 
اشکال شرعی ندارد زیرا که بسیاری از عملیات های بانکی ما 
بدون شــبهه است و سپرده گذاران می توانند احتمال بدهند 
که ســود به دست رسیده از منابع مشروع باشد. بلکه وقتی 

شبهه می شود که فعالیت بانک ها بر منابع نامشروع باشد.

 تســنیم- مهــرداد لاهوتی، نائــب رئیس 
برنامه وبودجــه مجلس شــورای  کمیســیون 
اســلامی در پاســخ به این پرســش که سهم 
مالیات در بودجه ســال آینده چه میزان است، 
گفت: مالیات در سال گذشته هزار و ۲۲۱ هزار 
میلیارد تومان بــود که دولت آن را ۳9 درصد 
افزایش داده است و تبدیل به هزار و ۷۰۰ هزار 

میلیارد تومان می شود.
وی بــا یادآوری این موضوع که دو منبع بزرگ 
درآمــدی دولــت در بودجه هر ســال، نفت و 
مالیات اســت، اظهار کرد: امسال دولت نفت را 
از نظر میزان بشــکه و قیمت تغییر داده است و طبق بودجه قرار است یک میلیون و ۳۳۰ هزار بشکه صادر 
کند و صادرات 4۵۰ هزار بشــکه هم توســط نیروهای مسلح انجام می شــود. فروش نفت، حدود ۵8۰ هزار 
میلیارد تومانی اســت که با میعانات گازی ســال گذشته پیش بینی شــده بود و در واقع همان عدد بودجه 

سال جاری است.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اعلام اینکه دولت، پایه های مالیاتی خود را در بودجه سال ۱4۰4 
افزایش نداده اســت، بیان کرد: دولت به سراغ جلوگیری از فرار مالیات ها، مالیات های وصول نشده و معوقه 
خواهــد رفــت تا از این طریق درآمد مالیاتی خود را افزایش دهد. اعتقاد دارم دولت برای دســتیابی به این 

هدف، راه هم دارد و این مالیات ها قابل وصول هستند.
وی با تأکید بر این که در وصول مالیات ها باید دقت لازم صورت بگیرد، عنوان کرد: البته تا حدودی این امر 
انجام شــده است و به عنوان مثال معافیت مالیاتی برای افراد حقوق بگیر دولت تا سقف ۱۲ میلیون تومان 
بود اما امسال به ۲4 میلیون تومان افزایش پیدا کرده است. برای افرادی که در مشاغل دولتی کار نمی کنند 

تا ۲8 میلیون و 8۰۰ هزار تومان معافیت مالیاتی در نظر گرفته شده است.
 وی با بیان این که بقیه اعداد مالیاتی پلکانی شــده اســت، گفت: مالیات حقوق افراد شــاغل غیردولتی از
۲8 میلیون و 8۰۰ هزار تا ۳6 میلیون تومان ۱۰ درصد است. از ۳6 میلیون تا 4۵ میلیون تومان ۱۵ درصد 
و از 4۵ میلیــون تا 6۰ میلیون تومــان ۲۰ درصد مالیات گرفته می شــود. از 8۰ میلیون تومان به بالا هم 

مشمول مالیات ۳۰ درصد خواهد بود.

اخطاربانک مرکزی به 10بانک؛

پرداخت وام مشاغل خانگی الزامی است

رئیس شورای فقهی بانک مرکزی:

دریافت سود سپرده از بانک ها اشکال شرعی ندارد

پیش بینی صادرات روزانه یک میلیون و۷۸۰ هزار 
بشکه نفت در بودجه 14۰4



 مهر- ملی پوشان هندبال ساحلی نوجوانان ایران با شکست تایلند برای دومین بار متوالی 
قهرمان آسیا شدند و سهمیه حضور در رقابت های جهانی را کسب کردند.

تیم ملی هندبال ســاحلی نوجوانان ایران پس از کسب سهمیه مسابقات جهانی با شکست 
تایلند قهرمانی خود در قاره کهن را تکرار کرد.

تیم ملی هندبال ســاحلی نوجوانان ایــران در آخرین و مهمترین دیدار خود در رقابت های 
قهرمانی آسیا به مصاف تیم دوم جدول رده بندی یعنی تایلند رفت و توانست ۲ ست متوالی 
حریف قدر خود را شکســت دهد تا با امتیاز کامل بر بام قاره کهن بایســتد. ملی پوشــان 
هندبال کشــورمان هم اکنون با ۱۰ امتیاز در صدر جدول رده بندی قرار دارند و تنها یک 

بازی دیگر برای رسیدن به سکوی نخست آسیا در پیش دارند.
تیم های ملی هندبال ســاحلی نوجوانان ایران در سال ۲۰۲۲ در رقابت های قهرمانی آسیا 
که در تهران برگزار شــد، عنوان قهرمانی را به دســت آورد و ایــن بار قهرمانی خود را در 

تایلند تکرار کرد.
تیم ملی کشــورمان پیش از این سهمیه مسابقات جهانی که سال ۲۰۲۵ در تونس برگزار 
می شــود را کســب و ویترین افتخارات خود را کامل تر کرد و قهرمانی آســیا را به دست 
آورد. سومین دوره مسابقات هندبال ساحلی قهرمانی نوجوانان پسر آسیا انتخابی مسابقات 
قهرمانــی جهان تونــس ۲۰۲۵ با برگزاری مراســم اختتامیه و اهــدای کاپ قهرمانی به 

ملی پوشان کشورمان به کار خود پایان داد.

حضور قطعــی ابراهیــم حاتمی کیــا در فیلم فجر، 
 رونمایی از یک جشنواره جدید، انتقاد به شوخی های 
بی مزه و البته ناهنجار »جوکر« اخبار مهم این 

هفته بود.
بالاخــره پــس از چند ســال، 
 پیش تولید ســریال »موســی
کلیم ا... )ع(« امســال کلید 
اســت  قرار  حالا  و  خــورد 
قســمت پایلــوت آن بــه 
جشــنواره فیلم فجر برسد. 
 بــه تازگی پیمــان جبلی،
به پشت  رئیس صداوسیما 
رفت  ســریال  این  صحنه 
و در جریــان رونــد تولید 

سریال قرار گرفت.
ســریالی که فعلًا نســخه 
حــال  در  آن  ســینمایی 
آماده سازی برای فجر چهل 
و سوم است و فیلم تاریخی 

این جشنواره خواهد بود.
حضور این فیلم در جشنواره 
و سپس در اکران، این امتیاز 
را خواهد داشت تا تلویزیون 
حمایــت بیشــتری از فیلم 
بتواند  و  باشــد  داشته  خود 
فــروش ویژه تری برایش رقم 

بزند و طبیعتاً دیده شــدن فیلم هم کمک بیشــتری بــه روند تولید 
سریالی خواهد کرد که چند سالی است مخاطب انتظار تماشای آن را 
از قاب تلویزیون دارد. این البته تنها سریالی نیست که ابتدا سینمایی 
آن تولید و در جشــنواره فجر اکران می شــود و ســپس به تلویزیون 
راه مــی یابد. پیش از این نیــز »موقعیت مهدی« با روندی مشــابه 
ابتدا ســاخت سریالش مطرح شــد اما به دلیل نرسیدن مینی سریال 
هفت قسمتی »عاشــورا« به تلویزیون یک نسخه سینمایی ویژه با نام 
»موقعیت مهدی« به فجر رفت که در اکران هم توفیق بسیار داشت. با 
این حال اتفاق معمول تر در تلویزیون ساخت نسخه سینمایی براساس 
سریال هاست مثل »کلاه قرمزی« و »شهر موش ها« که بعد از موفقیت 
نســخه های سریالی به ســینما راه یافتند. یا ساخت نسخه سینمایی 
»پایتخت« که بعد از چند فصلی شدن این سریال و اقبال مخاطب به 
 آن چندین بار زمزمه اش مطرح شد که البته هنوز به تولید نرسیده است.

اتفاق هفته، جشنواره ای برای تولیدات شبکه خانگی
جشــن حافظ تنها مراسمی بود که در کنار سینما به تولیدات سریالی 
چه در تلویزیون و چه در شــبکه نمایش خانگی می پرداخت. جشنی 
که بعد از زنده یاد علی معلم باید خیلی هم مراقبت کند تا از اعتبار آن 
کاسته نشود؛ به ویژه در داوری ها و دایره انتخاب هایی که دارد تا شائبه 
توجه بیشتر به دوســتان به وجود نیاید یا با حذف بخشی از تولیدات 

متهم به سیاسی بازی نشود.
 با این حال از این هفته از یک جشنواره تازه رونمایی شد که مهدی فرجی

دبیر آن است و جشنواره »دیدار« نام دارد. این جشنواره قرار است به 
ارزیابی و قضاوت و داوری تولیدات شــبکه نمایش خانگی از سریال ها 

تا برنامه ها و... بپردازد.
مهدی فرجی از مدیران باسابقه تلویزیون است که در زمان او برندها و 
تولیدات و چهره های مختلفی در شبکه یک سیما جان گرفتند. او حالا 

دبیری این جشنواره را بر عهده دارد و می تواند اتفاق نویی را رقم بزند.
به ویژه که این روزها پلتفرم ها در شــبکه خانگی انبوهی از تولیدات را 
دارند و حضور این آثار در فضای رقابتی می تواند بهبود دهنده کیفیت 

و استانداردهای آنها باشد.
نقد هفته؛ شوخی های ناهنجار و بی مزه »جوکر« که تمامی ندارد

فصــل اول »جوکر« اتفاق تازه، خلاق و مفرحی در برنامه ســازی بود. 
اگرچــه که مدل این برنامه کپی یک برنامــه جهانی بود اما به خوبی 
توانست فضای تازه ای را در میان رئالیتی شوها باز کند و بدیع باشد.

احسان علیخانی نیز خود را به عنوان کارگردانی جسور برای تجربه های 
نو تثبیت کرد. فصل جدید اما از ابتدای پخش نتوانست همان موفقیت 
را تکرار کند. شــوخی های بخش مردان بی مزه و با لودگی همراه شد 
و شــرکت کننده ها هم چهره هایی بودند که در اغلب برنامه ها حضور 
داشــتند. همه موفقیت این فصل را می توان به زنان اختصاص داد که 
علی رغم همه محدودیت هایی که می دانیم وجود دارد توانستند فضای 

مفرح و خنده بیشتری برای مخاطب رقم بزنند.
»جوکر« آقایان اما علی رغم شکســتن همه مرزهــا و خط قرمزها باز 
هم نتوانســت اتفاق جذابی شکل دهد. شــاید بخشی از این ماجرا به 
نبود نویســنده های طنزپرداز خلاق برگردد. »جوکر« در بخش آقایان 
واکنش هــای تند و تیزی هم دریافت کرد که به انتقاد از این مجموعه 
پرداختند. در مقطعی هم با چالش هایی از طرف ســاترا مواجه شد اما 
این مجموعه در قســمت های اخیر دوباره واکنش برانگیز شده است. 
در این قســمت ها که مربوط به جوکر آقایان است به شکل عجیبی از 
کلیدواژه ها یا موقعیت ها و کنش های دوپهلو اســتفاده می شــود که 
مخاطب به دنبال دلیل خندیدن ها یا واکنش های شــرکت کننده های 
دیگر است. همچنین به شــکل عیان و بی پرده ای از واژگانی استفاده 

می شود که در حالت عادی خلاف عرف محسوب می شود.
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رمان »یحیی سنوار« در »ایران صدا« شنیدنی شدحاتمی کیا به »فجر« می آید
ایران صــدا کتاب گویای »خار و میخک« را که نوشــته ای از فرمانده مقاومت 

شهید یحیی سنوار در زندان های رژیم غاصب است، منتشر کرد.
 رمــان »خار و میخک« که شــرح زندگی فردی به نام احمد اســت، توســط 
شــهید یحیی ســنوار در طــول دوران اســارت در زنــدان بئرالســبع رژیم 
 صهیونیستی و به زبان عبری نوشته شده است و به توصیف زندگی فلسطینی ها

 می پردازد.
»خار« در این کتاب نماد دردها، ســختی ها و مشــکلات است و »میخک« به 
عنوان نمادی برای شــادی ها و موفقیت ها اســت و ســنوار با به کارگیری این 
نمادها، توانســته ابعاد مختلف زندگی، سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و مبارزاتی 

فلسطینی ها را به تصویر بکشد.
این کتاب گویا به تهیه کنندگی ســیدعلی میرطالبی پور و روایت حسن همایی 

در پایگاه ایران صدا به صورت رایگان قابل دسترس است.
علاقه مندان برای شــنیدن این کتاب های گویا می توانند اپلیکیشن تلفن همراه 
 IRANSEDA.IR از نشانی IOS ایران صدا را برای سیســتم عامل اندروید و

به صورت رایگان دریافت کنند.

تولید »تل ماسه؛ مسیحا« در سال ۲۰۲۶ آغاز می شود
دنــی ویلنوو، کارگردان مجموعه فیلم های »تل ماســه« که از رمانی به همین 
نام اثر فرانک هربرت اقتباس شــده اســت، در مصاحبــه ای اعلام کرد زمان  
اســتراحتش به پایان رسیده و  زودتر از آنچه قابل تصور است به پشت دوربین 

باز می گردد تا سومین قسمت از این فرانچایز را تصویر برداری کند.
درحالی که پیش از این گفته شــده بود تولید »تل ماســه؛ مســیحا« در سال 
۲۰۲۵ آغاز خواهد شــد، اما این کارگردان فرانسوی-کانادایی گفته است این 
اتفاق در ســال ۲۰۲۶ رقم خواهد خورد. بر اساس شــنیده ها تغییر در برنامه 
زمانی تصویربرداری قسمت سوم »تل ماسه« به دلیل درگیر بودن زندیا بازیگر 
نقش »چانی« در ســال آینده است. او در ۲۰۲۵ مشغول تصویر برداری سریال 
»سرخوشــی« و فیلم »مرد عنکبوتی ۴« به طور مــداوم خواهد بود.ویلنوو که 
چندین بار نامزد دریافت اسکار و گلدن گلوب شده گفت:  من در حال حاضر در 
حال نوشتن فیلم نامه مسیحا هستم. او همچنین حضور بازیگران اصلی این اثر 
شــامل تیموتی شالامی، زندیا، فلورنس پیو و آنیا تیلورجوی در این قسمت را 
تأیید کرد. در دو قسمت قبلی این مجموعه فیلم ها، تیلورجوی، ستاره سریال 
»گامبــی وزیر«، به عنوان صداپیشــه نقش »آلیا« در این آثار حضور داشــت. 
بااینکــه »آلیا« در کتاب های هربرت نقــش پررنگی دارد اما تا پایان فیلم دوم 

»تل ماسه« تنها صدای او را شنیده ایم که توسط این بازیگر اجرا شد.
ویلنوو در ابتدا گفته بود که »تل ماســه؛ مسیحا« فیلم بعدی او نخواهد بود. اما 
کمپانی برادران وارنر که مســئولیت اکران دو قسمت قبلی این اثر را بر عهده 
داشــت به تازگی تاریخ اکران یک فیلم بدون عنوان از این کارگردان ۵٧ ساله 
را در تقویم خود برای ۱۸ دســامبر ۲۰۲۶ تعیین کرده است.این فیلم به عنوان 

»یک فیلم جشنواره ای« معرفی شده است. 
در حالی که جزئیات بیشــتری از آن ارائه نشده، اما به نظر می رسد این همان 
فیلم »تل ماســه؛ مسیحا« باشــد. همانطور که در بالا ذکر شد، به دلیل تداخل 

برنامه ها، احتمالاً تاریخ اکران آن به ۲۰۲٧ تغییر خواهد کرد.
بسیار جالب خواهد بود که ببینیم ویلنوو چگونه قصد دارد »تل ماسه؛ مسیحا« 
را به تصویر بکشــد. اگــر ویلنوو به منبع اصلی وفادار بماند، این فیلم بســیار 

متفاوت از دو قسمت قبلی خواهد بود. 
»پل اتریدیز« با بازی شالامی

، اکنون یک دیکتاتور قدرتمند اســت و به هیچ وجه دوست داشــتنی نخواهد 
بود. در این قسمت داستان گویی اثر بیشتر نمایان است و اکشن کمتری دارد.

کتاب

ورزش

 ایسنا- تیم فوتبال اســتقلال تهــران فصل بیست وچهارم 
لیگ برتر را با جواد نکونام آغاز کرد اما او پس از کسب نتایج 
ضعیف از ســمتش اســتعفا داد و مدیران استقلال سهراب 
بختیاری زاده را به عنوان ســرمربی موقت تیمشــان انتخاب 
کردند. مدیران باشــگاه در نهایت با پیتسو موسیمانه، مربی 
اهــل آفریقای جنوبی، به توافق رســیدند و با قراردادی یک 

ساله این مربی ۶۰ ساله را به خدمت گرفتند.
موسیمانه در مراسم معارفه اش گفت: می خواهم از مجموعه 
استقلال و مدیر عامل تیم برای اینکه من را به اینجا آورده اند 
تشــکر کنم. از مفاخر باشــگاه تشــکر می کنم که آمده اند. 
می دانــم کــه این عزیزان چــه افتخارات بزرگی را کســب 
کرده اند و این شده که اســتقلال باشگاه بزرگی شده است. 
بابت شــرایط خوبی که فراهم کردید متشــکرم. از هواداران 
تیــم انرژی خــوب می گرفتم و همه اینها باعث شــد که به 
ایران بیایم؛ چرا که ما آن موقع هنوز قراردادی را امضا نکرده 
بودیم. این عشــقی بود که آنها به ما می ورزیدند. تحقیقاتی 
که من از دوست ۲۰ ســاله ام آقای کارلوس کی روش کردم 
و ایشــان به عنوان کادر تیم ملی آفریقای جنوبی که بودند 
یک ســری مســائل را با او چک کردم و با آیاندا پاتوسی هم 
صحبــت کردم. در نهایت تصمیم گرفتم که به اینجا بیایم و 
خیلی خوشحالم. تاریخچه باشگاه را می دانم و اطلاع دارم که 

چه انتظاری از من وجود دارد.
او ادامــه داد: راه طولانــی وجود دارد که بــه روزهای اوج 
بازگردیــم. در فوتبال به زمان احتیاج اســت ولی وقتی که 
برنده نشــوی، زمانی نیست. این باعث می شود که به سرعت 

به شرایط خوب خود بازگردیم و اگر برنده نشویم نمی توانیم 
زمان بخریم. من صبح روز مســابقه با النصر به دوبی رسیدم 
و دیدم که تیم ما خیلی خوب بازی کرد. این نشان می دهد 
که تیم ما قابل احترام است. دیروز یک جلسه تمرین داشتم 
و دو روز دیگر قبل از مســابقه وقت دارم و این زمان زیادی 
نیســت که بخواهم درباره تیم صحبت کنــم. نیاز داریم که 
بــا یک برد به شــرایط خوب برگردیــم و در کنار بردهایی 
کــه می آوریم کم کم فرهنگ تیــم را عوض کنیم. تکنیک و 
تاکتیک زمانی شکل می گیرد که تفکر درست داشته باشیم. 

اگر تفکر درست نباشد کاری نمی توانیم انجام دهیم. باید به 
اســتقلال احترام بگذاریم. تفکر انفرادی نباید داشته باشیم. 
به بازیکنان گفتم که نظم و احترام نداشته باشید، هیچ راهی 

به تیم ندارید. 
ما باید در بخش هجومی خودمان را بهبود ببخشیم. اگر گل 
نزنیم نمی توانیم برنده شویم. این چیزی است که باید بهبود 
پیــدا کند ولی نباید دفاع را فرامــوش کنیم و در بازی آخر 
لیگ برتر دیدید که سه گل دریافت کردیم. بالانس کردن این 

موضوع سخت است. 

باید روحیه تیم را بالا ببریم و به بازیکنان القا کنیم که برای 
برنده شدن تلاش کنند.

سرمربی جدید استقلال افزود: میانگین سنی تیم بالاست و 
تیم باید جوان تر شــود. نیاز به زمان است تا تیم را جوان تر 
کنیم تا انرژی تیم بیشتر شود. همیشه سعی می کنم درباره 
فوتبال ایران مشورت بگیرم. اعتقاد دارم که آدم های درستی 
در کنار من هســتند. باور دارم که همه ما یک هدف داریم 
و آن موفقیت اســتقلال اســت. تجربه کارکردن با تیم های 
بزرگی مانند استقلال را دارم و برای من این موضوع جدیدی 
نیست. امیدوارم بتوانم تغییرات را صورت بدهم. من این کار 
را تنها نمی توانم انجام دهم و این یک کار تیمی است. اعتقاد 
دارم که همه ما یک هدف مشــترک داریم و آن اســتقلال 

است.
موسیمانه با اشاره به دو ستاره استقلال گفت: من می دانم که 
این ســتاره ها چیست؛ چرا که خودم سه ستاره کسب کردم. 
در جام جهانی ســه بار حضور داشتم. معتقدم با حمایتی که 
افراد از ما می کنند، باید ابتدا ذهنیت تیم را تغییر داد تا تیم 

به سطح بالاتر برود. 
رئال مادرید با توجه بــه بازیکنان بزرگی که دارد اما در هر 
دوره ای فشار روی تیم اســت تا بازیکنان جدیدی بیاورند و 

کیفیت جدیدتری را به تیم القاء کنند. 
آنهــا بنزما را داشــتند ولی بــاز می رونــد و بازیکن بزرگ  
استخدام می کنند. معجزه گر نیستم ولی مربی ای هستم که 
خوب نتیجه گرفتم و فکر می کنم که بتوانم تیم را به جایگاه 

خوبی برسانم. 

مربی تیم استقلال:

معجزه گر نیستم اما بهترینم را برای استقلال می گذارم
تنیسور شماره یک جهان: 

ماجرای دوپینگ به من کمک کرد خیلی چیزها را بفهمم
تنیســور  تســنیم- 
جهان  یــک  شــماره 
گفت: ماجرای دوپینگ 
برایم  خوبی  چیز  هیچ 
به ارمغان نیاورد، اما به 
من کمک کرد تا خیلی 

چیزها را بفهمم.
  یانیک سینر، قهرمان 
گرنداســلم  دوره  دو 
و مــرد شــماره یــک 
تنیس جهان صراحتاً از 

تأثیرگذاری روابطش با برخی تنیســورها پس از انتشار خبر مثبت شدن دو 
تســت دوپینگ او اما تبرئه شدنش صحبت کرد. این تنیسور ایتالیایی گفت: 
ســخت ترین کار زمانی بود که این خبر علنی شــد و در یک لحظه بســیار 
مهم اتفاق افتاد، قبل از مسابقات گرند اسلم آمریکا. می خواستم از چهارشنبه 
تمرینات خود را شروع کنم، اما از روز سه شنبه خبر رسید و تصمیم گرفتیم 
که بهتر اســت با تأخیر شروع کنم، زیرا هیاهوی زیادی ایجاد می شود. ما به 
محل تمرین رفتیم و خیلی ها آنجا را ترک کرده بودند.یانیک ســینر در ادامه 
اظهار داشــت: ما رســیدیم و همه دوربین ها، همه نگاه ها به ســمت ما بود، 
لحظه های بسیار سختی بود. من به دیگر تنیسورها نگاه و تلاش کردم بفهمم 
آنها واقعاً به چه چیزی فکر می کنند. من از خودم چیزهای زیادی پرســیدم، 
اما متقاعد شــدم که هیچ چیز بیهوده رخ نمی دهد و شــاید باید می فهمیدم 
چه کسی دوست است و چه کسی نیست. این دو موضوع را از هم جدا کردم. 
همچنین متوجه شــدم که نباید با بســیاری از تنیســورها دوست می شدم. 
ماجــرای دوپینگ هیچ چیز خوبی برایم به ارمغــان نیاورد، اما به من کمک 

کرد تا خیلی چیزها را بفهمم. 
 )ITIA( در تاریــخ ۲۰ آگوســت ۲۰۲۴، آژانس جهانی یکپارچگــی تنیس
بیانیه ای منتشــر کرد که در آن اعلام شــد یانیک ســینر در ماه مارس دو 

آزمایش دوپینگ مثبت داشته است. 
او از خطر محرومیت ITIA گریخت، زیرا نمونه ها با اسپری که فیزیوتراپ او 

برای درمان بریدگی انگشت خود استفاده کرده بود، آلوده شده بودند.

ایران در جایگاه نوزدهم رنکینگ فیفا ایستاد

در جدیدترین رده بندی اعلام شــده از سوی فیفا، تیم ملی فوتبال ایران در 
رده دوم آسیا و نوزدهم جهان قرار دارد.

 فدراســیون جهانی فوتبــال رده بندی جدید تیم های ملــی فوتبال را اعلام 
کرد که جایگاه تیم ملی فوتبال ایران نســبت به رده بندی قبلی بدون تغییر 
 ماند. تیم ملی در رده بندی جدید فیفا در رده نوزدهم جهان و دوم آســیا قرار

دارد.
در رده بنــدی جهانی، تیــم ملی فوتبال آرژانتین همچنان در صدر اســت و 

تیم های فرانسه، اسپانیا، انگلیس و برزیل دوم تا پنجم هستند.

فیلم کوتاه »حنابندون« ساخته عرفانه کریمی که در بخش اصلی چهل و یکمین 
 جشنواره فیلم کوتاه تهران حضور داشت، ادای دین کارگردان به هفت هزار و ۵۴ نفر 

از کودکان شهید کشورمان در دوران جنگ تحمیلی است.
عنوان فیلم کوتاه »حنابندون« محتوای اثر را لو نمی دهد. عنوان فیلم از سکانسی 
گرفته شــده که اشــاره به جاری بودن حس زندگی در دل جنگ دارد. برگزاری 
مقدمات مراسم عروسی نشان دهنده مقاومت جنگ زدگان در برابر خشونت ذاتی 

جنگ است. 
آنها می خواهند این نکته را به اثبات برسانند که تسلیم حملات وحشیانه دشمن 

نشده و جریان زندگی را فراموش نکرده اند. 
فیلم با سکانس افتتاحیه ذهن مخاطب را به سمت شخصیت عروس و اطرافیانش 
 می برد؛ اما قهرمان داستان کودک کنجکاوی است که در ظاهر هیچ کنشی ندارد و فقط 

نظاره گر ماجراست.
سپردن نقش »عبدو« به این کودک نابازیگر با چهره معصوم و مظلومی که دارد، 

یک انتخاب مناسب محسوب می شود. 
او در ایــن فیلــم نماینده کودکانی اســت کــه در دوران دفاع مقــس قربانی 
خشــونت دشــمن بعثی شــده اند. با توجه به آن که فیلم بر روی زمان و مکان 
 خاصــی تاکید ندارد، می توان »عبدو« را نماینــده تمامی کودکان جنگ زده در

 تمامی دنیا دانست.

در میــان هیاهوی جنگ، جایی که آســمان از دود و صدای انفجارها به لرزه در 
می آید، کودکانی هســتند که در سکوت و بی صدایی، به دنبال رویاهای کوچک 

و معصومانه خود می گردند. 
کودکانی که شــاید هرگز نمی دانســتند جنگ چیســت و چرا بایــد درگیر آن 
باشــند. در چشمان شــان هنوز امید به زندگی و بازی های کودکانه موج می زد، 
اما سرنوشــت برایشــان قصه ای دیگر نوشــته بود. در کوچه های خاک خورده و 

ویران شده، صدای خنده هایشان گم شد. 
جنگ از آنها نه فقط زندگی، بلکه آینده شــان را گرفت؛ رویاهایی که هیچ گاه به 
حقیقت نپیوســت، مدرسه هایی که هیچ گاه ندیدند و بازی هایی که هیچ گاه تمام 
 نشــد. هر گلوله ای که در جنگ شلیک شد، شــاید در نقطه ای از این دنیا، قلب
 یک کودک را نشــانه رفت. هر بمبی که فرود آمــد، دنیای کوچک و رنگارنگی 

را ویران کرد.
با درنظر گرفتن این نکته که »حنابندون« از یک بحران جهانی سخن می گوید، 
فیلم می تواند در جشــنواره های جهانی نیز حضور موفقی داشته باشد. مظلومیت 
کودکان جنگ زده یک دغدغه بین المللی است که در گوشه و کنار دنیا می تواند 

احساسات و عواطف مخاطبان با اعتقادات متنوع را تحریک کند.
ایــن اثــر توانســته در مــدت زمــان ۱۲ دقیقــه بــه خوبی موضــوع حضور 
 ناخواســته کــودکان در دل جنگ را دراماتیــزه کند و عمــق بی رحمی آن را 

نشان دهد. 
فیلم به جای تکیه بر صحنه های خشــونت بار مستقیم، با استفاده از حس ترس، 
معصومیت و سرنوشــت اجتناب ناپذیر این کودک، تراژدی جنگ را به شــکلی 

ظریف اما دردناک بازگو می کند.

»حنابندون« در دنیای رنگارنگی که ویران شد

هندبال ساحلی نوجوانان آسیا- تایلند؛

نوجوانان ایران برای دومین بار متوالی قهرمان آسیا شدند
بازتاب اخراج مانچینی از عربستان؛

 گزینه شاهین های سبز 
چه کسی خواهد بود؟

 ایرنا- بعد از اخراج ســرمربی معروف ایتالیایی از فوتبال عربســتان به نظر می رسد 
سران فدراسیون فوتبال این کشور به دنبال جذب یک مربی نامدار دیگر باشند.

 رســانه های ورزشــی بعد از پایان همکاری فدراســیون فوتبال عربســتان با روبرتو 
مانچینی، ســرمربی این کشــور به دلیل نتایج ضعیف به بررسی گزینه های احتمالی 

برای حضور بر نیمکت تیم ملی فوتبال عربستان پرداختند.
مانچینی ۵۸ ساله که قرار بود تا سال ۲۰۲٧ هدایت شاهین های سبز را بر عهده داشته 
باشــد، پس از عملکرد ضعیف در این تیم و طبق اعلام فدراسیون فوتبال عربستان با 

توافقی مشترک به کار خود پایان داد.
طبق اعلام این رســانه ها مســئولان فدراسیون فوتبال عربســتان در چند روز آینده 
جانشــین مانچینــی را معرفی خواهند کــرد و این احتمال می رود به دلیل شــرایط 
 نامساعد این تیم در راه جام جهانی ۲۰۲۶ یک مربی بزرگ دیگر را به خدمت بگیرند.

از هروه رنار و زین الدین زیدان فرانسوی به عنوان گزینه های احتمالی برای هدایت این 
تیم نام برده می شود. تیم ملی فوتبال عربستان پس از ۴ بازی برگزار شده در مقدماتی 
جام جهانهی، با ۵ امتیاز در رده ســوم گروه خود قرار دارد. در این گروه ژاپن با ۱۰ و 
اســترالیا با ۵ امتیاز اول و دوم هســتند و بحرین نیز با ۵ امتیاز در رده چهارم است. 

اندونزی و چین نیز با ۳ امتیاز در رده های پنجم و ششم هستند.



امام جمعه کازرون به شهادت رسید
گــزارش ســبحان- به 
والمسلمین  حجت الاســام 
محمد صباحــی، امام جمعه 
کازرون ظهــر روز گذشــته 

مورد سوءقصد قرار گرفت.
فرماندار کازرون با اعام این 
مطلــب گفت: بعــد از اقامه 
نماز جمعه یــک نفر ضارب 
امام جمعه را مورد هدف قرار 

داده و حال ایشــان در حال حاضر وخیم گزارش شــده است. محمدعلی 
بخــرد تصریح کرد: فرد ضارب، بافاصله بعــد از اینکه امام جمعه را مورد 
هدف قرار داد خودزنی کرد. گفتنی اســت امام جمعه کازرون پس از اعزام 
به بیمارســتان نمازی شــیراز تحت عمل جراحی قــرار گرفت اما پس از 

ساعاتی، شامگاه جمعه به درجه رفیع شهادت نائل آمد.

اتخاذ تدابیر براي حفظ محیط زيست
در ناحیه صنعتي تنگ حنا شهرستان بختگان

ســبحان-در  گزارش  به 
ســفر مدیرعامــل شــرکت 
شهرك هاي صنعتي فارس به 
و  مسائل  بختگان  شهرستان 
نواحي  و  مشکات شهرك ها 
صنعتــي این شهرســتان ها 
بررســي شــد. مدیرعامــل 
صنعتی  شهرك های  شرکت 
اســتان فارس در ســفر به 

شهرســتان بختگان ضمن بازدید از زیر ساخت هاي شهرك صنعتي آباده 
طشک و ناحیه صنعتي تنگ حنا در جلسه بررسي مسائل و مشکات این 
شــهرك هاي صنعتي که با حضور فرماندار و مسئولان شهرستان بختگان 
برگزار شد، بر رفع مشکل تأمین آب شهرك صنعتي آباده طشک به  عنوان 
مهمترین مشکل این شهرك صنعتي تأکید کرد و گفت: با توجه به خشک 
شدن چاه آب شهرك صنعتي و به منظور تأمین پایدار آب، حفر چاه جدید 

در دستور قرار دارد.
ســید مسعود عظیمي با بیان اینکه خود را موظف به پیگیري  این مشکل 
مي دانیم، افزود: در این زمینه با همکاري شــرکت آب منطقه اي فارس و 
فرمانداري بختگان پس از اخذ مجوزها اقدامات اجرایي انجام خواهد شد.

مدیرعامل شرکت شــهرك های صنعتی استان فارس تصریح کرد: شهرك 
صنعتي آباده طشک از امکانات زیرســاختي براي استقرار صنایع مختلف 
برخور دار است و با توجه به مزیت شهرستان در  بخش معدن بستر خوبي 
در قالب شــهرك صنعتي آباده طشک براي استقرار صنایع فراوري معدن 
فراهم شده اســت. وي افزود: پروژه هاي روشنایي و تکمیل شبکه داخلي 
برق با اعتبار 3/5 میلیارد تومان و جدول گذاري و هدایت سیاب با اعتبار 
2میلیارد تومان اخیراً به اتمام و بهره برداري رســیده و پروژه زیرســازي و 
آســفالت نیز با اعتبار 3میلیارد تومان آغاز شده است. عظیمی همچنین با 
اشاره به انعقاد 24 قرارداد سرمایه گذاری در شهرك صنعتی آباده طشک، 
اظهار کرد: در این شــهرك صنعتی نیز ۷ واحد تولیدی با اشتغال ۶۰ نفر 
در مرحلــه بهره برداری قرار دارد. وی افزود: واحدهای شــاخص در زمینه 
فرآوری ســنگ های تزئینی و کرومیت در این دو شهرك صنعتی مستقر 
در حال بهره برداری است و برخی طرح ها نیز در مرحله ساخت و ساز قرار 
دارد. مدیرعامل شــرکت شهرك های صنعتی فارس در ادامه بر لزوم حفظ 
محیط زیســت بعنوان یک اولویت مهم  توسط واحد هاي تولیدي مستقر 
در ناحیه صنعتي تنگ حنا تأکید کرد و گفت: مقرر شد واحد هاي تولیدي 
پودر ســنگ بر اساس ظوابط فني شرکت شــهرك هاي صنعتي و نظارت 
فرمانداري شهرســتان  نســبت به احداث و تکمیل دیــوار محوطه  واحد 
تولیــدي  اقدام کنند. وي افزود: ناحیه صنعتی تنگ حنا دارای ۶۱ هکتار 
 مساحت است که در آن تاکنون 2۷قرارداد سرمایه گذاری منعقد و ۱3 واحد 

با اشتغال 24۰ نفر نیز در حال بهره برداری است.

شهردار منطقه 9 شیراز عنوان کرد: 
اقدامات زيربنايی در راستای ايمن سازی  

به گزارش سبحان- شهردار منطقه 9یکی از نیازهای اساسی این منطقه 
را اجرای پروژه های ایمن ســازی برشــمرد و خاطرنشان کرد: در مجاورت 
بوستان طاییه، عملیات ایمن ســازی و اصاح قوس رودخانه چنارراهدار 
طی دو قرار داد ۱3 میلیارد تومانی در دست انجام است و طی آن عملیات 
دیوارگــذاری به طول هفتصد متر و ارتفاع 9متر انجام می شــود. رســتم 
زاده از عزم راســخ به منظور ایمن ســازی معابر خبر داد و افزود: عاوه بر 
ایمن سازی رودخانه چنارراه دار، عملیات دیوار گذاری در خیابان های گل 

محبوبه و سایر مناطق حادثه خیز صورت می گیرد.
این مقام ارشــد شهرداری شــیراز از بررسی های کارشناســی به منظور 
شناســایی مناطق پرخطر و آبگیر در فصل بارندگی خبــر داد و افزود: با 
اجرای پروژه های لوله گذاری امیدواریم با مشــکلی در این زمینه در فصل 
بارندگی روبرو نباشیم.وی با تشــریح دلایل استقبال شهروندان از منطقه 
9 شــهرداری بیان داشــت: این منطقه در سال گذشــته بیشترین حجم 
 صدور پروانه به لحاظ تعداد و متراژ را به خود اختصاص داده اســت و این 
به معنای رغبت گسترده شهروندان به انجام پروژه های عمرانی و اثرگذاری 

آنها است.

پیگیری نیازهای فارس در حوزه مخابرات 
در جلسه نماينده شیراز با وزير ارتباطات

به گزارش سبحان-  نماینده مردم شــیراز و زرقان در مجلس شورای 
اسامی از تصمیمات خوب جلسه با وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات برای 
پیگیری موضوعات مخابراتی در اســتان خبر داد. سید اسماعیل حسینی 
گفت: پیرو مطالبات به حق مردم در حوزه ارتباطی طی جلســه ای که با 
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات انجام شــد، دستورات لازم از سوی وزیر 

برای رفع بخش مهمی از دغدغه های مردم صادر شد.
 وی یادآور شــد: در ســطح حوزه انتخابیه شــیراز و زرقان درخواســت 
یکصد باتری پشــتیبان برای ســایت های BTS برای جلوگیری از اختال 
ارتباطــات در مواقع قطــع برق،درخواســت نظارت دقیق و مســتمر بر 
 FTTH عملکــرد پیمانکاران جهت تســریع در اجرای پــروژه فیبر نوری
در کان شــهر شیراز، درخواست استقرار ســایت های چند اپراتور مختلف 
تلفن ســیار در مناطق روستایی به وزیر ارائه شــد.  اسماعیل حسینی با 
بیان اینکه در ســطح اســتان فارس تعداد 9 روســتا با جمعیت بیش از 
5۰۰ نفــر نیازمند احداث 9ســایت جدید تلفن همراه بــا تکنولوژی های 
جدید اســت، تصریــح کرد: تعداد 54 روســتا با جمعیت زیــر 5۰۰ نفر 
نیازمند احداث 54 ســایت جدید با فناوری های نو است. عضو کمیسیون 
انرژی مجلس شــورای اســامی افزود: تعداد 2۰ ســایت تلفن همراه در 
2۰ روســتا فاقد اینترنت پرســرعت و نیاز به ارتقاء به 3G یا 4G است و 
 تعداد ۸ روســتا دارای اینترنت 3G و نیاز به ارتقاء به تکنولوژی 4G است. 
وی تأکید کرد: کان شــهر شــیراز و صدرا جهت تکمیل پوشش نیازمند 
احداث 4۷ نقطه سایت جدید تلفن همراه است و جهت پوشش دهی کامل 
جاده ای در راه های مواصاتی شهرســتان شــیراز نیز نیاز به تعداد حداقل 
۱2 ســایت تلفن همراه است.وی خاطرنشان کرد: در آزادراه جدید شیراز-
اصفهان جهت تکمیل پوشــش ارتباط ســیار به احداث ۱۱ ســایت تلفن 
همراه جدید نیاز است. وی افزود: از سوی مقام عالی وزارت برای هر کدام 
از موضوعات عنوان شــده دستور بررســی و اقدام صادر شده است که این 

موارد تا حصول نتیجه پیگیری خواهد شد.

به گزارش سبحان- نشســت بررسی ابعاد حقوقی حمات 
تروریســتی به حرم  مطهر شــاهچراغ)ع( همزمان با ســالروز 
حمله دوم تروریستی به این مکان مقدس با حضور رئیس کل   
دادگستری استان فارس و مسئولان قضائی، اجرایی و تقنینی 

کشور در شیراز برگزار شد. 
رئیس کل دادگســتری اســتان فارس در این نشست با بیان 
اینکه اقدامات غیر انســانی و ضد بشــری تروریستی با هیچ 
منطق و  مسلکی سازگار نیست و خاف انسانیت و حقوق بشر 
اســت، گفت: اگر در مقابل اینگونه اقدامات ساکت بنشینیم، 
عامان و آمران اصلی متجری تر از گذشــته به جنایت و ترور 
ادامه می دهند. حجت الاسام والمسلمین رجایی نسب حمله 
ســبوعانه به زن، کودك، پیــر و  جوان در یک آن هم در یک 
مکان زیارتی نشان دهنده ضعف دشمن و حامیان ترور است 
که متاســفأنه همین روند را امروز در غزه و لبنان نیز شــاهد 

هستیم. 
نماینــده عالی قوه قضائیه در اســتان فــارس اقدام حقوقی 
مرکــز وکای قــوه قضائیــه در پیگیری ابعــاد حقوقی این 
فاجعه تروریســتی و پیگیری آن در مجامع بین المللی که بر 
اســاس تأکیدات مقام معظم رهبری در حال انجام اســت را 

اقدامی قابل اهمیت دانست و تصریح کرد: این پیگیری قانونی 
مــورد حمایت قضــات، وکا و حقوقدانان اســت و بی تردید 
اگر آمران و عامــان اصلی تروریســیم در صحنه بین الملل 
محکوم شوند دیگر شــاهد این اقدامات ضدانسانی نخواهیم 
بــود. وی ابراز امیــدواری کرد: مجامــع بین المللی در ادامه 
پیگیری حقوقی انجام شده توسط مرکز وکای قوه قضائیه با 
صدور احکام قاطع و بازدارنده عامان اصلی را مجازات کنند 
 تا دیگر هــدف قرار گرفتن افراد بی گنــاه در نتیجه اقدامات 

تروریستی نباشیم. 

به گزارش سبحان- دانشگاه شیراز در جشن بزرگ آغاز سال 
تحصیلی، بزرگ ترین گردهمایی خود را به نمایش گذاشته و 
»ســرود ای ایران« سر خواهند داد. معاون فرهنگی اجتماعی 
دانشگاه شــیراز ضمن دعوت از دانشگاهیان برای شرکت در 
جشن بزرگ آغاز سال تحصیلی گفت: فرارسیدن فصل پائیز و 
طلوع ماه مهر، طلیعه  افق روشنایی دانش است. دانشگاه شیراز 
در حرکتی فراگیر بزرگ ترین آئین بازگشایی را برگزار خواهد 
 کرد. حامد تقوایی خبر داد: همخوانی پنج هزار نفری ســرود 
»ای ایران« با حضور اســتاد بی بدیل موســیقی ایران، سالار 
عقیلی، رونمایی از ســرود دانشگاه شــیراز همراه با ارکستر 
ســمفونیک شــیراز، رونمایی از گروه کُر دانشجویان ازجمله 

برنامه های گردهمایی دانشــگاهیان خواهد بود. وی هدف از 
ترتیــب دادن این گردهمایی را تقویــت هویت و تعلق ملی و 
دانشــگاهی مطرح کرد و گفت: برآنیم تا بــا ویژه برنامه های 
تدارك دیده شــده شور و نشاط و امید را در فضای دانشگاهی 
به ویژه نســل جوان تقویت کنیم. معاون فرهنگی دانشــگاه 
شــیراز از اعضای هیئت علمی  و یاوران علمی دانشگاه به همراه 
خانواده هایشــان و همچنین دانشجویان عزیز به صورت فردی 
دعوت کرد تا در جشــن بزرگ آغاز ســال تحصیلی شرکت 
نمایند. به گفته  این مقام مسئول این آئین بزرگ، شامگاه فردا 
۶ آبان ماه ۱4۰3 از ســاعت ۱۸:3۰ در محوطه پشت استخر 

سرپوشیده دانشگاه شیراز برگزار خواهد شد.
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به گزارش سبحان- حجت الاسام والمسلمین طاهری، دبیر 
جامعه روحانیت شیراز با اشاره به لجام گسیختگی ها در قیمت 
اقام ضروری مردم گفت: مایه حیرت اســت که در زمانی که 
جمهوری اســامی ایران در اوج اقتدار قرار دارد و دو عملیات 
مهم نظامی انجام داده و با ۱۸۰موشک، سقف خانه استکبار را 

ویران کرده و اقتدار و امنیت ایران اســامی  را به رخ جهانیان 
کشــیده ، با فاصله قیمــت ارز و اقام افزایش پیدا می کند و 
در سوی مقابل زمانی هم که ترور ناجوانمردانه اسماعیل هنیه 
در تهران رخ می دهد باز هم خنّاســان در پس پرده نسبت به 

افزایش قیمت ارز و اقام مبادرت می ورزند.   
دبیر جامعه روحانیت شیراز افزود: البته روند افزایش گرانی ها 
از قبل وجود داشته اما شدت آن به حدی رسیده که ساعت به 
ساعت بر قیمت کالاهای مورد نیاز مردم افزوده می شود و اقشار 
ضعیف که حامیان اصلی کشور و نظام و انقاب هستند به مرز 
 از پا افتادگی درآمده اند و میدان برای سوءاســتفاده مرفهین
بــی دردی که همواره کشــور را به هر بهانــه ای دچار تزلزل 

اقتصادی و سیاسی می کنند، آزاد شده است. 

طاهری ادامــه داد: حتی گاهاً خود مجموعه دولت پیشــگام 
در گرانی هاســت و ماحظــه مــردم ضعیــف نمی شــود و 
 ضعــف در نظارت هــم مزید بر درد معیشــتی مردم شــده

است. 
 امروز می بینیم خدمتگزاران واقعی انقاب که شــهدا را تقدیم 
 به ایــن کشــور می کننــد و در همه مســائل پشــت نظام 
 هســتند، در زیــر چــرخ دنده هــای گرانی در حــال خرد 

شدن هستند. 
تولیت آســتان مقدس حضرت ســید عاءالدین حســین)ع( 
بــا تبریک انتصــاب امیری به عنوان اســتاندار فــارس بیان 
کــرد: از اینکه در میان اســتاندارانی که تا امروز در کشــور 
منصوب شــده انــد، فردی کــه دارای تجربه هــای گوناگون 

در قوه هــای متعدد اســت، برای ســکانداری اســتان فارس 
انتخاب شــده خرسندیم و برای پیشــرفت استان با مدیریت 
ایشــان آرزوی موفقیت داریم و از استاندار جدید و مسئولان 
اجرایی درخواســت داریم تا با اتخــاذ تدابیر فوری به ویژه در 
 موضوع نظــارت و کنتــرل، گلوگاه های گرانی در اســتان را 

مدیریت کنند. 
طاهری اذعان داشــت: همچنین جا دارد از زحمات خستگی 
ناپذیر ایمانیه که فخر علوم پزشــکی کشــور و از خانواده ای 
اصیل و مورد تأیید غالب مراجع عظام تقلید هستند و خدمات 
ایشــان در دوره اســتانداری که موجب شــد آثار شکســتی 
 ناشــی از حجم کار در چهره ایشان برای همه ملموس گردد، 

تشکر کنیم.

دبیر جامعه روحانیت شیراز:

اقشار ضعیف، زیر چرخ دنده گرانی در حال خرد شدن هستند

به گزارش سبحان- مدیر پایگاه جهانی تخت جمشید این 
میــراث فرهنگی را زایش تاریخ ایران دانســت که تمام مردم 

ایران خود را در پیوند با آن می دانند.
علیرضا عســکری چاوردی با اشــاره به فرا رســیدن چهل و 
پنجمین ســالروز ثبت جهانی تخت جمشید، گفت: اصطاح 
ایــران یک مفهوم جامع از فلســفه فرهنگی ســرزمین ایران 
تاریخی است که بنیان و اساس آن بر تخت جمشید اتکا دارد.
 وی بــا بیان اینکه تخت جمشــید یک مفهوم اســت، افزود: 
تخت جمشــید تنها یک اثر باستانی نیست؛ بلکه زایش تاریخ 
ایران است. تمام مردم ایران فلسفه وجودی خود را در پیوند با 
تخت جمشید درك می کنند زیرا تخت جمشید نظام معرفتی 

ایرانیان است.
عســکری چاوردی تصریح کرد: تخت جمشــید نه تنها اقوام 
سرزمین امروز ایران را به هم گره زده است؛ بلکه پیوند دهنده 
انســجام ارضی سرزمین ایران در دوره باستان بوده است. این 
پیوند و انسجام ارزشمند است زیرا با زبان هنر با وحدت ایران 

فرهنگی در طول تاریخ امتداد یافته است.
مدیر پایگاه میراث جهانی تخت جمشــید بیان کرد: مردمان 
چهارگوشــه ایران امروز در آذربایجان، سیستان و بلوچستان، 
خراســان و خوزستان همه تخت جمشــید را متعلق به خود 

می دانند زیرا با تخت جمشید در تاریخ پیوند دارند. 
تمام مــردم ایران بزرگ فلســفه وجودی خــود را در حفظ 
فرهنگ ملی ایران منســجم می پندارند زیرا، تخت جمشــید 
وحدت ارضی ســرزمین ایران امروز را با هویت ملی کهن آنها 

معنا و مفهوم بخشیده است. 
وی بیان کرد: پیوندهای خویشــاوندی هســته مرکزی ایران 
بزرگ فرهنگی با همســایگانش از شــرق و غرب و شــمال و 
جنوب هویت فرهنگی شــرق در برابر غرب را در دوره باستان 
به خود وابســته ســاخت و این پیوندها در عصر اسامی  در 

قلمرو شرقی اسام  نقش آفرینی کرد. 
بسیاری از کشــورهای امروز خاورمیانه میراث بجای مانده از 
دوره باســتان ایران هستند و بخش اعظم پیوندهای فرهنگی 
امروز ایران با کشورهای خاورمیانه به همان ابعاد تاریخی آنها 

در محدوده قلمرویی عصر هخامنشیان باز می گردد.
 عسکری چاوردی یادآور شد: در دوره هخامنشی، بیش از 3۰ ایالت 
تحت قلمرو ایران باستان قرار داشتند، اگرچه از نظر فرهنگی 
با ناحیه فرهنگ رســمی  در مرکز حکومت تا حدودی تفاوت 
داشتند اما با توسعه توان ارتباطی و ایجاد نمادهای سمبیلک 
در خاســتگاه ایدئولوژیک، حکومت تــاش کرد تا جنبه های 
همگرایی و قرابت های فرهنگی برای انسجام ارضی و سیاسی 

در ساختار حکومتی خود پدید آورد.
بــه گفتــه وی، عینی ترین جنبه هــا بر وحــدت، یگانگی و 
یکتاپرستی در پیوند دین و دنیا در خاستگاه ایدئولوژیک این 
مرکــز در بنای تخت جمشــید تجلی یافــت و تنوع و کثرت 
فرهنگ ها با حفظ آداب و رســوم و سُــنن ملــل مختلف در 
 ســاختار سیاســی، اداری نظام مدیریتی حکومت انســجام 

داده شد. 
تمام ساتراپی ها، اگرچه از نظر فرهنگی با هم متجانس نبودند 
اما از نظر کارکردی با هسته مرکزی در ارتباط مستقیم بودند 
و با دیگر ســاتراپی ها در چارچوب ســاختار رسمی و تضمین 

امنیت قوانین وضع شده در مرکز با هم ارتباط داشتند.
 عســکری چاوردی با بیــان اینکه بازتاب هنــری و فرهنگی
تخت جمشــید در پیونــد با مردمــان خاورمیانــه در دوره 
هخامنشــی نهادینه شد و همین عامل تداوم انسجام فرهنگی 
ایران بــزرگ را در دوره های بعد رقم زد، افزود: در ســاخت 
تخت جمشــید عناصر هنری خاورمیانه باستان به کار گرفته 
شــد و اســلوب های هنری آن با حفظ انسجام ملی بر مبنای 
فرهنگ تاریخی قلمرو ارضی هخامنشــیان بنیان نهاده شد به 
گونه ای که تا به امروز نه تنها مردم ایران بلکه جوامع انســانی 
خاورمیانه باســتان نسبت خود را با هسته مرکزی آن فرهنگ 

یعنی تخت جمشید جست وجو می کنند.
مدیر پایگاه جهانی تخت جمشید ادامه داد: تداوم این جریان 
تاریخی در دوره ساسانی و عصر اسامی مفهوم استقال طلبی، 
آزادی خواهی و  قدرت مشروع  ایران تاریخی را در خاورمیانه 

و در جهان نهادینه ساخت.
وی تأکیــد کرد: مفهوم ایران فرهنگی تاریخی به یک موضوع 
واحد ختم نمی شود بلکه ایران مجموعه ای از مفاهیم را در بر 
می گیرد کــه مصادیق آن در موقعیت مکانی و فرهنگی ایران 

عصر باستان در تخت جمشید قابل شناسایی و درك است. 

با حضور رئیس کل   دادگستری استان و مسئولان قضائی و اجرایی کشور برگزار شد؛ 

نشست بررسی ابعاد حقوقی حملات تروریستی
 به حرم  مطهر شاهچراغ)ع(

معاون فرهنگی، اجتماعی دانشگاه شیراز خبر داد: 

بزرگ ترین گردهمایی دانشگاهیان دانشگاه شیراز 
همزمان با جشن آغاز سال تحصیلی دانشگاهیان 

به گزارش ســبحان- نماینده ولــی فقیه در 
اســتان فارس و امام جمعه شیراز گفت: یکی از 
پروژه های بزرگ ملی در استان فارس که باید با 
جدیت پیگیری شــود، مسئله راه آهن شیراز به 
بوشهر است و ســرمایه این طرح را رهبر معظم 
انقــاب اجــازه فرمودند از صندوق توســعه به 

حساب همین پروژه تخصیص یابد.
آیت ا... دژکام در خطبه های این هفته نماز جمعه 
شیراز اظهار داشــت: صحنه جنگ حق و باطل 
الان خیلی جدی و علنی مقابل چشــمان ملت 
جهان است، کسی نمی تواند بگوید که نفهمیدیم 
یا نشــنیدیم، یک طرف باطل ایســتاده است و 
یک طرف حق و جنگ کاماً جدی است و شما 
 لحظه به لحظه و ســاعت به ســاعت می شنوید
 یکــی از ایــن طــرف یــا از آن طرف کشــته

 شده است.
وی اضافه کــرد: در این صحنه جنگ حق علیه 
باطل ما کجا ایستاده ایم و انسان های کره زمین 
کجا ایستاده اند؟شــیطان اگر قسم خورده ما را 
فریب دهد در همین موارد اســت، اگر کار آسان 
و تصمیم گیری بی دردســری بود که شــیطان 
نمی توانست فریب دهد بلکه پای مرگ و زندگی 
است و پای داشتن امکانات مادی و مالی است و 
نداشــتن و رنج کشیدن از نداری است و در این 

موارد پای خیلی از انسان ها می لغزد.
  ما در آخرالزمان هستیم و مطمئناً پیروزی 

با حق است
امام جمعه شــیراز یادآور شد: در صحنه دعوای 
حق و باطــل، آخرالزمان، عرصــه پیروزی حق 
اســت و مــا در آخرالزمان هســتیم و پیامبر ما 
پیامبر آخرالزمان اســت و مطمئنــاً پیروزی با 
حق است و باطل رفتنی و هاك شدنی است و 
جولانی که باطل می دهد برای این است که چند 

روزی خود را حفظ کند، اما نمی تواند.
وی افــزود: مواجهه گروه دیگری که علی الظاهر 
اکثریت هستند و زور، امکانات، رسانه و تبلیغات 
دست آنها است، خدای متعال می فرماید مردم! 
مقابل شما کسانی هستند که ظالم تر از آنها در 

هیچ جای تاریخ بشر پیدا نمی شود.
  برای اینکه دو جور کفر در آن طرف صف بسته اند، 
اول کافــران اهــل کتــاب صهیونیســت ها و 

مسیحی های صهیونیست که ظالم ترین هستند 
چــون به تعبیر عامیانه پشــت ســر خدا دروغ 
می گویند. دیگری طرفداران موســی هستند و 
می دانند پیامبر آخرالزمان آمده اســت اما دروغ 
می گویند که نمی دانیــم، می دانند باید از قرآن 

تبعیت کنند اما دروغ می گویند.
نماینــده ولــی فقیــه در اســتان فــارس در 
بخــش دیگــری از خطبه هــای نمــاز جمعه 
تأکیــد کرد: دروغ بــه این بزرگی که موســی 
گفــت بعــد از من پیامبــر آخرالزمــان می آید 
 و بایــد تبعیتش کنیــد و این کافــران از خدا
بی خبر سخن پیامبری که مدعی هستند، قبولش 
دارند را نمی پذیرند. مگر نمی گویند ستاره داوود 
بر پرچم آنها اســت؟ مگــر در کتاب های انبیای 
بنی اســرائیل نگفته بودنــد در آخرالزمان خاتم 
انبیــاء می آید؟ چــرا دروغ می گویند؟چرا انکار 
می کنند؟ اینکه ما خیبر خیبر شــعار می دهیم 
چون اجدادشــان در خیبر همین غلط را کردند 
و به جهنم رفتند و امروز شــما در غزه و لبنان 
 همین غلــط را می کنید و بــه زودی به جهنم 
خواهید رفــت.وی ادامه داد: ایــن کافران اهل 
کتاب هستند اما یک دسته دیگر کافر داریم و به 
تعبیر قرآن آنها ملحدین هستند و همین قدر که 
اهل کتاب می گویند از آسمان خبری آمده است 
را هم قبول ندارند. ملحدین یعنی تمدن اروپایی 

و آمریکایی، تمدن غربی. 
 سردمداران غربی دروغگويند

ســردمداران تمــدن غرب هم امــروز در مقابل 
شــما صــف کشــیدند و رســوایی و بی آبرویی 
بالاتــر از این بــرای آنهایی که مدعــی آزادی 
بودند، مدعی انســان دوســتی بودنــد و مدعی 
حقــوق بشــر بودند نیســت کــه می بینند به 
فرموده رهبر معظم انقاب جلو چشمشــان ۱۰ 
هزار کودك زیــر بمب هایی که به دســت آنها 
 ســاخته می شــود کشــته و تکه تکه می شوند 
و بدنشــان می ســوزد و مدعیان تمدن دروغین 

غرب ککشان نمی گزد. 
او با اشــاره به اینکه رهبــر معظم انقاب همین 
دو روز پیش فرمودند دیگر دروغگویی آنها برای 
جهان اثبات شــد، تصریح کــرد: غلط می کند 
انگلیسی، فرانسوی و آمریکایی که بخواهد بگوید 
ما طرفدار حقوق بشر هستیم و مقابل چشمانش 
این همه زن و بچه کشته می شود و هیچ واکنش 
صحیحی انجام نمی دهد و غلط می کند کســی 
که به بهانه روشن فکری در کشور امام زمان)عج( 
نشســته و از ســفره مؤمنیــن می خــورد و باز 

طرفداری آنها را می کند.
بقیه  نگويیم حالا که جنگ است بی خیال    

کارها باشیم 
نماینده ولی فقیه در استان فارس در خطبه های 

سیاســی نماز جمعــه نیز تأکید کــرد: در این 
ســاعات و روزهایی که درگیر هستیم با مسائل 
بســیار حســاس امت اسامی مســلما کارهای 
روزمره تعطیل نشده است. یکی از جهات تکامل 
شخصیت انسان این است که در عین اینکه کار 
اهم و مهم ترین کار را مدنظر دارد کارهای مهم 
دیگر را فراموش نکنــد، نگوییم حالا که جنگ 
اســت بیخیال بقیه کارها باشــیم اتفاقا اهمیت 
جنگ در این اســت که ضمن اینکه آن صحنه 
را بایــد اداره کنیم زندگی مردم را هم باید اداره 
کنیــد.  اداره زندگی مردم وظیفه دولت اســت، 
بالاخره امنیت می خواهند، جلو ظلم و بی عدالتی 
باید گرفته شــود و مســئولان ما باید شبانه روز 
درگیر این موارد باشــند، بــه همین جهت لازم 
دیدم در بحــث بودجه که دولت در یکی دو ماه 
 آینــده باید به مجلس ببرد و برای ســال آینده

  قانــون بودجــه تصویــب شــود، نکتــه ای را 
عرض کنم.

 وی افزود: همه باید به این فکر باشند بودجه ریزی 
عادلانه و متناسب با نیازهای ملی شکل گیرد اما 
وظیفه نمایندگان دولت در اســتان و نمایندگان 
ما در مجلس این اســت که از حق مردم فارس 
به خوبــی دفاع کنند و به نحوی نشــود که بعد 
از مدتــی بگویند بهره ما از بودجه ۱4۰4 خیلی 
کم شده اســت. ما توقع داریم که هم مسئولان 
دولت در استان یعنی استاندار، مسئولان برنامه 
و بودجه و دیگرانی که باید درخواســت خود را 
بدهند و اینها جمع بندی کنند به نحوی مطالبه 
حق استان فارس را انجام دهند که حق و سهم 

فارس ضایع نشود.
  نمايندگان مردم فارس در مجلس پای کار 

بیايند و از حق استان دفاع کنند
آیــت ا... دژکام افزود: نماینــدگان مردم فارس 
در مجلــس هم پای کار بیاینــد و جدی از حق 
استان دفاع کنند و ذهنشــان نرود سراغ اینکه 
موردی برای شهرســتان خــود بگیرند و با یک 
طرح و پروژه که برای یک شهرســتان تصویب 
 می شــود یک طرح بزرگ برای همه اســتان از 

دسترود.
جديت  با  بوشهر  به  شیراز  راه آهن  مسئله   

پیگیری شود

او متذکر شــد: یکی از پروژه های بزرگ ملی در 
اســتان فارس که باید با جدیت پیگیری شــود 
مســئله راه آهن شــیراز به بوشــهر است و این 
جــزء آن خط گذر جنوب به شــمال و شــمال 
به جنوب اســت که نه تنها بهره ملی دارد بلکه 
بهره بین المللی نیز دارد و ســرمایه این طرح را 
رهبــر معظم انقاب اجــازه فرمودند از صندوق 
توســعه به حســاب همین پروژه بیاید. شنیده 
 می شــود برخی مســئولان در تهــران گفته اند 
در اینجــا نمی خواهیم خرج کنیــم، قانون دارد 
و مصوب شــده اســت و چند دهه این استان را 
عقب نشانده اید و حالا یک پروژه با عنایت رهبر 
معظم مصوب شده اســت که نباید اینگونه سر 

آن بیاورند.
  ملت فارس پای کار ايستاده اند و خم به ابرو 

نیاورده اند
امــام جمعه شــیراز ادامــه داد: نکتــه پایانی 
 ســخنم این اســت کــه بزرگــواران مــا برای 
شــهید  هــزار  پانــزده  کنگــره  بزرگداشــت 
 اســتان فــارس خدمــت رهبر معظــم انقاب 
رســیده بودیم. در این دیــدار بنده عرض کردم 
شاهد اینکه پای کار ایستاده ایم این است که 5 
فرزند یتیم از این خانم شهید همراه خود آورده 
ایم و تا همین حالا ملت فارس پای کار ایستاده 
اند و خم به ابرو نیاورده اند. در تلخ و شــیرینش 
و در ســرد و گرمش این ملت ایستاده اند و خود 
رهبری بیش از همه ما به شما مردم توجه دارند 
و فرمودند از ۱2۰ ســال پیش شما پیش قراول 
بوده اید. پیــام رهبری برای کنگره غوغا اســت 
که انشاءا... خواهید شــنید.ی افزود: از کارهای 
خوبی که در این بزرگداشــت و کنگره شــهدا 
شــد این بود که گفتیم برای هر شــهید قرآن 
هدیه دهیم. پانزده هزار ختم قرآن و جلســات 
قرآن و ختم های قرآنی که انجام شــد به شهدا 
هدیه دهید و بخواهید که شهدا از شما حمایت 
کنند. دســت شهدا باز اســت و پیش خدا آبرو 
دارنــد و خدای متعال عــزت، عظمت، پیروزی، 
 ســربلندی و سرافرازی را نصیب شما مردم کند 
و هرچه سریع تر شاهد پیروزی رزمندگان جبهه 

مقاومت باشیم.

 نماینده ولی فقیه در استان فارس و امام جمعه شیراز:
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طرح روزحدیث روز

سالروز سقوط خرمشهر 

در چهارم آبان 1359، تلاش شــبانه روزی جوانان و پاســداران خرمشــهر، 
ارتشــیان و دیگر رزمندگانی که برای ادای تکلیف به این مشهد آمده بودند، 
به پایان می رســد و بازماندگان این حماسه عظیم می روند تا مشهدی دیگر 
بیابند و کسب آمادگی کنند تا خونین شهر را از چنگال دشمن رهایی بخشند 
و منتظر قضای الهی شوند تا در کدام میدان به انجام دادن وظیفه بپردازند.

ســی و پنجمین روز جنگ تحمیلی، روز تســلط کامل مــزدوران عراقی بر 
خونین شــهر و بر زمین ماندن تعداد زیادی از شــهدا و مجروحین و تخلیه 

اجباری شهر توسط آخرین بازماندگان حماسه خونین شهر است.
این روز، روز کامل شــدن اشغال شهری است که رزمندگانش در نزدیک به 
دو ماه نبرد و تلاش شــبانه روزی کوشیدند با انجام تکلیف الهی خود، دشمن 

را از گسترش تجاوز به میهن اسلامی بازدارند.
اگرچه خرمشــهر ســقوط کرد، ولی شــاهد حماســه ها، ایســتادگی ها و 
جانبازی هایی بود که داغ اشغال سه روزه خوزستان را بر دل رژیم عراق و داغ 
ســقوط جمهوری اسلامی و شکست انقلاب اسلامی را بردل استکبار غرب و 

شرق و رژیم های مزدورشان گذاشت.
حماســه آفرینان خرمشهر با مقاومت خود، استراتژی جنگ سریع یا پیروزی 
برق آسای دشمن را به شکست کشاندند و عراق را در تکمیل هدف استراتژی 

جدید خود یعنی اشغال آبادان و جزیره آبادان ناکام کردند.
از نکات ضروری که در اینجا باید به آن اشــاره شــود، این که هنگام خروج 
آخرین مدافعان از خرمشــهر، مهاجمان، پــل و اطراف پل و حتی راه باریک 
خروجی زیر پل را به شــدت زیر انواع آتش خــود می گیرند، طوری که چند 
نفر هنگام عبور از نرده های زیر پل، مجروح یا شــهید می شوند و در رودخانه 
می افتند.در چنین وضعیتی اســت که امیر رفیعی که همواره در سخت ترین 
اوضاع، جلودار میدان بوده اســت، فداکارانه در گوشــه ای از فلکه فرمانداری 
موضع می گیرد و با تیربار جلو متجاوزان ســدی از آتش برپا می کند تا سایر 

بچه ها بتوانند بی گزند دشمن، خرمشهر را ترک کنند.
کســانی که از محل دور می شــوند، تا مســافتی همچنان غرش تیربارش را 
می شنوند. امیر تا توان داشته، به اجرای آتش ادامه داده است و در میعادگاه 
خونین شــهر یا به هم رزمان شــهیدش پیوســته، یا در حال جراحت شدید 
به دست دشــمن افتاده اســت.به این ترتیب در چهارم آبان 1359، تلاش 
شــبانه روزی جوانان و پاسداران خرمشهر، ارتشــیان و دیگر رزمندگانی که 
برای ادای تکلیف به این مشــهد آمده بودند، به پایان می رسد. درود بر آنان 
که از جان خود مقاوم ترین سپر و سلاح را در برابر دشمن ساختند و به بهانه 

کمبود سازوبرگ، میدان را خالی نکردند.

»پلک های شنی«، گرفتار در هزارتویی بی آغاز و پایان
مجموعه داســتان »پلک های شنی« نوشته رویا دســتغیب به تازگی توسط 
نشــر افق منتشر و راهی بازار نشر شده اســت. این کتاب شصت و هشتمین 

مجموعه داستان از کتاب های »ادبیات امروز« است که افق چاپ می کند.
نخســتین رمان رویا دستغیب، با عنوان »مجمع الجزایر اوریون« سال 1394 

توسط نشر افق منتشر شد. 
»تراتوم« هم دومین رمان این داســتان نویس بود که خرداد 139۷ توســط 
همین ناشر چاپ شــد و در آن سعی کرده مسیر اولین رمانش را دنبال کند 
و مرزهای واقعیت و خیال را از میان بردارد. »پلک های شنی« سومین کتاب 
و اولین مجموعه داستان رویا دســتغیب است که آن را به عمویش عبدالعلی 
دستغیب تقدیم کرده است. داستان های این کتاب همه راوی های اول شخص 
دارند و به شــیوه سیال ذهن روایت می شــوند. روایت ها هم در اماکن عینی 
شــروع می شــوند اما در ادامه به فضاهای انتزاعی و ذهنی می رســند. گذار 
بین زمان های گذشــته و حال هم از دیگر ویژگی های داستان های مجموعه 
پیش رو هستند که مفاهیمی چون مرگ و زندگی را در بر می گیرند.آدم های 
داســتان های »پلک های شنی« هم انسان هایی هســتند که بین گذشته و 
حال دســت و پا می زنند و شرایطی دارند که گویا داستان های این مجموعه 
آدم هایی را به تصویر می کشــند که ناگهان به کرانه های زندگی رانده شده و 

هر واقعیت ساخته وپرداخته ای در برابرشان فروریخته است. 

چین در سال ۲۰۲۷ گردشگران را به فضا می فرستد
فن آوری

عکس خبر

  هنرآفرینی با چکش و فولاد

 همایش خلبانان پاراگلایدر-یزد

غیرقابلتحريف
منبع:ايسنا

قاب امروز

عکس : طاهره حیاتی  آبگرفتگی خیابان

دانستنی

بلایی که نوشابه  گازدار سر کودکان  می آورد
یک متخصص تغذیه گفت: نوشــابه های گازدار تأثیرات 
منفــی بر ســلامت عمومی کودکان دارنــد، خصوصاً در 
سنین رشــد می توانند بر فرآیند رشد به  ویژه رشد قدی 

آنها اثر بگذارند.
 تغذیــه نقــش مهمی در ســلامت افــراد دارد و اگر به 
خوبی مدیریت نشود مشــکلات زیادی را می تواند برای 
ســلامتی آنان ایجاد کند. زیرا تغذیه تأثیرات زیادی در 
بیماری هایــی مانند چاقی، دیابــت، قلبی و عروقی دارد. 
بنابراین با تغییری ســاده در ســبک زندگــی و تغذیه 

می توانیم این بیماری ها را کنترل کنیم.
امروزه اســتفاده از غذاهای آماده، فســت فودها و انواع 
نوشیدنی های صنعتی، شــیرین و گازدار مانند نوشابه ها 
جایگاه ویژه ای در زندگی روزانه بسیاری از خانواده ها پیدا 
کرده است. نوشابه یکی از پرطرفدارترین نوشیدنی ها در 
دنیا و البته مضرترین هاســت که متاســفانه مصرف آن 
هر روز بیشــتر می شــود. این روند در کشــور ما نیز رو 
به افزایش اســت به طوری که اســتفاده از این نوشیدنی 
در بســیاری از خانواده ها پای ثابت سفره هایشان است و 
حتی کودکان نیز از طرفداران همیشــگی این نوشیدنی 
محســوب می شوند. این درحالی اســت که مصرف زیاد 
نوشــابه می تواند عوارض زیان باری را بــرای کودکان به 
دنبال داشــته و تأثیرات مخربی برای رشد آنها به همراه 
آورد. در ایــن رابطه با ندا قمرزاد شیشــوان، متخصص 
تغذیه و رژیم درمانی به گفت وگو نشســتیم که در ادامه 

می خوانید:
 مصرف نوشــابه ها چه تأثیری بر روی سلامت 

کودکان دارد؟
نوشــابه های گازدار بــه عنــوان یکی از نوشــیدنی های 
پرطرفــدار در بین کــودکان، دارای عوارض و پیامدهای 
بهداشــتی متعددی هســتند، که نیاز به توجه و آگاهی 
والدین و جامعه پزشکی دارد. نوشابه ها عمدتاً شامل شکر، 
اسیدهای کربنیک، کافئین، افزودنی ها و رنگ ها هستند. 
 به طور خاص، هر قوطی نوشــابه حاوی ۶ تا 10 قاشــق 

چای خوری شکر می باشد.
در ســال های اخیر، بررسی ها نشــان داده اند که مصرف 
بالای شــکر با افزایش خطــر چاقی، دیابــت نوع دو و 
بیماری های قلبی مرتبط اســت و مصرف نوشابه ها یکی 
از عوامل مؤثر در افزایش وزن و چاقی در کودکان است. 
این افزایش وزن به ویژه در کودکان زیر 12 سال مشهود 
اســت، زیرا این گروه ســنی هنوز در حال رشد هستند 
و نیاز به مواد مغذی بیشــتری دارند. بعلاوه، نوشــابه ها 
بــه دلیل محتوای بــالای قندشــان، می توانند منجر به 
اختلالات متابولیکی از جمله مقاومت به انسولین شوند.

مطالعــات اخیــر نشــان می دهنــد که مصــرف مکرر 
نوشــابه های قندی بــا افزایــش خطر ابتلا بــه دیابت 
 نــوع دو در کــودکان ارتباط دارد، به ویــژه در کودکانی 

که سابقه خانوادگی دیابت دارند، این خطر افزایش 
می یابد.

نوشــابه ها به دلیل پاییــن و وجود 
اســیدهای قــوی ماننــد اســید 
دندان ها  به  می توانند  فســفریک، 
آســیب برســانند. مصرف مداوم 
به  نوشیدنی ها می تواند منجر  این 

پوسیدگی دندان و مشکلات لثه ای شود.
مطالعات نشــان می دهند کودکانی که بیشــتر از دو بار 
در هفته نوشــابه مصرف می کنند، 21 درصد بیشــتر از 
دیگــران در معرض خطر پوســیدگی دندان هســتند. 
همچنین تحقیقات نشان داده اند که مصرف زیاد کافئین، 
که معمولاً در برخی نوشــابه ها وجــود دارد، می تواند به 
مشکلات خواب و اختلالات توجه در کودکان منجر شود. 
این اختلالات به نوبه خود می توانند بر عملکرد تحصیلی 

و اجتماعی کودک تأثیر منفی بگذارند.
 علاوه بر مــواردی که عنوان شــد آیا مصرف 
نوشــابه در کودکان تأثیری در رشد قدی آنها هم 

دارد؟
نوشــابه های گازدار نــه  تنها تأثیرات منفی بر ســلامت 
عمومــی کودکان دارند، خصوصاً در کودکان در ســنین 
رشد می توانند بر فرآیندهای رشد به  ویژه رشد قدی آنها، 
نیز اثر بگذارند. رشــد قدی یکی از جنبه های مهم رشد 
کودکان است که تحت تأثیر عوامل مختلفی از جمله تغذیه 
قرار دارد. مصرف نوشابه های قندی و کافئین دار می تواند 
به چندین طریق بر رشد قدی کودکان تأثیر بگذارد: اولا، 
نوشابه ها معمولاً فاقد مواد مغذی ضروری مانند کلسیم، 
ویتامین D و پروتئین هســتند که در سنین رشد، نیاز 
به این مواد مغذی برای تشــکیل اســتخوان ها و رشــد 
مناسب بسیار مهم اســت. وقتی کودکان نوشابه مصرف 
می کنند، ممکن اســت تمایل کمتری به مصرف شیر و 
ســایر منابع کلسیم داشته باشند، که این امر می تواند بر 
 تراکم استخوان و رشد قدی تأثیر منفی بگذارد. بنابراین

 مصرف نوشــابه ها با کاهش مصرف مواد مغذی می تواند 
همراه باشد. دوما، مصرف زیاد کافئین و فسفر موجود در 
برخی از نوشابه ها می تواند باعث کاهش جذب کلسیم در 
بدن شود. سوما، همانطور که اشاره شد، چاقی در کودکان 
یکی از چالش های جدی ســلامتی اســت که می تواند 
بر رشــد قدی آنها تأثیر بگذارد. کودکانی که اضافه وزن 
دارند، ممکن اســت در دوره بلوغ زودتر رشــد کنند، اما 
در نهایت ممکن اســت قد کمتری نســبت به همسالان 
خود داشته باشــند. این موضوع به ویژه در مورد دختران 
صادق اســت، زیرا چاقی می تواند منجر به بلوغ زودرس 
و توقف رشد شــود.از طرفی، مصرف نوشابه ها در دوران 
نوجوانی،  و  کودکی 

می تواند تأثیر منفی بر سلامت استخوان ها بگذارد. برخی 
از مطالعات نشــان می دهند که مصرف زیاد نوشابه های 
قندی می تواند با افزایش خطر شکستگی های استخوانی 
در کودکان مرتبط باشــد. این امر به دلیل کاهش تراکم 
اســتخوان و کیفیت استخوان ها ناشــی از کمبود مواد 

مغذی ضروری است.
مصرف نوشــابه های گازدار در کودکان می تواند منجر به 
بروز مشکلات گوارشی متعددی نیز شود. به دلیل اینکه 
نوشــابه ها حاوی اسیدهایی مانند اسید فسفریک و اسید 
کربنیک هســتند، می توانند اســیدیته معده را افزایش 
دهند. این افزایش می تواند منجر به بروز مشکلاتی مانند 

سوزش سردل و رفلاکس اسید شود.
از طرفی، نوشــابه های گازدار به دلیل وجود گاز کربنیک 
می توانند باعث نفخ و ورم معده شــوند یا ممکن اســت 
عملکــرد معده در هضم غذا را مختــل کنند. تحقیقات 
نشــان می دهند که مصــرف مداوم نوشــابه های گازدار 
می توانــد خطــر ابتلا به زخــم معــده را افزایش دهد. 
مطالعات پیشــین به تأثیر خاصیت اسیدی نوشابه ها بر 

سلول های پوشش معده اشاره کرده اند.
به علاوه، نوشــابه ها می توانند بر تعــادل میکروبیوم روده 
تأثیر بگذارند و به بروز مشــکلاتی مانند ســندرم روده 
تحریک پذیــر )IBS(  منجــر شــوند. طبــق مطالعات 
انجــام گرفتــه، تغییــرات در میکروبیــوم روده )تعادل 
میکروب هــای مفیــد و مضــر در روده( بــا مصــرف 
نوشــابه های حاوی قند و افزودنی ها مرتبط اســت. اثر 
 افزودنی ها، رنگ ها و نگهدارنده ها در نوشــابه ها، به ویژه
 منوســدیم گلوتامات )MSG( و دیگر مواد افزودنی، بر 
روی کودکان موضوعی است که در سال های اخیر مورد 

توجه محققان قرار گرفته است.
منوســدیم گلوتامات به عنوان طعم  دهنــده و افزودنی 
غذایی در بســیاری از محصولات غذایی و نوشــیدنی ها 
استفاده می شود. برخی تحقیقات نشان می دهند مصرف 
افزودنی های غذایی می تواند با مشــکلاتی مانند سردرد، 
تهوع و واکنش های آلرژیک در برخی افراد مرتبط باشد. 
برخــی از رنگ های غذایــی مصنوعــی می توانند باعث 
افزایش رفتارهای بیش فعالی، مشکلات توجه و اختلالات 

رفتاری در کودکان شوند.
بــا توجه به شــواهد موجــود، والدین بایــد در انتخاب 
نوشــیدنی ها و مواد غذایــی برای کــودکان خود دقت 
بیشتری داشــته باشــند و از مصرف محصولات حاوی 
افزودنی هــای مصنوعی، به ویژه منوســدیم گلوتامات و 
رنگ هــای غذایی، پرهیز کنند. ایــن موضوع به ویژه در 

دوران رشد کودکان اهمیت دارد.
بر اســاس گایدلاین های تغذیه ای که توســط ســازمان 
جهانی بهداشت )WHO(  و آکادمی تغذیه و رژیم درمانی 
آمریکا ارائه شده است، مصرف نوشابه  به کودکان به هیچ 
وجه توصیه نمی شــود و توصیه بر به حداقل رســاندن 
نوشــیدنی های قنــدی و جایگزینی آنها با آب، شــیر و 
ســایر نوشــیدنی های سالم اســت. بطور 
کلی می توان گفت، مصرف نوشــابه 
پیامدهای  می توانــد  کودکان  در 
 جدی بر ســلامت آنها 

داشته باشد.

اگر همه چیز طبق برنامه پیش برود، چین در ســال 
 202۷ می تواند سفرهای زیرمداری تجاری را آغاز کند.
دیپ بلو ارواسپیس مستقر در استان جیانگسو اعلام 
کرده که قصد دارد در ســال 202۷، پرتاب مشتریان 
را به فضای زیرمداری آغاز کند.دیپ بلو در بیانیه ای 
نوشت: قیمت بلیط ها 1.5 میلیون یوآن )حدود 210 
هزار دلار آمریکا( خواهد بود. با این قیمت، مشتریان 
خیلی بیشــتر از یک تجربه کوتاه بی وزنی را خواهند 
داشت. آنها وسعت و رمز و راز جهان را تجربه خواهند 
کرد و شاهد چشم انداز باشکوه فراتر از زمین خواهند 
بود. این یک ســفر فضایی همه جانبه خواهد بود که 

یک عمر آن را فراموش نخواهید کرد.

ایــن بیانیه، مفاهیمــی را نیز درباره سیســتم پرواز 
فضایی زیرمداری دیپ بلو نشان می دهد. این مفاهیم 
یک ترکیب موشک-کپســول قابل استفاده مجدد را 
 )New Shepard(»شــبیه به موشک »نیو شــپرد
شــرکت »بلو اوریجیــن«)Blue Origin( توضیح 
می دهند که تا به امروز هشــت پرواز سرنشــین دار 

زیرمداری را انجام داده است.
دیپ بلو در بیانیه خود خاطرنشــان کرد که در حال 
توســعه یک موشک مداری قابل اســتفاده مجدد به 
نام »Nebula-1« اســت و قصد دارد دو بلیط اول 
را طــی یک رویداد زنده در روز 24 اکتبر بفروشــد. 
با وجود ایــن، خریداران باید صبور باشــند زیرا این 
شرکت که در سال 201۷ تاسیس شد، چندین سال 
دیگر را صرف توسعه و آزمایش سیستم پرواز فضایی 

زیرمداری خود خواهد کرد.
دیــپ بلو تنها شــرکت چینی در بازار گردشــگری 
فضایی نیست. شرکت »CAS Space« زیرمجموعه 
»آکادمی علوم چین« نیز در حال کار کردن روی یک 
وسیله نقلیه زیرمداری سرنشین دار خود است که اگر 
همه چیز طبق برنامه پیــش برود، می تواند در چند 

سال آینده پرتاب شود.

  آئین بین المللی »ورزش ملی، وفاق ملی«

  بارش برف پاییزی- اشکورات گیلان

سواد زندگی

 چیزهایی که نباید هرگز به سن بالاها بگویید 

ادبیات

 معارفه سرمربی جدید استقلال

احترام به سالمندان هم در فرهنگ کهن ایرانی هم 
در فرهنگ اســلامی ما از برجسته ترین ویژگی های 
کرامت در خانواده محســوب می شــود. فرهنگ ما 
آن چنــان غنی از این احترام اســت کــه ذکر تمام 
حرمت هایی که به افراد مســن گذاشته می شود در 
این مقال نمی گنجد. اما متأسفانه با تغییرات دنیای 
نوین ایــن روند رو به افول نهاده اســت. مراقبت و 
رفتار با افراد مســن از اهمیت و حساســیت بالایی 

برخوردار است.
 همیشه با سن بالاها با حساسیت و ملاحظه 

برخورد کنید 
وقتی با مســن ترها ارتبــاط برقــرار می کنید، باید 
توجه داشته باشــید که در کمال احترام و توجه، به 
احساسات و تجربیاتشان واکنش نشان دهید. گفتن 
عبارات یا تفاســیر خاص هرچند ناخواسته، می تواند 

تردکننده و دافعه باشند. 
نبایــد به گونه ای به دیگران بگویید که به شــیوه ای 
خاص با افراد سن بالا برخورد کنند که آنها احساس 
کنند این مســأله به خاطر پیری آنهاست و به نوعی 

ایزوله شده اند.
خیلی پیری برای انجام ایــن کار؛ گفتن این حرف، 
در افراد ســن بالا این احســاس را ایجاد می کند که 
محدود و محصور ســن و سالشان شده اند. در عوض 
از آنهــا کمــک بخواهید و آنها را تشــویق کنید که 
مســتقل تر از آنچه که از توانایی شــان تلقی دارند، 

توانمندترند.
نسبت به سنت خوب موندی؛ شاید این حرف تعریف 
به نظر برسد اما القاءکننده این است که خوب به نظر 
رسیدن برای سن شــما موردی دور از انتظار و نادر 
است. اگر هم از کســی می خواهید تعریف کنید، به 

سنش اشاره نکنید.
مــورد  در  بحــث  می شــی؛  فرامــوش کار  داری 
فراموش کاری و ضعف حافظه می تواند بســیار مضر 

و ناامید کننده باشد. 
فراموش کار بخشــی از روند پیری اســت اما چیزی 
نیســت که آن غیرجــدی و شــوخی بپنداریم. در 
عوض در برخورد با ســن بالاها، صبور باشید و آنها و 
شرایطشان را درک کنید بی آنکه در ایشان احساسی 

از سربار بودن و نقص و ناتوانی ایجاد کنید.
هنوز کار می کنی؟ ایــن جمله این مفهوم را خواهد 

داشت که نسبت به انتخاب آنها یا نیازشان به تداوم 
کار و فعالیت حالت دافعه گرفته اید. بسیاری از افراد 
ســن بالا به دلایل مالی یا اهداف شخصی به حضور 

در محل کار ادامه می دهند. 
بهتر آن اســت که ســؤالات شــما از افراد مســن 

سوالاتی با پایان باز باشد.
میدونی چجور از این اســتفاده کنــی؟ این جمله 
شــما بر این دلالت خواهد داشــت که افراد مسن 
نمی توانند با فــن آوری نوین کار کنند و این جمله 
می تواند برای آنها بســیار تحقیرآمیز باشد. بسیاری 
از افراد ســن بالا اتفاقا از نظر کار با فناوری های نو 
خوب هستند. ازاینرو بهتر است تنها از آنها پرسیده 

شود که آیا به کمک نیاز دارند یا خیر.
باید تنها باشــی، نه؟ این فرض که افراد مســن تنها 
هستند بســیار حساسیت زا است. بســیاری از سن 
بالاهــا دارای زندگی خوب و فعالی هســتند حتی 
در شــبکه های اجتماعی. ازاینرو بــه جای تصور از 
 تنهایی آنها، در یک گفتگوی جذاب با آنها مشارکت 

داشته باشید.
 اندازه سنت رفتار کن! این جمله به غایت آسیب رسان 
است چون باعث می شــود فرد مسن فکر کند دیگر 
شایســته و توانمنــد رفتار و فعالیت های درســت و 
مناســب نیســت. این را بدانید که هر کسی در هر 
ســنی این حق را دارد که فارغ از ســن و ســال، از 

زندگی اش لذت ببرد.


